
رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم قم:

 تحقق رشد ۸ درصد 
امکان پذیر است

رهبـر معظـم انـقلاب اسلامی، ۴۶ سـال محاسـبات و سیاسـت های 
غلـط آمریـکا در قبـال ملـت ایـران را اسـتمرار همان خطای محاسـباتی 

آمریکایی ها در تحلیل قیام تاریخی ۱۹ دی خواندند.
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لزوم تنوع بخشی 
به سبد تولید برق

یک کارشناس انرژی گفت: خاموشی های زمستانه که شاهد آن هستیم به 
علت عدم استفاده از ظرفیت نیروگاهی و وابستگی شدید به گاز است.

محمدحسین احمدی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه ناترازی برق 
در تابستان و زمستان ریشه در دو موضوع متفاوت دارد، گفت: خاموشی نیروگاه ها 
در زمستان و تابستان با یکدیگر متفاوت است. خاموشی تابستانه به این دلیل است 
که ظرفیت عملیاتی نیروگاهی متناسب با نیاز مصرف برق افزایش پیدا نکرده 

است.
وی ادامه داد: در ۱۰ سال اخیر که رشد مصرف برق بیش از ۵ درصد بوده است 
در حالی که رشد ظرفیت نیروگاهی ۳ درصد بوده و همین موضوع باعث شده در 

پیک تقاضا تولید و مصرف با یکدیگر فاصله پیدا کنند.
احمدی با اشاره به اینکه ناترازی گاز منجر به خاموشی های زمستانه شده است، 
خاطر نشان کرد: خاموشی های زمستانه که شاهد آن هستیم به علت عدم استفاده 

از ظرفیت نیروگاهی و وابستگی شدید به گاز است.

آرامش در بازار سرمایه؛ 
نتیجه توقف تصمیمات 

خلق الساعه

قائم پناه: 

فضای امن جامعه، ضامن 
توسعه اقتصادی است

به قطع یقین تخصص و تجارب ارزشمند جنابعالی در 
حوزه فرهنگ و آگاهی و توانمندی به مسائل و دغدغه 
های حوزه فرهنگ و هنر و رسانه می تواند نویدبخش 

افق روشن در عرصه فرهنگ و هنر باشد.
بدینوسیله انتصاب شایسته جنابعالی را به عنوان 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان  خراسان 
رضوی تبریک عرض نموده و خداوند متعال را شاکرم 
این  دار  استان عهده  فرزند فرهنگ شناس  که 
مسئولیت مهم و تاثیرگذار شده است. برای جنابعالی آرزوی توفیق و سلامتی داشته و امیدوارم با استعانت از 
خداوند متعال در جهت پیشبرد اهداف و برنامه ها، در جهت رشد فضائل و اعتلای فرهنگ استان موفق باشید.

دوام توفیقات روز افزون جنابعالی را از درگاه ایزد منان مسئلت دارم.

     اداره کل نوسازی ، توسعه  وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربی درنظردارد دراجرای قانون برگزاری مناقصات وآئین نامه اجرائی بند)ج(ماده )12( قانون برگزاری 

مناقصات بشماره 84136/ت 33560هـ مورخ 85/7/16 تصویب نامه  هیات محترم وزیران ازپیمانكاران  واجد شرایط ودارای گواهینامه صلاحیت ورتبه بندی از سازمان  

مدیریت و برنامه ریزی براساس فهرست بهای سال 1403 برای اجرای پروژه های  مشروحه زیر ازطریق برگزاری مناقصه دعوت بعمل آورد.

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )ستاد(  

www.setadiran.ir  انجام خواهد شد  و لازم است که مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الكترونیكی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . توضیح اینكه اسناد مناقصه پروژه مربوطه همزمان با اسناد ارزیابی از طریق سامانه ستاد ارسال خواهدشد. تنها پاکت شرکت 

هایی که در ارزیابی امتیاز لازم را کسب نمایند گشوده خواهد شد .

مهلت دریافت اسناد فراخوان  و مهلت ارسال پاسخ استعلام مطابق با زمان بندی اعلامی در سامانه ستاد خواهد بود .

موضوع مناقصه:

ردیف
نوع بخشنامهشرح

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه

)ریال(

برآورد اولیه

)ریال(

11.330.221.000226.604.407.712سرجمعتجدید احداث مدرسه 12 کلاسه میرآباد سردشت1

نام و نشانی دستگاه مناقصه گذار: ارومیه خیابان دکتربهشتی – روبروی دانشگاه ارومیه   " امور قراردادها ، مناقصات و پیمان های"  اداره کل نوسازی ، توسعه وتجهیز 

مدارس استان آذربایجانغربی  به شماره تماس 6- 33443093  

زمان انتشار نوبت اول 1403/10/19  نوبت دوم  1403/10/20 

برادر گرامی برادر گرامی 
جناب آقای حسین مسگرانی جناب آقای حسین مسگرانی 

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )همزمان  با  آگهی فراخوان مناقصه عمومی )همزمان  با  
ارزیابی یکپارچه ( شماره ارزیابی یکپارچه ( شماره 123123--14031403        

سمیه باقرزاده سرپرست روزنامه جهان اقتصاد در خراسان بزرگ

     اداره كل نوسازی ، توسعه  وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربی

نوبت دوم

1- شرکت مدیریت تولید برق نكا در نظر دارد حدود 55 تن پسماندهای جامد کف کوره و حدود 35 تن پسماندهای آبگیری شده حاصل از قلیاشویی بویلر نیروگاه 
شهید سلیمی نكا به صورت یكجا را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند. متقاضیان می توانند اسناد مزایده را از روز چهارشنبه مورخه 1403/10/19 لغایت روز 
پنجشنبه مورخ 1403/10/27 جهت دریافت اسناد مزایده با مراجعه به سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR  با شماره 
1003093791000002 اقدام نموده و پس از بازدید و تكمیل اسناد پاکت پیشنهادی را حداکثر تا ساعت 16 روز پنجشنبه مورخه 1403/11/11 ضمن بارگذاری هر سه 
پاکت در سامانه تدارکات الكترونیكی دولت )ستاد( فقط پاکت الف را به صورت فیزیكی به اداره تدارکات این شرکت ارسال نمایند. پیشنهادات واصله رأس ساعت 
8 صبح روز شنبه مورخه 1403/11/13 با توجه به شرایط مزایده باز و قرائت خواهد شد. بدیهی است به پیشنهادهای فاقد بارگذاری در سامانه تدارکات الكترونیكی 
دولت ستاد فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و به پیشنهادهایی که بعد از موعد مقرر واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه 

در اسناد مزایده مندرج می باشد.
2- سپرده شرکت در مزایده: مبلغ سپرده شرکت در مزایده 1.505.000.000 ریال است که بایستی به یكی از صورت های مشروحه ذیل همراه با اسناد مزایده در پاکت 

الف به دستگاه مزایده گذار تسلیم گردد:
2-1- رسید بانكی واریز وجه مزبور به حساب سیبا 0105692716008 این شرکت نزد بانک ملی ایران شعبه نیروگاه شهید سلیمی نكا

2-2- ضمانتنامه بانكی به نفع شرکت مدیریت تولید برق نكا با شناسه ملی 10101336787 برابر با فرم پیوست که می بایست دارای 3 ماه اعتبار باشد.
3- توانایی ارائه ضمانتنامه بانكی حُسن انجام تعهدات به میزان 10% مبلغ قرارداد پس از عقد قرارداد.

4-به پیشنهادهای فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
5- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط، در اسناد مزایده مندرج است.

جهت مشاهده آگهی و خلاصه اسناد به سایت های www.SETADIRAN.IR و www.npgm.ir ، www.namaniroo.tpph.ir و پایگاه ملی مناقصات 
کشور مراجعه و برای کسب موارد بازرگانی با شماره تلفن 09111526204 آقای اسدپور و جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 09113230415 آقای مهندس  احسانی 

تماس حاصل فرمایید.
نوبت اول: مورخ 1403/10/19
نوبت دوم: مورخ 1403/10/20

»آگهی تجدید مزایده عمومی»آگهی تجدید مزایده عمومی
 شماره  شماره 11--2222//14031403««

اداره روابط عمومی شركت مدیریت تولید برق نکا

نوبت دوم

پزشکیان: پزشکیان: 

 روابط ایران و عراق روابط ایران و عراق
 در عالی ترین سطح است در عالی ترین سطح است
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رهبـر معظـم انـقلاب اسلامی، ۴۶ سـال محاسـبات و 
سیاسـت های غلـط آمریـکا در قبـال ملـت ایـران را اسـتمرار 
همـان خطـای محاسـباتی آمریکایی هـا در تحلیل قیام تاریخی 

۱۹ دی خواندند.
بـه گـزارش ایسـنا، حضـرت آیـت الله خامنـه ای رهبر معظم 
انـقلاب اسلامی صبـح امـروز در سـالروز قیـام ۱۹ دی ۱۳۵۶ 
مـردم قـم، در دیـدار هـزاران نفـر از مـردم ایـن شـهر، ۴۶ سـال 
محاسـبات و سیاسـت های غلـط آمریـکا در قبـال ملـت ایـران 
را اسـتمرار همـان خطـای محاسـباتی آمریکایی هـا در تحلیـل 
قیـام تاریـخی ۱۹ دی خواندنـد و بـا اشـاره بـه ضـرورت 
درس آموزی از قیام ۱۹ دی، تلاش »بی وقفه، پرحجم و مؤثر« 
رسـانه ها و فعـالان مجـازی بـرای »پـاره کـردن پـرده توهـم 
اقتـدار دشـمن و مصونیـت  بخـشی بـه افکار عمـومی« و تمرکز 
کامـل مسـئولان بـر منافـع ملت و کشـور در هـر تصمیم و اقدام 
اقتصـادی و فرهنـگی را نیازهـای جـدی امـروز برشـمردند و 
گفتنـد: همـه بایـد بـا امیـد و تلاش روزافـزون، بـه حرکـت ملی 
بـه سـمت تحقـق اهـداف اقتصـادی و غیـر اقتصـادی ادامـه 

دهیم.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای، قیـام ۱۹ دی مـردم مؤمـن و 
شـجاع قـم را از قله هـای تاریـخ کشـور و همچـون همه ایام الله، 
حـاوی درس هـا و عبرت هـای مختلـف دانسـتند و گفتنـد: 
مهمتریـن درس آن روز ایـن اسـت کـه نشـان می دهـد آمریکا، 

چه ایرانی را می پسندد و آرزو دارد.
رهبـر انـقلاب بـا اشـاره بـه سـفر کارتر رئیـس جمهور وقت 
آمریـکا در دهـم دی ۵۶ بـه تهـران و تعاریـف دروغیـن او از 
محمدرضـا و توصیـف ایـران پهلـوی بـه »جزیـره ثبـات«، 
افزودنـد: ایـرانِ ۵۶ کـه کارتـر مطلـوب آمریـکا می دانسـت، از 
و  آمریکایی هـا  محـض  تابـع  خـارجی  سیاسـت  لحـاظ 
تأمین کننـده منافـع آنهـا، از لحـاظ سیاسـت داخـلی شـاهد 
سـرکوب شـدید همـه جریان هـای مخالـف و حـتی متفـاوت با 
رژیـم، از لحـاظ اقتصـادی دارای درآمـد هنگفـت فـروش نفـت 
امـا بشـدت طبقـاتی، از لحـاظ علـم و فنـاوری عقب مانـده و از 
لحـاظ فرهنـگی کشـوری بـود کـه فرهنـگ فسـاد و بی حیایی 

و ابتذال غربی هر روز در آن در حال گسترش بود.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای تأکیـد کردنـد: قیـام ۱۹ دی، 
»ایـرانِ مطلـوب آمریکایی هـا« را از چنـگال آنهـا بیـرون آورد 
امـا آمریـکا همچنـان در آرزوی آن ایـران اسـت کـه البتـه 
همانطـور کـه کارتـر ایـن آرزو را بـه گور برد، دیگـر آمریکایی ها 

هم به گور می برند.
ایشـان دومیـن درس قیـام ۱۹ دی را آشـکار کـردن خطـای 
محاسـباتی آمریـکا و اثبـات ناتـوانی آنها در درک واقعیات ایران 

دانستند.
رهبـر انـقلاب افزودنـد: کسـانیکه بـه ظواهـر آمریـکا دل 
می بندنـد و عظمـت خـدا و ملـت ایـران را از یـاد می برنـد به این 
نکتـه توجـه کننـد کـه فقـط ۹ روز پس از تعریـف و تمجید کارتر 
از »جزیـره ثبـات« آمریکایی هـا، قیام قمی های پیشـتاز، نشـان 
داد آمریـکا چقـدر در فهـم مسـائل ایـران عقب مانـده و غافـل 

است.
ایشـان پیـروزی انـقلاب اسلامی از دل »مهمتریـن سـنگر 
اسـتکبار« را بـه پـرورش حضـرت مـوسی)ع( در کاخ فرعـون 
تشـبیه کردنـد و افزودنـد: آمریکایی هـا خـواب ماندنـد و انقلاب 
عظیـم اسلام از دل قلعـه مسـتحکم منافـع آنهـا جوشیـد؛ 
همچنانکـه فرعـون نیـز غافـل بـود که حضرت مـوسی در خانه 

او در حال رشد و پرورش است.

حضـرت آیـت الله خامنـه ای بـا اشـاره به اسـتمرار خطاهای 
دسـتگاه محاسـباتی آمریکا در قبال ایران در ۴۶ سـال گذشـته، 
افزودنـد: کسـانیکه مرعـوب سیاسـت های آمریـکا هسـتند، 
مرعـوب نباشـند و بـه ایـن نقطه ضعـف اسـاسی و مسـتمر رژیم 

ایالات متحده، توجه کافی کنند.
رهبـر انـقلاب در تشـریح بـرخی سیاسـت های غلـط و 
بی نتیجـه آمریـکا در قبـال ملـت ایـران، به بحث تحریم اشـاره 
کردنـد و گفتنـد: آنهـا در تحریـم، بـه زانـو درآوردن اقتصـادی 
ایـران را هـدف گرفتنـد امـا ملـت ایـران در تحریـم، در علـم و 
فنـاوری بیشـترین پیشـرفت را کـرد و جوانـان آمـاده بکارش در 

عرصه های مختلف به میدان آمدند.
ایشـان افزودنـد: البتـه تحریـم ضررهـایی بـه کشـور زد امـا 
نتوانسـت اهـداف آنهـا را محقـق کنـد که ان شـاءالله ملت ایران 

روزی به حساب این ضررها هم خواهد رسید.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای پیـروزی انـقلاب را ایجاد تَرَک 
در دیـوار بتـنی اسـتکبار و متزلـزل شـدن حصـار غـرب خواندند 
و افزودنـد: درس دیگـر قیـام ۱۹ دی ایـن اسـت کـه بایـد افـکار 

عمومی خود را در قبال تبلیغات دشمن مصونیت دهیم.
ایشـان هـدف انتشـار مقالـه ای موهـن علیه امـام خمینی در 
یـکی از روزنامه هـای دی ۱۳۵۶ را نتیجـه توجـه و اسـتفاده 
آمریکایی هـا و رژیـم پهلـوی از ابزارهـای نرم افـزاری دانسـتند 
و گفتنـد: آنهـا می خواسـتند »ذوالفقـار زبـانِ« امـام خمیـنی را 
کـه از کنـار مرقـد مطهـر امیرمومنـان)ع( بـه دلهای مـردم امید 
و گرمـا می داد، از بیـن ببرنـد امـا قمی هـا بـا هوشیـاری و 
بی اعتمـادی بـه تبلیغـات آمریـکا و پهلـوی، آن حرکـت را ناکام 

گذاشتند.
رهبـر انـقلاب بـا اشـاره بـه افزایش هزاران برابری اسـتفاده 
آمریکایی هـا از نرم افـزار تبلیـغ بـرای تثبیـت نتایـج اسـتفاده از 
سـخت افزارها گفتنـد: در غـزه ده هـا هـزار انسـان را قتل عـام 
کردنـد امـا نتوانسـتند مقاومـت را بـا سـخت افزار از بیـن ببرنـد. 
در لبنـان نیـز شـخصی ماننـد سیـد حسـن نصـرالله و دیگـر 
فرماندهان را شـهید کردند اما حزب الله از بین نرفت و نخواهد 

رفت.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای کار تبیینی و تبلیغی را شـاخصی 
بسیـار مهـم خواندنـد و گفتنـد: دشـمن با دروغ پـردازی، فاصله 
انداختـن بیـن واقعیـت بـا فکر و تصور مـردم و روش های دیگر، 
در تلاش بـرای تأثیرگـذاری بـر افـکار عمـومی اسـت و امـروز 

تبلیغـاتی- ارشـاد، همـه دسـتگاه های  وزارت  صداوسیمـا، 
فرهنـگی و فعـالان فضـای مجـازی بایـد پـرده توهـم اقتـدار 
دشـمن را پـاره کننـد و افـکار عمـومی را در برابـر دروغ هـا، 

تهدیدات و تحریف های او مصون کنند.
رهبـر انـقلاب بـا اشـاره بـه اینکـه ذات اسـتکبار تغییـری با 
گذشـته آن نکـرده، گفتنـد: کـسی خیـال نکنـد آمریـکا و رژیـم 
صهیونیسـتیِ امـروز بـا آن روز متفاوتنـد البتـه روش هـا و 
ابزارهـای آنهـا هـزار برابـر متنوع تـر و گسـترده تر شـده اسـت 
کـه در مقابـل، مـا هـم بایـد هـزار برابـر، هوشیارتـر و بـا دقت تر 

عمل کنیم.
ایشـان ایمن سـازی افـکار عمـومی را ضـروری دانسـتند و 
افزودند: کلید قضیه این اسـت که حرف دشـمن را باور نکنیم. 
بدانیـم آنچـه دشـمن در تبلیغـات خـود برای اثرگـذاری بر افکار 
عمـومی مطـرح می کنـد فریبکارانـه و دروغ اسـت و بی درنـگ 

آن را رد کنیم.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشـان، 
ایـران را قلـه ای راهبـردی در دنیـا بـه دلیـل برخـورداری از 
موهبت هـایی ارزشـمند همچـون امکانـات طبیـعی و نیـروی 
انسـانی پیشـرفته تر از متوسـط دنیا و قرار داشـتن در موقعیت 
جغرافیـایی  خـوب و جغرافیـای سیـاسی حسـاس برشـمردند و 
افزودنـد: ایـران از حـدود ۸۰ سـال قبـل بـه مـدت چنـد دهـه 
متعلـق بـه آمریـکا بـود امـا انـقلاب اسلامی کشـور را از مشـت 
آمریـکا خـارج کـرد و بـه همیـن علـت اسـت که تلخـکامی آنها 

از انقلاب، فراموش شان نمی شود.
ایشـان بـا اشـاره بـه سـخنان بـرخی افـراد مبـنی بـر اینکـه 
چـرا جمهـوری اسلامی بـا وجـود ارتبـاط با کشـورهای اروپایی 
و دایـر بـودن سـفارت آنهـا در ایـران، حاضـر بـه مذاکره و ارتباط 
بـا آمریـکا نیسـت، گفتنـد: ایـرانِ قبـل از انـقلاب، تحت تملکّ 
آمریـکا بـود کـه انـقلاب اسلامی باعـث شـد آن ثـروت عظیـم 
سیـاسی و اقتصـادی از قبضـه آمریکایی هـا خارج شـود بنابراین 
کینـه آنهـا از انـقلاب شـتری اسـت و ایـن تفـاوت زیـادی بـا 

کشورهای اروپایی دارد.
رهبـر انـقلاب، نـاکامی آمریـکا در پـس گرفتـن ایـران بـا 
وجـود هزینه هـای سـنگین در ۴۶ سـال گذشـته را علـت دیگـر 
کینـه آنهـا از ملـت ایـران و جمهوری اسلامی خواندند و افزودند: 
آمریـکا در ایـن کشـور شکسـت خـورده و درصـدد جبـران آن 
شکسـت اسـت؛ بنابرایـن هـر چـه بتواند با مردم ایران دشـمنی 

می کند.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای، یکی از خواسـته های اسـتکبار 
و در رأس آن دولت آمریکا از همه کشورها از جمله از مسئولان 
جمهـوری اسلامی را رعایـت کـردن منافـع و ملاحظـات آنهـا 
در طـراحی مسـائل گوناگـون خواندنـد و بـا تاکیـد بـر اینکه تن 
دادن بـه ایـن توقـع بیجـای آمریـکا، تهدیـد مردمسـالاری و 
جمهوریـت در کشـور اسـت، گفتنـد: مـردم بـه مسـئولان رأی 
داده انـد کـه منافـع آنهـا را محقـق کننـد نـه منافـع آمریـکا را؛ 
بنابرایـن تصمیم گیـران در مسـائل اقتصـادی ماننـد تورم، تولید 
و ارز و مسـائل فرهنـگی از جملـه حجـاب، در تصمیمـات خـود 
فقـط بـه منافـع ملـت ایـران و جمهـوری اسلامی توجـه کنند و 
بـه هیچ وجـه منافـع آمریـکا و صهیونیسـتها را ملاحظـه نکنند؛ 
زیـرا آنهـا از بـن دنـدان بـا ملت ما و جمهوری اسلامی دشـمنند 

و آرزویشان ویرانی ایران است.
رهبـر انـقلاب بـا ابـراز خرسـندی از مواضـع صریـح، قاطع و 
شـجاعانه رئیس جمهـور کشـورمان علیـه رژیـم صهیونیسـتی 
و پشـتیبانی های آمریـکا از جنایـات صهیونیسـت ها گفتنـد: این 

مواضع دل مردم را شاد کرد.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای بـا تأکیـد بـر اهمیـت زنـده نگه 
داشـتن مسـئله امیـد در مقابـل فعالیـت دشـمن بـرای مأیـوس 
کـردن جوانـان، گفتنـد: مـا بایـد بـه هدایـت و کمک الـهی و به 
نیـروی خـدادادی ملتهـا، امیـدوار باشیـم و مهمترین هدف همه 
فعـالان حـوزه تبلیغـات و صاحبـان سـخن باید زنـده کردن امید 

در دلها و پرهیز از بیان سخنان ناامید کننده باشد.
ایشـان پیـام امـام بزرگـوار از نجـف پـس از حادثـه ۱۹ دی و 
بشـارت پیـروزی بـه ملـت ایـران را نمونـه ای از توجـه فـراوان 
امـام بـه اهمیـت امیـد دانسـتند و خاطرنشـان کردنـد: چه کسی 
آن روز که امام نوید پیروزی نهضت را داد، باور داشـت انقلاب 
پیروز می شـود و قدرتی بزرگ و خط شـکن همچون جمهوری 
اسلامی در ایـن منطقـه از جهـان سـر بـر خواهـد آورد که جلوی 
بسیـاری از تجاوزهـا و اهـداف خباثت آلـود غـرب را بگیـرد؟ و 
چـه کـسی بـاور می کـرد کـه روزی فرا برسـد که در کشـورهای 
غـربی و حـتی خـود واشـنگتن پرچـم آمریـکا بـه آتـش کشیده 

شود؟
رهبـر انـقلاب، افـق مسـائل اقتصادی کشـور را نیـز در نگاه 
کارشناسـان و افـراد مطلـع از واقعیـات، امیدوارکننـده خواندنـد 
و افزودنـد: بـرخی افـراد تحقـق سیاسـت هایی ماننـد رشـد 
اقتصـادی هشـت درصـد را ناممکـن می داننـد در حـالی کـه در 
نمایشـگاه فعـالان اقتصـادی کـه چنـدی قبـل رئیس جمهـور 
نیز از آن دیدن کرد، گفته و ثابت شـد که تحقق رشـد هشـت 
و  اسـت  امکان پذیـر  خـارج،  بـه  احتیـاج  بـدون  درصـد 
رئیس جمهـور هـم حـرف آن فعـالان و کارشناسـان را تکـرار 

کرد
ایشـان لازمـه ثمـر دادن امیـد را تلاش و پشـتکار دانسـتند 
و افزودنـد: بایـد بـا امیـدواری و تلاش، لـوازم پیشـرفت کشـور 

را تأمین کنیم.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای در پایـان سخنانشـان بـا تأکیـد 
بـر اینکـه حـوادث منطقـه از جمله سـوریه نباید موجب کمرنگ 
شـدن مسـئله فلسـطین شـود، گفتنـد: مایـه اصـلی مقاومـت، 

ایستادگی در مقابل حرکت خباثت آلود رژیم صهیونی است.
ایشـان بـا تأکیـد بـر »زنـده ماندن و روز به روز قوی تر شـدن 
مقاومـت«، گفتنـد: مـا از مقاومـت در غزه، کرانه باختری، لبنان، 
یمن و در هر نقطه ای که مقابل رژیم صهیونیسـتی ایسـتادگی 

و مقاومت کند، حمایت می کنیم.

رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم قم:

تحقق رشد ۸ درصد امکان پذیر است

 رئیس جمهور در دیدار با نخسـت وزیر عراق گفت: 
خرسـندیم کـه روابـط دو کشـور در عالی تریـن سـطح 
در جریـان اسـت و روز بـه روز بـر دامنـه همکاری هـای 

دو جانبه در سطوح مختلف افزوده می شود.
بـه گـزارش خبرنـگار سیـاسی ایرنـا، »مسـعود 
پزشـکیان« ظهـر امـروز چهارشـنبه ۱۹ دیمـاه ۱۴۰۳ 
شیـاع  »محمـد  بـا  مشـترک  خبـری  نشسـت  در 
السـودانی«، ضمـن خوشـامدگویی بـه نخسـت وزیـر 
عـراق و هیـات همـراه، تصریـح کـرد: امیدواریم در پرتو 
ایـن سـفر و حسـن اعتمـاد موجود میـان طرفین، روند 
توسـعه همکاری های دو جانبه شـتاب بیشـتری گرفته 
و گام هـای موثـری در مسیـر همگـرایی دو کشـور 

برداشته شود.
رئیس جمهـور افـزود: جمهوری عراق کشـوری مهم 
در همسـایگی و شـریک راهبـردی جمهـوری اسلامی 
ایران اسـت و خرسـندیم که روابط دو کشـور در عالی 
تریـن سـطح در جریـان اسـت و روز بـه روز بـر دامنـه 
همکاری هـای دو جانبـه در سـطوح مختلـف افـزوده 

می شود.
وی ادامـه داد: جمهـوری اسلامی ایـران همـواره 
خواهـان صلـح، ثبـات و توسـعه بـرای محیـط پیرامون 
خـود بـوده اسـت و در ایـن میـان امنیـت، رشـد و رفـاه 
مـردم عزیـز عـراق از اهمیت شـایانی بـرای ما برخوردار 

است.
پزشکیان تاکید کرد: عراق پس از عبور از تروریسم، 
دوران خـوبی از رشـد و توسـعه را بـه ویـژه بـا حضـور 
برادرم السـودانی تجربه می کند و ان شـاءلله این مسیر 

تداوم خواهد یافت.
رئیس جمهـور افـزود: ایـن سـفر در ادامـه سـفر 
موفقیت آمیـز اینجانـب بـه عـراق در شـهریور ماه سـال 
جـاری و نقـاط عطـفی از روابـط دو کشـور  اسـت کـه 
نتیجه آن را در آینده و در روند رو به رشد همکاری های 

آینده شاهد خواهیم بود.
وی بـه نتایـج رایـزنی دیـدار خـود بـا محمـد الشیاع 
السـودانی پرداخـت و تاکیـد کـرد: ضمـن رایزنی درباره 
تحـولات اخیـر منطقـه، مذاکرات خوبی درباره توسـعه 
همکاری هـای دو جانبـه در تمـام ابعـاد و زمینه هـای 

موجود داشتیم.
پزشـکیان گفـت: هـر دو کشـور از دغدغه هـای 
مشـترکی در ارتبـاط بـا تحـولات جـاری در سـوریه 
برخـوردار هسـتند. ثبـات و آرامـش سـوریه، حفـظ 

تمامیـت ارضی سـوریه، مقابلـه بـا فعالیـت گروه هـای 
تروریسـتی، ضـرورت خـروج رژیـم صهیونیسـتی از 
مناطق اشـغالی و توجه به احساسـات مذهبی به ویژه 
دربـاره بقـاع و اماکـن متبرکـه شیعیـان از جملـه ایـن 

دغدغه ها بود.
وی افـزود: خطـر تروریسـتم و احتمـال فعال شـدن 
مجدد هسـته های تروریسـتی از دغدعه های دو طرف 
و مباحـث امـروز مـا بـود کـه هوشیـاری و همـکاری دو 

کشور را بیش از گذشته یادآوری کرد.
رئیس جمهـور تاکیـد کـرد: در ایـن جلسـه برنامـه 
جامع همکاری دو کشـور و اجرای کامل توافق امنیتی 

بار دیگر مورد بررسی و گفتگو قرار گرفت.
پزشـکیان در ادامه به طرح های اقتصادی مشـترک 
بیـن ایـران و عـراق اشـاره کـرد و گفـت: در خصـوص 
اهمیـت همـکاری هـای اقتصـادی و تجـاری در ایـن 
جلسـه طرح هـای خـوبی مـورد بـررسی قـرار گرفـت و 
یـکی از ایـن طرح هـای مهـم تسـریع احداث پـروژه راه 
آهـن شـلمچه - بصـره اسـت کـه آقـای سـودانی نیـز 

اهتمام خوبی به اجرایی شدن آن داشته است.
وی افـزود: در ایـن دیـدار طرفیـن بـر اهمیت اجرایی 

سازی اسناد و رفع سریع موانع موجود تاکید کردند.
رئیـس جمهـور توسـعه مناسـبات در زمینه هـای 
گمـرکی، حضـور شـرکت های دو کشـور در سـرمایه 
گـذاری هـای مشـترک، تسـهیل حمل و نقـل جاده ای 
و افزایـش ترانزیـت کالا و مسـافر، تقویـت بازارچه هـای 
مـرزی و تامیـن نیازهـای متقابـل مشـترک بخش های 
دیگـر را جملـه مهمتریـن موضوعات گفتگو با نخسـت 
وزیـر عـراق و هیـات بلنـد پایـه همـراه وی برشـمرد و 
ابـراز امیـدواری کـرد کـه بـا تلاش طرفیـن شـاهد 

گسترش تجارت دو کشور باشیم.
پزشـکیان افزود: جمهوری اسلامی ایران از میزبانی 
دولـت و ملـت عـراق از زائـران ایرانی در طول سـال های 

گذشته کمال تشکر را دارد. 
رئیس جمهور توسـعه روابط با همسـایگان از جمله 
همسـایه عزیز عراق را از اولویت های سیاسـت خارجی 
جمهـوری اسلامی ایـران دانسـت و تاکیـد کـرد: امنیت 
و توسـعه مـردم عـراق را بخـشی از منافـع خود می دانیم 
و در ایـن مسیـر از هیچگونـه مسـاعدت و همـکاری 

فروگذار نخواهیم کرد.
السودانی: به دنبال توسعه روابط با تهران هستیم

نخسـت وزیـر عـراق نیـز ضمـن تقدیـر از حسـن 

اسـتقبال و مهمان نـوازی رئیس جمهـور اسلامی ایران، 
تصریـح کـرد: سـفر امـروز بـه تهـران در چارچـوب 
گسـترش همکاری و ارتباطات میان دو کشـور صورت 
گرفتـه اسـت، تلاش می کنیـم همکاری هـای میـان 
تهـران و بغـداد را گسـترش دهیـم تـا شـاهد تحقـق 

امنیت، ثبات و شکوفایی در روابط دو کشور باشیم.
محمد شیاع السـودانی، افزود: نشسـت بسیار خوبی 
بـا دکتـر پزشـکیان و وزرای محتـرم در زمینـه روابط دو 
جانبـه در زمینه هـای اقتصـادی، توسـعه، اجتمـاعی، 
فرهنـگی، دیـنی و توافقنامه هـا و یادداشـت های تفاهم 
داشـتیم. از سـفر اخیـر رئیس جمهـور ایـران بـه عـراق 
نتایـج خـوبی شـاهد بودیـم و بـه زودی نشسـت های 
دوجانبـه بیـن وزرای دو کشـور درخصـوص مهمتریـن 
و  مشـترک  پروژه هـای  و  اقتصـادی  پرونده هـای 
همکاری هـا در زمینـه تامیـن بـرق و گاز عـراق خواهیم 

داشت.
وی ادامـه داد: پیگیـر اتصـال خـط آهـن شـلمچه - 
بصره، شـهرک های اقتصادی در مرز دو کشـور و ایجاد 
راه هـای تسـهیل تبـادل تجـاری بـا کشـورهای منطقه 

هستیم.
السـودانی اظهـار داشـت: گسـترش روابـط تهـران-
بغـداد بـرای مـا از اهمیت بسیار بالایی برخوردار اسـت، 
برای تحقق منافع دو کشـور ودولت به دنبال گسـترش 
روابـط بـا تهـران هسـتیم. این روابط می تواند در سـطح 
منطقه توسـعه یابد و فرصتی اسـت برای تحقق منافع 

همه کشورهای منطقه است.
وی افـزود: بـا دیـدگاه دکتـر پزشـکیان درخصـوص 
توسـعه و مشـارکت اقتصادی در منطقه موافق هسـتم، 

این راه تضمین امنیت و ثبات در کل منطقه است. 
نخسـت وزیـر عـراق خاطـر نشـان کـرد: امـروز 
درخصـوص مسـائل منطقـه ای و بین الملـلی مهـمی 
همچـون اوضـاع و تحـولات کنونی بحـث کردیم. عراق 
جنایـات جنـگی و کشـتار جمـعی کـه در غـزه و علیـه 
فلسـطینی ها صـورت می گیـرد را محکـوم می کنـد. 
شـاهد کشـتار هدفمنـد مـردم مظلـوم غـزه هسـتیم، 
جامعه بین الملل در توقف جنایات رژیم صهیونیسـتی 
نـاکام بـوده اسـت، ایـن در حالی اسـت کـه این جنایات 

امنیت و صلح منطقه و جهان را تهدید می کند.
وی افـزود: تنهـا راه اسـتقرار در ایـن منطقـه توقـف 
جنگ ویران کننده در غزه اسـت و تضمین درخصوص 
حـق ملـت فلسـطین بـرای تعییـن سرنوشـت خـود بر 

پایـه یـک کشـور آزاد. همچنیـن موضـع عـراق بـرای 
ادامه آرامش و آتش بس در لبنان ثابت است.

السـودانی گفت: در خصوص تحولات اخیر سـوریه 
گفـت وگـو کردیـم، اسـتقرار آرامـش در سـوریه کلیـد 
ثبـات در منطقـه اسـت و از همـگان دعوت می کنیم که 
شـاهد راه حـل سیـاسی جامـع در سـوریه باشیـم بـه 
طـوری کـه حاکمیـت و تمامیت ارضی سـوریه را حفظ 
کنـد و موجـب توقـف دخالت هـای خـارجی در سـوریه 

باشد.
نخسـت وزیـر عـراق تاکیـد کـرد: بـرای اراده ملـت 
سـوریه احترام قائل هسـتیم و از آن حمایت می کنیم 
به شـرطی که بدون دخالت کشـورهای خارجی باشـد. 
آمـادگی خـود را بـرای همـکاری بـا همـه طرف هـا در 
سـوریه اعلام می کنیـم و در خصـوص مشـارکت در 
انتقـال مسـالمت آمیـز دولـت در سـوریه بـه طوری که 
تمـام گروه هـا و قومیت هـا در آن حضور داشـته باشـند، 

اعلام کردیم.
السـودانی در پایان اظهار داشـت: مخالف اسـتفاده 
از زبـان تهدیـد و گفتمـان علیـه کشـورها هسـتیم چرا 
کـه ایـن راه بـه بحـران و تنش هـای بیشـتر در منطقـه 

منجر خواهد شد.
وی گفت: از همگان برای گفتگوی منطقه ای جامع 
کـه منجـر بـه اعتمادسـازی بیـن کشـورهای منطقه و 
موجـب تضمیـن صلـح و امنیـت منطقـه باشـد، دعوت 
کردیـم و بـه دکتـر پزشـکیان توضیح دادم که نشسـت 

سران طی ماه های آتی در عراق برگزار خواهد شد.
نخسـت وزیـر عـراق بـا تشـکر از رئیس جمهـور 
اسلامی ایـران، ملـت و دولـت ایـران، تاکیـد کـرد: ایـن 
سـفر گام مهـمی بـرای تحقـق صلـح و شـکوفایی در 

منطقه است.
به گزارش ایرنا، »محمد شیاع السـودانی« نخسـت 
وزیـر عـراق در سـفری یـک روزه امـروز چهارشـنبه ۱۹ 

دیماه ۱۴۰۳ وارد تهران شد.
بـررسی روابـط دو جانبـه و راه هـای تقویـت آن در 
سـایه دسـتاوردهای سـفر رئیس جمهور کشـورمان به 
عـراق و بـررسی مسـائل منطقـه از مهمتریـن اهـداف 

سفر السودانی به تهران است.
مسـعود پزشـکیان رئیـس جمهـور کشـورمان، ۲۱ 
شـهریور ۱۴۰۳ در اولیـن سـفر خـارجی خـود بـه عراق 
سـفر کرد و در این سـفر سـه روزه به شـهرهای بغداد، 

کربلا، نجف، بصره و همچنین اقلیم کردستان رفت.

در نشست خبری مشترک با نخست وزیر عراق؛

پزشکیان: روابط ایران و عراق در عالی ترین سطح است

اخبار

معافیت مالیات بر ارزش افزوده 
»مناطق آزاد« پیگیری می شود

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: با همکاری وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، در حال پیگیری برای بازگشت دوباره معافیت  مالیات بر ارزش 

افزوده مناطق آزاد و ویژه اقتصادی هستیم.
به گزارش خبرگزاری مهر، رضا مسرور دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی امروز )سه شنبه، ۱۸ دی( در نشست مشترک با حضور سید محمد هادی 
سبحانیان رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور، اعضای هیئت مدیره شورای 
هماهنگی و همکاری فعالان اقتصادی مناطق آزاد با تاکید بر بازگشت مزیت های 
قانونی مناطق آزاد کشور گفت: به طور کلی در تمامی کشورهای دنیا مفاهیم بنیادی 
فلسفه ایجاد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کاهش مقررات، ارائه مشوق و مزیت و 

بهبود فضای کسب و کار است.
وی افزود: یکپارچگی و انسجام شاکله قوانین و مقررات مناطق آزاد و اجتناب از 
احکام متعدد و پراکنده مالیاتی در قوانین مختلف در ارتباط با فعالان اقتصادی مستقر 

در مناطق آزاد تجاری صنعتی و ویژه اقتصادی حائز اهمیت است.
مسرور ادامه داد: یکی از چالش ها و مسائلی که مناطق با آن مواجهه هستیم 
تصویب و تسریع مقررات جدید، قانونگذاری پراکنده، موردی و متعدد، به ویژه 
اصلاحیه های مکرر در قوانین و مقررات و الحاق مفاد جدید، و بعضاً ناهمگون و 
مغایر با قوانین مناطق آزاد، بدون دغدغه حفظ کلیت و سازگاری نظام حقوقی این 
مناطق است که این امر موجب ایجاد ابهاماتی در اجرای قوانین اختصاصی این 
مناطق و بهره مندی از مزیت ها و مشوق های مقرر در قانون این مناطق شده است.
وی پیگیری و اقدام در جهت رفع این دغدغه ها را از اولویت های مهم کاری دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی برشمرد و افزود: ضروری است این کارگروه 
به منظور بررسی و رفع موانع و مشکلات مالیاتی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به 
صورت هفتگی و فشرده برگزار شود و در ادامه موضوعات عمده ای که نیاز به تفسیر 
حقوقی دارند طی مکاتبه ای به مجلس شورای اسلامی انعکاس یابند.مسرور ادامه 
داد: این دبیرخانه تمام اهتمام خود را در راستای حل مسائل و مشکلات اجرایی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی بخصوص موضوعات مرتبط با امور مالیاتی به کار 

خواهد گرفت.
وی در پایان اظهار کرد: با همکاری وزارت امور اقتصادی و دارایی، در حال 
پیگیری برای بازگشت معافیت مالیات بر ارزش افزوده مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
هستیم. همچنین اقدامات مورد نیاز را در راستای رفع ابهامات مطرح شده در خصوص 

معافیت مالیاتی پس از بیست سال را نیز دنبال خواهیم کرد.

قائم پناه: فضای امن جامعه، ضامن 
توسعه اقتصادی است

 معاون اجرایی رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه فضای امن جامعه، ضامن توسعه 
اقتصادی است، گفت: توسعه پایدار باید محصول تعامل بین دولت و بخش خصوصی 

باشد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، محمدجعفرقائم پناه روز سه شنبه در نخستین 
جلسه هم اندیشی مدیران ستادی و صف صندوق کارآفرینی امید در دولت چهاردهم 
افزود: اندیشمندان توسعه، شاه کلید توسعه کارآفرینی کشور هستند.وی ادامه داد: 
توسعه پایدار محصول تعامل بین دولت کارآمد و بخش خصوصی است، این 
همبستگی معنادار حاکی از نقش کارآفرینی در توسعه ملی بوده و بدون کارآفرینان 

و سرمایه گذاران، توسعه در کشور ایجاد نمی شود.
قائم پناه ادامه داد: حمایت از کارآفرینی به معنای حمایت از جریان  پویای خلق 
اشتغال زایی پایدار است اما متاسفانه در دهه های گذشته برخی از کج فهمی ها و 
تفاسیر نادرست به شکل گیری نگاه منفی نسبت به عملکرد بخش خصوصی 

انجامیده و نگاه ما به کار آفرینی منفی بوده است
وی تصریح کرد: براساس این تفکر غلط، فعالیت اقتصادی با سوداگری و رانت 
خواری همعنا شده و این نگاه که حاصل تفکرات سوسیالیستی است، نگاهی غلط 
است.معاون رئیس جمهوری اظهارداشت: هیچ کشوری بدون استفاده از توان بخش 
خصوصی و احترام به مالکیت خصوصی نتوانسته پیشرفت کند. فضای امن ضامن 

توسعه اقتصادی است.
وی اظهار داشت: دولت وفاق ملی درصدد ریل گذاری در عرصه های اقتصادی 
و کلان کشور است و برای این کار بر تولید و اشتغال متمرکز بوده و نقش صندوق 

در این زمینه اهمیت دارد.
قائم پناه تاکید کرد: در این راستا ضروری است انتصاب مدیران در سطوح مختلف 
در ستاد و استان ها صرفا بر مبنای شایستگی های تخصصی، دانش روز، مهارت 

های مدیریتی و تجربیات ارزشمند صورت گیرد.
وی افزود: موضوع مهم در این عرصه توجه به مناطق محروم است و مناطق 

محروم از اولویت های ویژه نگاه رئیس جمهور است.
وی ادامه داد: باید از هرگونه تصمیم گیری سلیقه ای و نگاه سیاسی و توصیه 
های غیرکارشناسی به شدت پرهیز شود؛ از این رو ارزیابی دقیق طرح ها، نظارت 

بر اجرا و نظارت بر معرفی تسهیلات برای توسعه کارآفرینی امری حیاتی است.

آخرین مهلت بلوکه کردن حساب برای 
ثبت نام خودروهای وارداتی

فردا پنجشنبه ۲۰ دی ماه آخرین مهلت بلوکه کردن حساب برای ثبت نام 
خودروهای وارداتی است.

به گزارش خبرنگار مهر، دور جدید عرضه خودروهای وارداتی از روز دوشنبه ۱۷ 
دی ماه آغاز شده است؛ متقاضیان برای ثبت نام در این دور باید ۵۰۰ میلیون تومان 
در یکی از حساب های بانکی خود بلوکه کنند که به همین منظور از هفته گذشته 

فرصت وکالتی کردن حساب فراهم شد.
آخرین مهلت وکالتی کردن حساب تا روز دوشنبه ۱۷ دی ماه بود که در اطلاعیه 
جدید سامانه یکپارچه اعلام شد این مهلت تا فردا پنجشنبه ۲۰ دی ماه تمدید شده 
است؛ بنابراین متقاضیان ثبت نام در دور جدید عرضه، تا فردا فرصت دارند که نسبت 

به وکالتی کردن حساب خود اقدام کنند.
پس از وکالتی کردن نیز متقاضیان باید با ورود به سامانه یکپارچه به آدرس 
 ۵ انتخاب  به  نسبت   https://saleauto.ir/announcement

محصول از سبد اعلامی اقدام کنند.
گفتنی است در این دور از ثبت نام، ۸ هزار خودروی وارداتی عرضه شده است

الف- خودروهای دارای قیمت قطعی در مبادی ورودی:
دور جدید ثبت نام خودروهای وارداتی آغاز شد+ قیمت

قیمت مصرف کننده شامل قیمت قطعی بعلاوه هزینه ها و عوارض قانونی پس 
از ترخیص از قبیل: بیمه شخص ثالث، مالیات بر ارزش افزوده، هزینه های شماره 

گذاری، اسقاط خودروی فرسوده، کرایه حمل و.... است.
ب- خودروهای دارای قیمت علی الحساب در مبادی ورودی:

دور جدید ثبت نام خودروهای وارداتی آغاز شد+ قیمت
قیمت علی الحساب در مبادی ورودی بوده و قیمت قطعی خودروهای مذکور 
مطابق مصوبات شورای رقابت و پس از ارائه کلیه مستندات و مدارک مثبته و بر 
اساس آخرین ضوابط قیمت گذاری مصوب هیأت تعیین و تثبیت قیمت ها، توسط 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان محاسبه و متعاقباً در سامانه 
بارگذاری خواهد شد. بدیهی است در هنگام صدور فاکتور نهایی، هزینه ها و عوارض 
قانونی پس از ترخیص از قبیل مالیات بر ارزش افزوده، بیمه، اسقاط خودروی فرسوده، 

کرایه حمل و ...به قیمت های قطعی و مصوب اضافه خواهد شد.
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 امیــن ابراهیــمی مدیرعامــل فولاد خوزســتان در پنل چالش ها و 
فرصت های تامین و توسعه انرژی در صنعت فولاد در افتتاحیه جشنواره 
فولاد گفت: اگر به بررسی صورت های مالی شرکت های بزرگ فولادی 
بپردازیم، نکات قابل توجهی را مشاهده خواهیم کرد. در شش ماهه اخیر، 
این شــرکت ها با یک مارکت کپ نزدیک به ۸۱۰ هزار میلیارد تومان 

مواجه بوده اند.
ابراهیمی گفت: باید توجه داشــت که ارزش جایگزینی این مارکت 
کپ حداقل سه برابر این مقدار است و به حدود ۳۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
می رسد. مجموع سود این شرکت ها در شش ماهه اخیر به رقمی نزدیک 

به ۸۵ هزار میلیارد تومان رسیده است،. این آمار نشان می دهد که بازگشت 
دارایی در صنعت امروز به زیر ۱۰ درصد کاهش یافته و به حاشیه ســود 
ها به زیر ۷ درصد رسیده است. این مساله یکی از مهم ترین چالش ها و 
شــاخص هایی اســت که بنگاه های اقتصادی را تهدید می کند و واقعاً 
نشان دهنده ناتوانی این صنعت سازنده است که ۱۶ درصد صادرات کشور 

و ۵ تا ۶ درصد از تولید ناخالص داخلی را در اختیار دارد.
مدیرعامل فولاد خوزستان افزود: کاهش حاشیه سود ناشی از عوامل 
مختلفی است. حاشیه سود گزارش شده توسط شرکت ها، در واقع نمایانگر 
واقعیت نیســت. چرا که اگر تجدید ارزیابی این شــرکت ها انجام شــود، 

سودی که توزیع می کنند، عمدتاً ناشی از عدم شناسایی استهلاک است.
وی گفت: امروزه، هزینه ها در صنعت فولاد به طور قابل توجهی افزایش 
یافته است و در عین حال درآمدها ثابت مانده اند. در شرایطی که مکلف 
به عرضه ارز به نرخ نیمایی بودیم، باید بگوییم که ما نزدیک به چهار و 
نیم میلیارد دلار ارز از طریق اختلاف نرخ ارز صادر کرده ایم. و با فروش 
بــا نــرخ نیما از محل مابه التفاوت رانــت تپزیع کردیم اما آیا قیمت ها و 

درآمدها متناسب با هزینه ها افزایش یافته اند؟
ابراهیمی تصریح کرد: در هر محفلی که بحث می شود، اولین جایی 
کــه مــورد هجمه قرار می گیرد، صنعت فولاد اســت اما خوشــبختانه، 
وزارتخانه ها در این دوره تغییر نگرش داشته اند و حداقل ما دیگر به عنوان 
محکوم شناخته نمی شویم. اما نکته ای که باید مورد توجه قرار گیرد، این 
است که اداره برق و گاز تنها مسئول قطع خدمات خود هستند و با استفاده 

از ابزارهای قهری، این صنعت را تحت فشار قرار می دهند.
وی افزود: سوالی که باید از حکمرانان این صنعت پرسیده شود این 
اســت؛ آیا صنعت فولاد برای کشــور مزیت دارد یا خیر؟ اگر پاسخ مثبت 
است، نوع نگاه و حمایت ها باید تغییر کند. نمی توانیم انتظار داشته باشیم 
که هر بخش فقط مشکلات خود را حل کند. در بسیاری از موارد، اولین 
جایی که مشکلات به آنجا منتقل می شود، صنعت فولاد است.ابراهیمی 
گفــت: مــا باید صنعت فــولاد را به عنوان یک پکیج ببینیم و نمی توانیم 
مســئولیت های اجتمــاعی آن را نادیده بگیریــم. همچنین نمی توانیم 
نیازهای انسانی و هزینه های انرژی را فراموش کنیم. قیمت برق برای 
ما نزدیک به ۲۷ یورو به ازای هر مگاوات ســاعت افزایش یافته اســت. 
بنابرایــن، محدودیت هــا باید در کنار قیمت ها مورد بررسی قرار گیرند تا 
بتوانیم تصویر واضح تری از وضعیت واقعی صنعت فولاد داشته باشیم.

آغاز تولید و صادرات محصولات پتروشیمی از منطقه ویژه اقتصادی لامرد/پتروپالایش 
ستاره هرمز، رسماً تولید و صادرات محصولات خود را آغاز کرد

به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی لامرد، نخســتین پتروشیمی مســتقر در 
منطقه ویژه اقتصادی لامرد به عنوان یکی از شرکت های فناور برجسته در صنعت پتروپالایش 

و پتروشیمی، رسماً تولید و صادرات اولین محصولات خود را آغاز کرد

این مجتمع که در زمینی به وســعت ۸ هکتار و با ســرمایه گذاری کل هشــتاد و یک هزار 
میلیارد ریال تأسیس و راه اندازی شــده اســت، فاز نخســت خود را با تمرکز بر فرآیندهای 
سولفورزدایی از انواع هیدروکربن های ترش و میعانات گازی، و تولید بیش از ۲۰ نوع محصول 
از هیدروکربن های سبک برای صادرات و تولید بنزین معمولی و یورو۴ سوپر برای مصرف 

داخلی به بهره برداری رسیده است
همچنین، فاز تفکیک این مجتمع، با پیشرفت ۸۵ درصدی و افزایش ظرفیت تولید بنزین 
و گازوئیــل بــه ۳۰۰ هــزار لیتر در روز برای مصرف داخلی، در فروردین ماه ســال جاری به 
بهره برداری خواهد رسید. این فاز نقشی کلیدی در تأمین سوخت باکیفیت و مورد نیاز کشور 

ایفا خواهد کرد
راه اندازی این مجتمع به عنوان نخســتین مجتمع پتروشیمیایی در اراضی اســتراتژیک 
منطقه ویژه اقتصادی لامرد، نقطه عطفی در توســعه صنعت پتروپالایش و پتروشیمی در 

جنوب استان فارس محسوب می شود
با تکمیل فازهای توسعه ای این طرح، پیش بینی می  شود که سالانه بیش از ۶۵ میلیون 
دلار ارزآوری برای کشــور به همراه داشــته باشــد که گامی ارزشمند در جهت تحقق اهداف 
اقتصادی و صنعتی کشور می باشدلازم به ذکر است تولید سالانه ۵ میلیون تن انواع محصولات 
پتروشیمی در طرح جامع و افق نهایی منطقه ویژه اقتصادی لامرد ترسیم شده است که به 
همیــن منظــور ۴۰۰ هکتار از زمین های منطقه ویژه اقتصــادی لامرد برای احداث مراکز 

پتروشیمی اختصاص یافته است

در آیین افتتاحیه ششــمین جشــنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران، شرکت توسعه آهن و 
فولاد گل گهر به جهت اجرای طرح های فناورانه و بومی سازی در زنجیره تولید آهن و فولاد، 

توانست تقدیرنامه و تندیس جایزه ملی فولاد ایران را دریافت کند.
در ایــن رویــداد مــلی که با حضور وزیر صمت، معاون علــمی و فناوری رئیس جمهور، 
رئیس عامل ایمیدرو، فعالان، شــرکت های تولیدکننده، متخصصان و شــرکت  های دانش 
 بنیان زنجیره تولید فولاد کشور همراه بود، شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر در غرفه ای 
با حضور فعال مدیران و کارشناسان خود، دستاوردهای شرکت را در صنعت فولاد بویژه در 
حوزه بومی ســازی و توســعه تکنولوژی ارائه می دهند و در پنل های تخصصی این جشنواره 

حضوری موثر و فعال داشتند.
 این نمایشــگاه و جشــنواره از ۱۸دیماه آغاز و به مدت ســه روز در محل برج میلاد تهران 
به همت انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در حال برگزاری است و غرفه شرکت توسعه آهن 
و فولاد گل گهر هر روز از ســاعت ۹ الی ۱۶ آماده بازدید علاقه مندان و فعالان این عرصه 

می باشد.

مدیرعامل شــرکت صبا فــولاد خلیج فارس گفت: 
اقدامات این شرکت در راستای توسعه پایدار، مسئولیت 
اجتمــاعی و تولید فولاد ســبز پرداخت و از چالش های 
جهانی در کاهش تولید کربن و نقش برجســته ایران در 
تولید فولاد ســبز با روش مبتنی بر گاز طبیعی ســخن 

گفت.
بیست و یکمین نمایشگاه متافو )ایران متافو ۲۰۲۴( 
میزبان شرکت های برتر فولادی و مدیران ارشد صنعت 
بــود. در حاشیه برگزاری این رویــداد مهم، مدیرعامل 
شــرکت صبا فولاد خلیج فارس با تأکید بر اهمیت تولید 
فولاد ســبز و کاهش آلایندگی های زیست محیطی، به 
بیان برنامه ها و اقدامات این شــرکت در حوزه مسئولیت 
اجتماعی و توسعه پایدار پرداخت. گفت وگویی که نگاهی 
جامــع بــه وضعیت صنعت فولاد جهانی و نقش ایران در 

این حوزه ارائه می دهد. 
چالش های جهانی فولاد سبز و نقش ایران در تولید 

زیروکربن 
احســان دشــتیانه با اشاره به تعهد جهانی در راستای 
تولیــد فولاد زیروکربن گفــت: تفاهم نامه زیروکربنیک 
امضا شده است که تا سال ۲۰۵۰ تولید کربن در صنعت 
فولاد به صفر برســد. این تغییرات مســتلزم اســتفاده از 
هیدروژن سبز برای تولید فولاد است؛ به طوری که حتی 

فرآیند تولید هیدروژن نیز نباید آلاینده باشــد. 
وی افــزود: در حــال حاضر، ۷۵ درصد فولاد جهان با 
روش کوره بلند و کک تولید می شود و حتی روش قوس 
الکتریکی که ۲۵ درصد تولید را شامل می شود، با استفاده 
از قراضه و آهن اسفنجی مقادیر قابل توجهی کربن تولید 
می کند. اما روش تولید ایران که بر پایه گاز طبیعی است، 
در مقایسه با روش های جهانی، سبزتر محسوب می شود.
بــه گفته مدیرعامل صبافولاد خلیــج فارس، تغییر 
ساختار تولید جهانی برای رسیدن به کربن صفر به دلیل 
هزینه های ســنگین سرمایه گذاری اولیه دشوار است و 
احتمالًا افزایش اســتفاده از قراضــه فولادی به عنوان 

میانبر انتخاب خواهد شد. 
وی پیش بینی کرد: تا ســال های آینده، میزان تولید 
فولاد از قراضه به طور چشمگیری افزایش یافته و بخش 
عمده ای از فولاد جهان به این روش تولید خواهد شــد. 
 صبــا فــولاد؛ پیشــگام در تولیــد بریکــت گرم و 

اشتغال زایی پایدار 
دشتیانه با اشاره به جایگاه صبا فولاد خلیج فارس در 
تولیــد بریکــت گرم گفت: صبا فــولاد تنها تولیدکننده 

بریکت گرم در ایران و بزرگ ترین در خاورمیانه و شمال 
آفریقا اســت. این شــرکت با اشتغال زایی مستقیم برای 
۵۰۰ نفر و غیرمســتقیم برای حدود ۱۰ هزار نفر، نقشی 

کلیــدی در اقتصاد منطقه ایفا می کند. 
وی همچنیــن دربــاره برنامه های توســعه ای این 
شرکت، اظهار داشت: تا سال ۱۴۱۰، با تکمیل پروژه های 
جدید، تعداد کارکنان مســتقیم صبا فولاد به ۴۰۰۰ نفر 
خواهــد رسیــد و ایــن امر بــه ایجاد ده ها هزار شــغل 

غیرمســتقیم در صنعت فولاد منجر خواهد شد. 
پروژه های زیســت محیطی و مسئولیت اجتماعی در 

بندرعباس 
مدیرعامــل صبافــولاد خلیج فــارس در ادامه این 
گفت وگو، یکی از اقدامات برجسته صبا فولاد را همکاری 
با شــش شــرکت فولادی و معدنی دیگر برای تصفیه 
فاضلاب بندرعباس عنوان کرد و توضیح داد: این پروژه 
با هدف تصفیه فاضلاب شهری و انتقال آب تصفیه شده 
به صنایع غرب طراحی شــده اســت. این اقدام، علاوه بر 
مشــکلات  زیســت محیطی،  آلاینــدگی  کاهــش 

زیست محیطی منطقه را برطرف می کند. 
وی ابراز امیدواری کرد: این پروژه که به عنوان یکی 
از بزرگ ترین طرح های مســئولیت اجتماعی در اســتان 
هرمزگان شــناخته می شــود، تا دو ســال و نیم آینده به 

بهره برداری برسد. 

مزیت هــای رقابتی صبا فولاد در بازار جهانی 
دشــتیانه درخصــوص مزیت هــای جغرافیــایی و 
زیرساختی صبا فولاد، گفت: یکی از مهم ترین مزیت های 
مــا نزدیکی به آب های بین المللی اســت. این موقعیت 
علاوه بر تســهیل صادرات، دســترسی به منابع انرژی و 
مــواد اولیــه را در بلندمدت تضمیــن می کند. برخلاف 
بسیاری از شــرکت های فولادی ایران، تنها چند شرکت 
مانند صبا فولاد و شــرکت های مســتقر در خوزستان از 

این مزیت بهره مند هستند. 
وی همچنین با اشاره به اهمیت توسعه صنعت فولاد 
در کنار آب، بیان کرد: در سراسر جهان، اکثر کارخانه های 
فــولاد در مجاورت منابع آبی قــرار دارند. این رویکرد، 
نه تنهــا هزینه های حمل ونقل مواد اولیه و محصولات را 
کاهش می دهد، بلکه با کاهش تأثیرات زیست محیطی، 

به پایداری صنعت کمک می کند. 
 صبــا فولاد خلیج فارس با برنامه های جامع در حوزه 
تولید فولاد ســبز، اشــتغال زایی پایدار و مسئولیت های 
اجتمــاعی، نمونــه ای موفق از تلفیق توســعه صنعتی و 
حفاظت از محیط زیســت اســت. این شرکت با تأکید بر 
نــوآوری و اســتفاده بهینه از منابــع، گامی بلند در مسیر 
توسعه پایدار صنعت فولاد کشور برداشته و جایگاه خود 
را به عنوان یکی از پیشروان منطقه ای تثبیت کرده است.

ایسنا

 مدیرعامــل منطقه ویــژه اقتصادی صنایع 
معــدنی و فلزی خلیج فارس حمایت این منطقه 
عظیم اقتصادی از رویداد بازارچه خیریه مهربانی 
را گامی در راســتای عمــل به مســئولیت های 
اجتمــاعی خواند و گفت: خود را متعهد به ارتقای 

کیفیت زندگی اقشار آسیب پذیر می دانیم.
بــه گــزارش روابــط عمومی منطقــه ویژه 
اقتصــادی صنایع معــدنی و فلزی خلیج فارس، 
محمدرضــا پیرحسینلو در حاشیه بازارچه خیریه 
مهربانی که با حضور جمعی از مدیران و کارکنان 
منطقــه و انجمن نابینایان و کم بینایان اســتان 
هرمزگان برگزار شــد، گفــت: این رویداد گامی 
ارزشــمند در راستای حمایت از جامعه نابینایان و 

کم بینایان استان است.
وی افزود: ما در منطقه ویژه، خود را متعهد به 

مسئولیت های اجتماعی و ارتقای کیفیت زندگی اقشار آسیب پذیر می دانیم و در حد بضاعت خود در این زمینه کوتاهی نخواهیم کرد.مدیرعامل 
منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس افزود: این بازارچه که با نمایش صنایع دستی متنوع از جمله سفال، جواهرات، بافتنی، 
تابلوهای نقاشی، لباس های سنتی و غذاهای بومی همراه بود، به خوبی توانمندی های بی نظیر هنرمندان نابینا و کم بینا را به نمایش گذاشت

وی اضافه کرد: تمام عواید حاصل از این بازارچه به جامعه نابینایان و کم بینایان اســتان هرمزگان اختصاص می یابد و این اقدام نمایانگر 
همبستگی و حمایت عمومی از این عزیزان است.

پیرحسینلو با تاکید بر استقبال گسترده مدیران ارشد استانی و کارکنان و مدیران منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس 
از این رویداد، خاطرنشان کرد: برگزاری این رویداد نشان داد که با همدلی و همراهی می توان فرصت های بیشتری برای بهبود زندگی معلولان 
ایجاد کرد و منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس همواره در مسیر توسعه پایدار و مسئولیت اجتماعی پیشگام بوده و خواهد 

بود.

در ششمین جشنواره و نمایشگاه 
ملی فولاد ایران، سرپرست معاونت 
بهره بــرداری فــولاد هرمزگان به 
در  تاثیرگــذار  چهــره  عنــوان 
بومی سازی در صنعت فولاد کشور 
معرفی شد و مورد تقدیر قرار گرفت

بــه گــزارش روابــط عمومی 
شــرکت فولاد هرمزگان، ششمین 
جشــنواره و نمایشــگاه ملی فولاد 
ایران با حضور گسترده شرکت های 
فعال در زنجیره آهن و فولاد از امروز 
۱۸ دی مــاه در مرکز همایش های 
برج میلاد تهران آغاز به کار کرد و 
در مراســم افتتاحیه آن چهره های 
برتــر و تاثیرگذار در بومی ســازی 
صنعت فولاد کشــور معرفی شدند 

که در این میان، از مجید ابوعطیوی، سرپرســت معاونت بهره برداری شــرکت فولاد هرمزگان به پاس ســال ها تلاش در 
حوزه بومی سازی، به عنوان چهره تاثیرگذار در بومی سازی و توسعه تکنولوژی زنجیره آهن و فولاد ایران تقدیر به عمل 

آمد.

ــاخت  ــدکی س ــات ی ــزات و قطع ارزش کلی تجهی
ــازه  ــزگان، در ب ــولاد هرم ــرکت ف ــط ش ــل توس داخ
زمــانی ۹ماهــه امســال، بالغ بــر ۱۸ میلیــون دلار بــوده 
ــزان ۱۶  ــه می ــا کل ســال گذشــته ب کــه در مقایســه ب
پیشــرفتی چشــمگیر  نشــان دهنده  میلیــون دلار، 

است.
بومی ســازی،  سرپرســت  رفیــع زاده،  مهــدی 
مهنــدسی قطعــات و تجهیــزات شــرکت فــولاد 
ــزات  ــزود: تجهی ــب اف ــن مطل ــان ای ــا بی ــزگان ب هرم
ــولاد  ــرکت ف ــال ۱۴۰۳ در ش ــه طی س ــاخصی ک ش
ــزاتی  ــومی ســازی شــده اند شــامل تجهی هرمــزگان ب
همچــون کمپرســور پروســس واحــد احیــا و بــوگی پــل 
جرثقیــل ســقفی ارســال محصــول، الکتروموتورهــای 
ــن  ــا اســت. ای ــد احی ــس و پروســس واح ــگ گ کولین
الکتروموتورهــا بــا تــوان ۱۴۲۰ و ۲۸۴۰ کیلــووات بــرای 
نخســتین بــار در فــولاد هرمــزگان به صــورت داخــلی 
ــم در کاهــش  ــدام گامی مه ــن اق ــده اند و ای ــد ش تولی
ــد  ــه واردات و افزایــش بهــره وری در تولی وابســتگی ب

محسوب می شود.
ــاب  ــر آسی ــزات دیگــری نظی ــه داد: تجهی وی ادام
ــا، بلوک هــای مــسی آبگــرد  دیســکی آزمایشــگاه احی
ــد  ــرلی واح ــای کنت ــا و ولوه ــتفاده در کوره ه مورداس

ــازی  ــار بومی س ــتین ب ــرای نخس ــز ب ــری نی ریخته گ
شــده اند. همچنیــن در راســتای نــوآوری، ســاخت 

ــه  ــه، ک ــط کارخان ــاژ متوس ــکسیونر ولت ــای س تیغه ه
 ۲۳۰ پســت  واحــد  حســاس  بخش هــای  جــزو 

ــوند،  ــوب می ش ــلی محس ــای پاتی ــت و کوره ه کیلوول
بــا توانمنــدی ســازندگان داخــلی انجــام شــده اســت. 
ایــن نــوآوری بــه افزایــش کیفیــت تجهیــزات و کاهــش 

هزینه های نگهداری و تعمیرات منجر شــده اســت.
سرپرســت بومی ســازی، مهنــدسی قطعــات و 
تجهیــزات شــرکت فــولاد هرمــزگان تأکیــد کــرد: کار 
بــزرگ مهندســان فــولاد هرمــزگان بــه کمــک 
ــن  ــاری از ای ــه بسی ــن اســت ک ــلی ای ــازندگان داخ س
قطعــات و تجهیــزات بــدون دســترسی بــه مســتندات 
ــا اســتفاده از مهنــدسی معکــوس و رفــع ایــرادات،  و ب

به صورت کامل در داخل کشــور ســاخته شده اند.
ــد کــرد: دســتاورد مــا در  ــان تاکی ــع زاده در پای رفی
زمینــه بومی ســازی )ســاخت داخــل بــرای اولیــن بــار( 
در ایــن ۹مــاه، مبلــغی بالغ بــر ۴ میلیــون و ۸۸۰ هــزار 
ــزان  ــه می ــال ۱۴۰۲ ب ــه س ــبت ب ــه نس ــوده ک دلار ب
۴میلیــون دلار، افزایــش قابل توجــه ۲۲درصــدی 
ــا پایــان ســال ۱۴۰۳،  داشــته و پیش بیــنی می شــود ت
ایــن مبلــغ بــه ۶ میلیــون دلار برســد. در مجمــوع، رونــد 
روبه رشــد بومی ســازی در ســال های اخیــر فــولاد 
هرمــزگان، چشــم انداز روشــنی بــرای ایــن شــرکت و 

صنعت فولاد کشــور فراهم کرده اســت.

مدیرعامل فولاد خوزستان:

 نگاه وزارت صمت تغییر كرده است

 آغاز تولید و صادرات محصولات پتروشیمی
 از منطقه ویژه اقتصادی لامرد

در آیین افتتاحیه جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران؛

  شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر تندیس جایزه ملی 
فولاد ایران را دریافت کرد

صبا فولاد خلیج فارس؛ پیشتاز تولید بریکت گرم و توسعه 
پایدار در صنعت فولاد ایران

 بازارچه مهربانی، چشمه ای از مسئولیت شناسی
 منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس

در ششمین جشنواره ملی فولاد ایران اتفاق افتاد: 
تقدیر از سرپرست معاونت بهره برداری فولاد هرمزگان 
به عنوان چهره تاثیرگذار در بومی سازی صنعت فولاد 

کشور

سرپرست بومی سازی، مهندسی قطعات و تجهیزات شرکت فولاد هرمزگان خبر داد:

 بومی سازی 4 میلیون و ۸۸0 هزار دلاری در 9 ماه 1403
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ایران، در همایش  بازآفرینی شهری  مدیرعامل شرکت 
در  پایدار  شهری  بازآفرینی  برنامه های  و  »سیاست ها 
بافت های ناکارآمد شهری« با بیان اینکه سه میلیون نفر از 
جمعیت تهران در بافت های ناکارآمد زندگی کنند بر لزوم 
ظرفیت  افزایش  هدف  با  گری  تسهیل  دفاتر  از  استفاده 
سرمایه های اجتماعی بافت های فرسوده شهری تاکید کرد

ایران، در همایش  بازآفرینی شهری  مدیرعامل شرکت 
»سیاست ها و برنامه های بازآفرینی شهری پایدار در بافت های 
ناکارآمد شهری« بر لزوم استفاده از دفاتر تسهیل گری با 
های  بافت  اجتماعی  سرمایه های  ظرفیت  افزایش  هدف 

فرسوده و ناکارآمد شهری تاکید کرد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دولت، عبدالرضا 
بازآفرینی  برنامه های  و  سیاست ها  همایش  در  گلپایگانی 
شهری پایدار در بافت های ناکارآمد شهری با اشاره به اینکه 
یک میلیون خانوار و سه میلیون نفر از جمعیت تهران در 
بافت های ناکارآمد شهری ساکن هستند، عنوان کرد: پرداختن 
به آمار کمی نباید ما را از این مهم غافل کند که جان یک 
میلیون نفر در پایتخت در معرض آسیب و ناامنی است. از 
سوی دیگر نسل های آینده در محیطی زندگی می کنند که 
فضاهای  بدون  است؛  شهرسازانه  موثر  سرانه های  فاقد 
فرهنگی، بدون فضای بازی مناسب و بدون جا برای بالندگی 
کودکانی که در این مناطق رشد می کنند قادر به استفاده از 

ظرفیت های بالقوه شهروندان نخواهیم بود.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که شهرداری ها 
در خط مقدم مداخله در بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری 
هستند، تصریح کرد: همواره از بافت های فرسوده به عنوان 
فرصت و سرمایه ای برای توسعه کالبدی شهر و تولید مسکن 

یاد می شود اما سرمایه مهم دیگری در این بافت ها وجود 
دارد و آن سرمایه اجتماعی است. زمانی که یک شهر جدید 
ساخته می شود ممکن است چند نسل طول بکشد تا ساختار 

اجتماعی آن شکل بگیرد.
دبیر ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار که در جمع مدیران 
و کارشناسان بازآفرینی شهرداری های استان سخن می گفت 
در  روبنایی  و  زیربنایی  ساخت های  زیر  اینکه  به  اشاره  با 
بافت های فرسوده وجود دارد، گفت: محلات هدف بازآفرینی 
دارای هویت تاریخی هستند و بازآفرینی به معنای این است 
که دوباره زندگی به این محلات برگردد و استفاده بهینه تری 

از این بافت ها شود.
به  اشاره  با  ایران  شهری  بازآفرینی  شرکت  مدیرعامل 
نشست اخیر شورای عالی مسکن با حضور رییس جمهوری 
گفت: در این جلسه افزایش کیفیت زندگی و ارتقای کیفیت 
هدف  محلات  در  خدماتی  های  سرانه  و  ناپایدار  بناهای 

بافت های ناکارآمد شهری مورد تاکید قرار گرفت.
با اشاره به این که بسته  معاون وزیر راه و شهرسازی 
تشویقی ۱۹ بندی تا حدودی می تواند در نوسازی مسکن در 
بافت های فرسوده تاثیر گذار باشد، اظهار کرد: برای دستیابی 
به هدف اصلی، یعنی کاهش بافت های فرسوده و ارتقای 

کیفیت زندگی در محلات هدف بازآفرینی باید در ابتدا مدل 
فکری خود را تغییر دهیم.

مسایل  با  شهری  بازآفرینی  در  اینکه  به  اشاره  با  وی 
پیچیده ای روبرو هستیم، گفت: حل مسایل پیچیده نیاز به 
راه حل پیچیده دارد؛ معتقدم بهترین روش دستیابی به راه 
حل مناسب در محلات هدف بازآفرینی شهری استفاده از 
ظرفیت دفاتر تسهیگری است که رابطه مستقیم با ساکنان 

دارند.
گلپایگانی با طرح این سوال که آیا تحمیل زندگی آپارتمان 
نشینی در محلات هدف بازآفرینی شهری شیوه درستی است 
برای  یا خیر عنوان کرد: مدلی که طی سال های گذشته 
مدیریت بافت های فرسوده به کار رفته، تخریب و بازسازی 
است اما اکنون شاهدیم که این مدل جواب نداده و باید برای 
همه اقشار جامعه با توجه شرایط مالی، فرهنگی، اجتماعی و 

غیره راه حل مناسب اندیشیده شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد: دفاتر تسهیلگری 
در کنار شهرداری ها می توانند افق روشنی برای بازآفرینی 
شهری ترسیم کنند، در این شرایط نگاه به بازآفرینی شهری 

از بالا به پایین نخواهد بود.
دبیر ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار با انتقاد از افزایش 
ساخت و سازهای غیر مجاز در استان تهران، گفت: شهرداری ها 
باید نظارت بر ساخت و سازها را افزایش داده و از ساخت و 
ساز غیر مجاز که منشا تولید بافت های فرسوده جدید است، 
جلوگیری کنند. واقعیت این است که درآمد ناشی از تراکم 
فروشی در بلندمدت پایدار نبوده و در آینده شهرداری ها برای 
تامین سرانه های خدماتی ناشی از افزایش تراکم با مشکل 

مواجه خواهند شد.

معاون وزیر راه: 

سه میلیون نفر از جمعیت تهران در بافت های ناكارآمد شهری ساكن هستند
اخبار

نماینده کارگران در شــورای عالی کار:
اولویت جامعه کارگری تعیین 

قیمت سبد معیشتی است
 نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: آنچه در بحث تأمین 
دستمزد اهمیت دارد و باید مبنا باشد، تامین معیشت و تعیین قیمت سبد 

معیشتی کارگران است.   
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، شامگاه سه شنبه - ۱۸ دی ماه- 
نخستین جلسه شورای عالی کار برای تعیین دستمزد سال ۱۴۰۴ با حضور 
صمت،  و  اقتصاد  وزرای  نمایندگان  کار،  روابط  معاون  تعاون،  وزیر 

نمایندگان کارگری و کارفرمایی و ذینفعان این حوزه برگزار شد.
»اسعد صالحی« نماینده کارگران در شورای عالی کار در گفت وگو 
با خبرنگار ایرنا درباره جزئیات این جلسه گفت: نگاه وزیر تعاون به موضوع 
کارگری و قانون سه جانبه گرایی، وسیع است و نگاه وی این است که از 
شرکای اجتماعی به درستی استفاده کند و نظرات همه برای او قابل 

احترام است.
صالحی افزود: وزیر تعاون در جلسه دیشب اعلام کرد پیشنهادات 
خود را همراه با راه حل به شورای عالی اعلام کنیم و معاون روابط کار 
نیز نگاه کامل به کارفرما و هم کارگری دارد تا حقی از کسی ضایع نشود

وی تاکید کرد: آنچه به نمایندگی از جامعه کارگری انتظار داریم، 
اجرای قانون است، پارسال افزایش ۳۵ درصدی حقوق مصوب شد اما 

این ۳۵ درصد در بخش حق مسکن اعمال نشد.
وی ادامه داد: تقاضای ما این است که برای اجرای قانون، ۳۵ درصد 
افزایش حق مسکن برای ۱۰ ماه باید در نط. گرفته شود و به کارگران 

پرداخت شود.
صالحی با اشاره به اینکه در جلسه شب گذشته وزرای صمت و اقتصاد 
حضور نداشتند، افزود: در قانون آمده که نمایندگان این دو وزارتخانه 
حضور داشته باشند اما از آن جایی که در سال های گذشته وزرا شخصا 

حضور داشتند، توقع داریم به رویه گذشته در جلسات حضور پیدا کنند.
نماینده کارگران در شورای عالی کار درباره اینکه در جلسه شب گذشته 
درباره عدد افزایش دستمزد نیز صحبتی مطرح شد یا نه، افزود: با توجه 
به کاهش قدرت خرید مردم، فقط افزایش حقوق چاره ساز نیست و باید 

معیشت کارگران مبنای عمل باشد.
صالحی گفت: در قدم نخست باید خرج ماهیانه یک کارگر را محاسبه 

کنیم و بر اساس آن سبد معیشتی، دیگر مشکلات را نیز حل کنیم.
وی ادامهدداد: قدم بعدی احیای ستاد بن است؛ توقع داریم بن کارگری 

دوباره احیا شود چرا که بسیاری از مشکلات را حل می کند.
صالحی درباره نظرات نمایندگان کارفرمایی گفت: پیش از جلسه شب 
گذشته یک جلسه نیز با نمایندگان کارفرمایی داشتیم که به نظر می رسد 
نظرات مان همسو است. آن ها به دنبال تعامل هستند و ما نیز توقع داریم 
دولت نیز همراهی کند تا تعیین دستمزد و حقوق به روزهای پایانی سال 

موکول نشود.

سهم ۵۵ درصدی ملایر در تولید 
منسوجات تایر کشور

کیان کُرد نخستین شرکت تولیدکننده منسوج استخوان بندی تایر در 
ایران است که از دهه ۷۰ مسیری هموار را برای تولید منسوج استخوان بندی 

تایر با ظرفیت بیش از هشت هزار تُن در سال آغاز کرد.
به گزارش خبرنگار ایرنا؛ شرکت تولیدی منسوج کیان کُرد از صنایع 
پیشران شهرستان ملایر است که با اجرای طرح های توسعه ای و افزایش 
ظرفیت تولید، بیش از ۵۵ درصد از ظرفیت تولید منسوجات تایر کشور را 
به خود اختصاص داده است، سهمی عظیم در صنعت لاستیک کشور که 

عرصه تولید و اشتغال این شهرستان رقم خورده است.
این شرکت تولیدی با ظرفیت سالانه هشت هزار و ۱۰۰ تُن اولین تولید 
کننده پارچه استخوان بندی تایر در ایران است که جنس این منسوجات از 
نایلون ۶، نایلون ۶۶، پلی استر و یا ریون است و تاکنون موفق به اخذ 

گواهینانه های معتبر شده است.
ظرفیت تولیدی شرکت پس از رفع تنگناها اکنون به ۱۰ هزار تُن تاب 
بافت و ۹ هزار تُن آغشته گری در سال رسیده است و با راه اندازی خط تولید 
جدید در سال گذشته، هم اکنون تامین کننده بیش از ۵۵ درصد نخ تایر 

کشور است.
سرمایه گذار شرکت کیان کُرد روز چهارشنبه در بازدید فرماندار ویژه 
ملایر از این واحد تولیدی اظهار کرد: پارچه استخوان بندی تایر به عنوان 
محصول تولیدی این کارخانه یکی از اجزاء لازم در ساختار تایر است، 
شرکت کیان کُرد دارای ظرفیت ۱۰ هزار تُن نخ تایر در انواع نایلون ۶؛ ۶۶، 
پلی استر، رایون و منسوج استخوان بندی تسمه نقاله در ساختارهای یک 

لا، ۲ لا و چند لا مطابق مشخصات فنی مشتری است.
»محسن ملکی« افزود: این شرکت مسوولیت بخش مهمی از تامین 
پارچه استخوان بندی تایر در بازار داخلی را عهده دار است و مشتریان عمده 

تایر دنا، آرتاویل تایر و یزد تایر است.
و  بافندگی  تابندگی،  بخش  شامل  تولید  سالن های  داد:  ادامه  وی 
آغشته گری است که نخ های وارداتی ابتدا تابیده و در بخش دوم بافته و 
نهایتا در سالن دیگری عملیات آغشته گری و قرارگیری در کوره ها با حرارت 

بالا برای پخت و تولید محصول نهایی قرار داده می شود.
عمده ترین مشکل کاهش گاز و برق تحویلی به واحد است که موجب 
کاهش میزان تولید و عدم تحویل به موقع سفارش ها به مشتریان می شود، 

این در حالیست که این واحد در سه شیفت فعال است.
سرمایه گذار شرکت کیان کُرد بیان کرد: سال گذشته طرح توسعه این 
شرکت با سرمایه گذاری بالغ بر ۲ هزار میلیارد ریال به بهره برداری رسید 
که میزان تولید را افزایش داد و در حال حاضر ۲۲۰ نفر به صورت مستقیم 
در این واحد تولیدی مشغول به کار هستند.ملکی گفت: عمده ترین مشکل 
کاهش گاز و برق تحویلی به واحد است که موجب کاهش میزان تولید و 
عدم تحویل به موقع سفارش ها به مشتریان می شود، این در حالیست که 
این واحد در سه شیفت فعال است و از صد درصد ظرفیت خود برای تولید 
استفاده می کند.وی ادامه داد: برای تامین برق مورد نیاز این شرکت و دیگر 
واحدهای وابسته، در صدد ایجاد نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی هستیم 
که پنج مگاوات آن برای کیان کُرد در نظر گرفته شده و نیازمند حمایت و 
همراهی مسوولان مرتبط برای اجرای این نیروگاه هستیم و در صورت 
اجرا، مشکل برق سه شرکت تولیدی وابسته رفع خواهد شد.سرپرست 
فرمانداری ویژه ملایر نیز در این بازدید، تولید و اشتغال و سرمایه گذاری را 
از اولویت های مهم دولت چهاردهم و به تبع آن در این شهرستان برشمرد 
و گفت: مدیران دستگاه های اجرایی هر آنچه می توانند برای توسعه تولید، 
کنند.»سیدرسول  همراهی  را  تولیدکنندگان  سرمایه گذاری،  و  اشتغال 
حسینی« اظهار کرد: وظیفه داریم برای سرمایه گذارانی که اهلیت آنها ثابت 
شده و در امر تولید اهتمام دارند، بسترها را فراهم کرده و حامی آنها باشیم.

وی فعالیت شرکت کیان کرد و سهم عمده این واحد در تولید نخ لاستیک 
در کشور را موجب افتخار دانست و افزود: سرمایه در گردش یکی از مشکلات 
عمده واحدهای تولیدی است که برای تامین آن باید از ظرفیت و توان 

نمایندگان مجلس و پیگیری این مشکل در سطح ملی استفاده کنیم.

آنطور که رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس خبر داده 
با تکمیل شدن بانک اطلاعات نیروهای شرکتی یکی از 
نقاط ضعف در جریان تصویب طرح برطرف و یک گام به 
اجرای طرح ساماندهی کارکنان دولت نزدیک خواهیم شد

به گزارش ایسنا، طرح ساماندهی کارکنان دولت که به 
منظور تامین امنیت شغلی و ساماندهی نیروهای شرکتی 
تصویب و به شورای نگهبان ارجاع داده شد، پس از چند 
نوبت رفت و برگشت میان مجلس و شورای نگهبان و 
به  نهایی  تایید  برخی اصلاحیه ها سرانجام جهت  انجام 
مجمع تشخیص مصلحت نظام رفت اما در مجمع تبصره 
۲ طرح ساماندهی نیروهای شرکتی رد شد. به فاصله چندی 
رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور از راه اندازی سامانه  
جدیدی جهت ثبت اطلاعات کارکنان شرکتی دستگاه های 

اجرایی خبر داد.
تا  اجرایی  تمام دستگاه های  این سامانه  راه اندازی  با 
پایان این ماه مهلت دارند اطلاعات نیروهای شرکتی خود 
را وارد کنند و پس از آن سازمان اداری و استخدامی بر 
اساس تحلیل های کارشناسی در خصوص نحوه برخورد با 

نیروهای شرکتی تصمیم گیری می کند.
فلسفه جذب و به کارگیری نیروهای شرکتی این بود 
از  برای برخی کارهای حجمی  اجرایی  که دستگاه های 
طریق شرکت ها خرید خدمت انجام می دادند ولی طی 
سالهای اخیر این موضوع از حالت خرید خدمت خارج شد. 
در حال حاضر دولت درصدد است تا با جمع آوری اطلاعات 
نیروهای شرکتی،  راهکار مناسبی برای ساماندهی آنها پیدا 

کند.
در همین راستا، علی بابایی کارنامی - رئیس کمیسیون 

اجتماعی مجلس، در روزهای اخیر نسبت به روشن شدن 
تکلیف نیروهای شرکتی ابراز امیدواری کرد و گفت: نظر 
تشخیص  مجمع  نظارت  عالی  هیات  و  دولت  مجلس، 
مصلحت نظام درباره طرح ساماندهی کارکنان دولت مثبت 

شده است.
آنطور که وی گفته عدم دسترسی به بانک اطلاعاتی 
افراد مشمول، یکی از نقاط ضعف در جریان تصویب طرح 
بوده و تا یک ماه آینده این موارد برطرف و بانک اطلاعاتی 
کامل می شود.رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس درعین 
حال از برگزاری نشستی با سازمان اداری و استخدامی 
کشور خبر داد و گفت: این جلسه به منظور بررسی طرح 

ساماندهی کارکنان دولت برگزار می شود. خوشبختانه نظر 
همه اعم از دولت، مجلس و هیات عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در این باره مثبت است و رئیس 
جمهور طی نامه ای خطاب به تمام دستگاه ها، ارگان ها و 
نهادهای اجرایی کشور دستور داده تا اسامی افرادی که 
مشمول طرح می شوند را استخراج کنند.به این ترتیب بانک 
اطلاعاتی کاملی جمع آوری و دقیق مشمولین مشخص 
می شود.به گفته وی چنانچه این آمار احصا شود می توان 
نظر دولت و مجلس و هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام را جلب کرد و در واقع یک گام رو به جلو 
رئیس  نایب   - نوروزی  رحمت الله  این  از  برداشت.پیش 

اصلی  مشکلات  از  یکی  مجلس  اجتماعی  کمیسیون 
نیروهای شرکتی را وضعیت نامناسب حقوق و مزایا و عدم 
امنیت شغلی آن ها عنوان کرده و گفته بود: این موضوع 
باعث نگرانی های جدی در میان کارگران و فعالان این 
حوزه شده و دولت تاکنون در رسیدن به نتیجه ای قطعی 
در خصوص اصلاح وضعیت نیروهای شرکتی و تصویب 

قوانین حمایتی برای این افراد ناکام بوده است.
در تبصره ۲ طرح ساماندهی کارکنان دولت و نیروهای 
شرکتی عنوان شده دستگاه های اجرایی موضوع این قانون، 
موظفند با کارکنان شرکتی که به صورت غیرمستقیم و 
تمام وقت تا پایان سال ۱۴۰۱ در دستگاه های مربوطه 
مشغول به کار بوده و در سال ۱۴۰۲ نیز در همان دستگاه 
مشغول به خدمت هستند، در صورتی که مازاد بر نیاز نباشند 
قرارداد مستقیم بی واسطه موقت یک ساله بر اساس مقررات 
قانون کار یا قرارداد کار معین منعقد نمایند و در صورت 
انعقاد قراردادهای مذکور  اقدام کنند.  نیاز، به تمدید آن 
بدون تحمیل هرگونه بار مالی جدید از قبیل احتساب مدرک 
تحصیلی بالاتر خواهد بود.به گزارش ایسنا، طرح ساماندهی 
نیروهای شرکتی به دنبال ارتقای شرایط کار و ایجاد امنیت 
شغلی برای نیروهای شرکتی است و تصویب قانون می تواند 
به افزایش روحیه و انگیزه کار در میان کارکنان و تحول 
در سیستم اداری کمک کند. به موجب این طرح نیروهای 
شرکتی که در قالب شرکتهای حجمی و اصطلاحا تامین 
نیرو برای دستگاه ها کار می کردند مستقیم با خود دستگاه 
قرارداد می بندند و واسطه ها حذف می شوند.آن مبلغی که 
شرکت ها تحت عنوان حقوق دریافت می کردند به حقوق 

کارکنان و نیروهای شرکتی افزوده می شود.

پانزدهمین نمایشگاه بین المللی معماری،خانه مدرن و 
دکوراسیون)میدکس( از ۲۳ تا ۲۶ دی ماه و با حضور ده ها 
شرکت داخلی و خارجی در محل دائمی نمایشگاه های بین 

المللی تهران برگزار خواهد شد. 
به گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی نمایشگاه تهران: 
در این نمایشگاه بزرگ، حدود ۲۸۰ شرکت داخلی و خارجی، 
نوین ترین تولیدات، صنایع و خدمات خود را به مدت چهار روز 

در معرض دید مخاطبان قرار می دهند.
پانزدهمین  برگزاری  ستاد  رئیس  جلالی  عبدالکریم 
نمایشگاه بین المللی معماری گفت:در این نمایشگاه علاوه بر 
شرکت های داخلی، شرکت هایی از ۸ کشور خارجی شامل؛ 
چین، ایتالیا، آلمان، هلند، هند، امارات، ترکیه و سوئد حضور 
دارند و جدیدترین صنایع، تجهیزات، تولیدات و خدمات خود 

را ارائه و در معرض دید علاقه مندان قرار می دهند.
وی افزود: در پانزدهمین نمایشگاه بین المللی معماری، 

شرکت های  بر  علاوه  مدرن،  خانه  و  داخلی  دکوراسیون 
خصوصی؛ برخی سازمان ها و دستگاه های دولتی، توانمندی های 
و  معماری  مشاوره  و  طراحی  مختلف  حوزه های  در  خود 
دکوراسیون داخلی و همچنین آخرین دستاورد ها و تولیدات 

حوزه های نانوفناوری و بیوفناوری را ارائه کرده اند.
 جلالی اضافه کرد: در این نمایشگاه همچنین انواع خانه 
پیش ساخته، نورپردازی و هوشمند سازی، فناوری های نوین 
تاسیسات، مبلمان و تجهیزات مربوط به فضای باز، تجهیزات 
دکوراسیون داخلی، انواع پرده، کاغذ دیواری، پوشش های 
تزئینی، لوازم ویژه دکوراسیون و تزئینی، مبلمان ورزشی و 
هوشمندسازی،  شامل  الکترونیکی  لوازم  انواع  تفریحی، 
سامانه های کنترل از راه دور، سامانه های ایمنی ساختمان و 
سامانه های پالایشی مواد به معرض نمایش گذاشته شده است

بین المللی  نمایشگاه  پانزدهمین  برگزاری  ستاد  رئیس 
معماری افزود: حضور هیئت های تجاریی، تورهای دانشجویی 

با حضور  و برگزاری کارگاه ها و نشست های تخصصی 
کارشناسان، مهندسان و معماران، استادان دانشگاه ها و صاحبان 

صنایع مرتبط از برنامه های جانبی این نمایشگاه است.
جلالی با اشاره به اینکه این رویداد در فضایی بیش از ۳۲ 
دائمی  محل  باز  فضای  و  سالن  ده  در  و  مربع  متر  هزار 
نمایشگاه های بین المللی تهران برپا می شود گفت: برقراری 
ارتباط میان دانشگاه و صنعت معماری یکی از مهمترین 
محور های برپایی این نمایشگاه است و برای تحقق این هدف 
نیز چندین همایش و کارگاه علمی آموزشی از جمله کارگاه های 
مختلف آموزشی و معماری با حضور استادان دانشگاه و فعالان 

این صنعت برگزار می شود.
 پانزدهمین نمایشگاه بین المللی خانه مدرن، معماری داخلی 
و دکوراسیون از ۲۳ تا ۲۶ دی ماه به مدت چهار در سالن های 
ضلع غربی محل د ائمی نمایشگاه های بین المللی تهران، 

آماده بازدید علاقه مندان خواهد بود.

یک گام دیگر تا اجرای طرح ساماندهی نیروهای شرکتی

حضور ده ها شرکت داخلي و خارجي

تهران در آستانه برگزاري پانزدهمين نمايشگاه بين المللي معماري

تولید 19۷۵ دستگاه لوکوموتیو و واگن در ۸ ماه
رئیس هیئت عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران، از تولید هزار و ۹۷۵ دستگاه انواع لوکوموتیو، واگن، 

بوژی و بدنه در ۸ ماه منتهی به آذرماه امسال خبر داد.
سومین  در  مقیمی  فرشاد  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
نشست کمیته ریلی که با حضور معاون صنایع ماشین آلات 
تولیدی  و تجهیزات وزرات صمت و مدیران شرکت های 
حوزه ریلی برگزار شد، گفت: برای سال ۱۴۰۳ تولید ۳ هزار 
بدنه  و  بوژی  واگن،  لوکوموتیو،  انواع  دستگاه   ۸۵۸ و 
برنامه ریزی شده بود که تولید یک هزار و ۹۷۵ دستگاه در 
۸ ماه امسال محقق شده است؛ این میزان تولید در ۸ ماهه 

سال ۱۴۰۲، یک هزار و ۷۹۲ دستگاه بود.
رئیس هیئت عامل ایدرو اضافه کرد: سازمان گسترش 
تقاضا،  و  زنجیره عرصه  ریلی، همگرایی  در حوزه صنایع 
دنبال  را  کیفیت  افزایش  و  قیمت  کاهش  سازی،  تجمیع 

می کند.معاون صنایع ماشین آلات و تجهیزات وزارت صمت 
سفارش،  ثبت  مشکلات  به  اشاره  با  نشست  این  در  نیز 
تخصیص ارز و گمرک در حوزه صنایع ریلی گفت: به دنبال 

اصلاح فرآیند و کوتاه کردن مسیر و حل مسئله هستیم.
خواست  ریلی  حوزه  انجمن های  از  عاملی  حامد  سید 

پیشنهادهای خود را برای حل مسائل اعلام کنند.
در این جلسه مدیران واحدهای تولید صنایع ریلی، مسائل 
و چالش های واحدهای تولیدی خود را ارائه کردند. اقتصاد 
نامناسب حمل و نقل ریلی، امکان نامناسب در بهره مندی 
از فرصت های مندرج در ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید، 
گذاری  سفارش  مسافری،  و  باری  واگن های  بالای  عمر 
اقتصاد  علت  به  ناوگان  نوسازی  امکان  عدم  و  محدود 
ریلی  کلیدی صنایع  موانع  و  جمله مشکلات  از  نامناسب 

عنوان شد.
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به کارگیری سیاست دستوری در اقتصاد پیامدهای مختلفی 
از جمله ناتوانی در تأمین نیازها، کاهش تولید و ناکارآمدی در 

توزیع منابع را به دنبال داشته است.
به گزارش خبرنگار مهر، قیمت گذاری دستوری، ریشه های 
تاریخی عمیقی دارد به نحوی که در شرایط جنگ های جهانی 
اول و دوم و بحران های اقتصادی حاصل از آن، دولت ها به 
منظور کنترل تورم و تضعیف قدرت اقتصادی رقیبان، به قیمت 
گذاری دستوری روی آوردند. بر این اساس، تجربه های تاریخی 
دنیا از اقتصاد دستوری به صورت گسترده ای در کشورهای 
مختلف وجود داشته است اما با به وجود آمدن بحران های 
اقتصادی، شکست مدل های اقتصاد دستوری و فرآیند جهانی 
شدن، سیاست های اقتصاد دستوری در اغلب کشورهای دنیا 
تا حد زیادی برچیده شد و کشورها به سمت اقتصاد و بازار آزاد 

روی آوردند.
برخی از کشورها بعد از اجرای سیاست های اقتصاد دستوری 
با بحران های اقتصادی مواجه شدند. این بحران ها شامل کاهش 
تولید، افزایش تورم و ناتوانی در تأمین نیازهای اساسی بود که 
منجر به تغییر در سیاست ها شد. بسیاری از کشورها نیز تدریجی 
از اقتصاد دستوری به سوی اقتصاد بازاری و نظام اقتصادی 
مبتنی بر بازار تغییر رویه دادند و این انتقال به مرور زمان با تغییر 
سیاست های اقتصادی و اصلاحات ساختاری همراه بود و در 
اقتصاد  مدل های  که  داد  نشان  مختلف  تجربه های  نهایت 
تولید،  با مشکلاتی همچون کاهش  دستوری ممکن است 
ناتوانی در نوآوری و افزایش فساد اقتصادی همراه باشند که 

باعث شکست این سیاست ها شد.
یکی از اهداف اصلی دولت پس از انقلاب، تأمین نیازهای 
اساسی مردم بود. این نیازها شامل مواد غذایی، داروها، مسکن 

و خدمات اجتماعی بودند که تحت کنترل دولت قرار گرفتند.
این سیاست ها با پیامدهای مختلفی در سبد مصرفی خانوار 
و اقتصاد کشور همراه بوده اند. از یک سو، این سیاست ها باعث 
کاهش تورم و حفظ قدرت خرید برخی از لایه های جامعه شد. 
از سوی دیگر، محدودیت های اقتصادی و ناتوانی در تأمین 
نیازهای اجتماعی و اقتصادی نیز به وجود آمد. همچنین، این 
سیاست ها باعث کاهش تولید و کاهش انگیزه های اقتصادی 

مردم شد و توزیع منابع را ناعادلانه تر کرد.
به طور کلی، تجربه اقتصاد دستوری در ایران با توجه به 
شرایط خاص، نتایج مختلفی را به دنبال داشته است. این 

در  تورم  کنترل  و  اساسی  نیازهای  تأمین  باعث  سیاست ها 
کوتاه مدت شده اند اما از طرفی، مشکلاتی نظیر ناتوانی در تأمین 
نیازها، کاهش تولید و ناکارآمدی در توزیع منابع را به دنبال 

داشته است.
از این رو نظر برخی از صاحبنظران پیرامون راهکارهای 
مقابله با تأثیرات قیمت گذاری دستوری مورد بررسی قرار گرفته 

که به شرح زیر است.
جعفر قادری نماینده مجلس شورای اسلامی در رابطه با 
لزوم حذف قیمت گذاری دستوری اظهار کرد: در قانون برنامه 
هفتم توسعه و قانون تأمین مالی تعیین کردیم که دولت حق 
ورود به قیمت گذاری دستوری ندارد و فقط در مواردی این حق 
برای دولت محفوظ است که تولیدکننده از ارز دولتی استفاده 
کند و آنجا حتماً باید قیمت گذاری صورت گیرد. در اصل جایی 
حق  و  امکان  می کند  ایجاد  رانت  تولیدکننده  برای  که 

قیمت گذاری وجود ندارد.
وی عنوان کرد: قیمت گذاری تأثیر مستقیم روی رانت دارد. 
یکی از معضلاتی که این سیستم ارزی را مختل کرد این بود 
که تولیدکننده های واحدهای هیدروکربنی و واحدهای قیر 
می گفتند درست است که مواد اولیه با قیمت پایه در بورس 

عرضه می شود ولی با توجه به ظرفیت های ایجاد شده در کشور 
که چند برابر مواد اولیه موجود در کشور است و در شرایط رقابتی، 
مواد به گونه ای عرضه می شود که ناچار هستیم مواد اولیه را با 
نرخ ارز آزاد تهیه کنیم اینکه زمان صادرات، دولت می گوید باید 
در بازار نیمایی عرضه شود، شدنی نیست. قادری تاکید کرد: 
در نهایت این نوع قیمت گذاری، زمینه صادرات را از بین می برد

غلامحسین زارعی نماینده مجلس شورای اسلامی نیز با 
تاکید بر لزوم حذف قیمت گذاری دستوری اظهار کرد: طبق 
قانون برنامه هفتم توسعه، ما باید به سمتی حرکت کنیم که 
قیمت های دستوری را کمتر شاهد باشیم. یکی از مسائلی که 
در حوزه اقتصاد وجود دارد تفاوت در نرخ های مختلف ارز است 

که ناخواسته منجر به رانت هم می شود.
وی عنوان کرد: قرار بر این شد که دولتمردان بازار تجاری 
ارز را راه اندازی کنند و قیمت ها را به هم نزدیک کنند. انتظار 
ما از دولت این بود که نرخ شناور همراه با نظارت و مدیریت 
باشد که متأسفانه در بخش مدیریت کردن نرخ ها، ضعف وجود 
دارد.این نماینده مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: بخش 
زیادی از افزایش نرخ ارز دلایل غیر اقتصادی دارند و بخشی 
از آن نیز جنبه روانی دارد. این افزایش قیمت ها تورم ایجاد 

می کنند. ما از رئیس جمهور و وزرای مربوطه می خواهیم به 
بخش روانی توجه و آن را کنترل کنند.

زارعی تصریح کرد: ما چاره ای جز حرکت به سمت حذف 
قیمت گذاری دستوری نداریم اما این مسائل یک شبه به وجود 
نیامدند که با تصمیم گیری یک دفعه ای از بین بروند. اینها باید 
به تدریج اتفاق می افتاد و زیرساخت های لازم برای آن را ایجاد 

می کردیم تا به مردم و سفره های مردم فشار وارد نشود.
مهرداد لاهوتی نماینده مجلس شورای اسلامی هم در رابطه 
با حذف قیمت گذاری دستوری و تأثیر آن در اقتصاد کشور 
اظهار کرد: خروج و کناره گیری دولت از اقتصاد یک ضرورت 
است. بیش از ۸۰ درصد اقتصاد ما در حال حاضر در اختیار دولت 
است و ما با اقتصاد دولتی به جایی نخواهیم رسید. ما اگر امور 
را به بخش خصوصی واگذار کردیم باید آن را به عنوان یک 

عامل اقتصادی مهم باور داشته باشیم.
این نماینده مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در گام 
بعدی پس از خروج دولت از اقتصاد، باید قیمت گذاری دستوری 
حذف شود. بازار محصول تعامل میان عرضه و تقاضا است و 
حتی بخش خصوصی هم در آن نقش ندارد در نتیجه بازار جای 

خودش را در این شرایط پیدا خواهد کرد.
وی با اشاره به اقدامات دولت جهت کنترل بازار خاطرنشان 
کرد: دولت تلاش می کند از طریق قیمت گذاری دستوری بازار 
را کنترل کند اما این امر امکان پذیر نیست و ما شاهد هستیم 
وقتی قیمتی افزایش پیدا می کند به راحتی قابل برگشت و 
کاهش نیست و یکی از دلایل آن این است که ارز به اندازه نیاز 
توزیع نمی شود و با توجه به همین موضوع، دستور اثرگذار 

نخواهد بود.
لاهوتی بیان کرد: نتیجه حضور دولت در هر بخشی عدم 
موفقیت آن بخش بوده است؛ مانند ورود دولت به مسکن. هر 
جا دولت وارد قیمت گذاری دستوری شد، نتیجه معکوس حاصل 
شد.در نتیجه آنچه از اظهارنظرها برداشت می شود این است 
که بهتر است دولت ها صرفاً در خصوص کالاهای عمومی نظیر 
امنیت و در مواردی که انحصار طبیعی وجود دارد، ورود کنند و 
در سایر مواقع بهتر است تا از مداخلات شدید و قیمت گذاری های 
مبنای  بر  قیمت ها  که  زمانی  زیرا  شود.  اجتناب  دستوری 
سیاست های دستوری تعیین شوند و از رسایی لازم برخوردار 
نباشند، عملًا برنامه ریزی و تخصیص بهینه ارزش خود را از 

دست می دهد و قابل اتکا نخواهد بود.

سیاه چاله های اقتصاد دستوری؛ سیاستی كه جز رانت حاصلی نداشت

آگهی دعوت مجمع عمومی فوق العاده  شرکت کارگزاری پارس ایده بنیان سهامی خاص 
به شماره ثبت 335806

بدینوسیله از کلیه سهامداران شرکت دعوت بعمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده 
مورخ  ۱۴۰۳/۱۱/۰۲ 

راس ساعت ۱۳ در محل قانونی شرکت حضور به هم رسانند.
دستور جلسه 

۱-نقل و انتقال سهام 
۲-سایر تصمیماتی که در اختیار مجمع می باشد

هیات مدیره شرکت کارگزاری پارس ایده بنیان

خبر

سامانه ارز تجاری می تواند به 
بــورس و بازارهای مولد کمک کند

مدیرعامل سابق بازار متشکل معاملات ارز ایران گفت: راه اندازی بازار 
ارز تجاری می تواند به کاهش التهاب در بازار ارز کمک کند و دولت را در 

کنترل کسری بودجه یاری دهد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از مرکز مبادله ارز و طلای ایران، امیر 
هامونی، مدیرعامل سابق بازار متشکل معاملات ارز ایران گفت: بازار ارز 
تجاری مرکز مبادله ایران اتفاقی مبارک برای نظام اقتصادی کشور است

هامونی افزود: مدیریت بانک مرکزی، با وجود تحریم ها و چالش های 
اقتصادی، قابل تقدیر است. نزدیک کردن قیمت ارز به نرخ های واقعی 

می تواند به نفع اقتصاد کشور باشد و صادرات را تحریک کند.
مدیرعامل سابق بازار متشکل معاملات ارز ایران در ادامه گفت: راه اندازی 
بازار ارز تجاری برای تجار و ارز خدماتی در مرکز مبادله ایران، واقعاً باید 

به فال نیک گرفته شود.
او با بیان اینکه ارز تجاری می تواند به بورس کمک و سرمایه های 
سرگردان را به سمت بازارهای مولد هدایت کند تاکید کرد راه اندازی بازار 
ارز تجاری می تواند به کاهش التهاب در بازار ارز کمک کند و دولت را در 

کنترل کسری بودجه یاری دهد.
وی در ادامه گفت: مکانیزم عرضه و تقاضا با مدیریت ساختارمند بانک 
مرکزی می تواند به بازارگردانی مؤثری در قیمت های سیاستی ارز منجر 

شود.
هامونی در پایان با تاکید بر اینکه برای حل مشکلات ارزی کشور، همه 
دستگاه ها باید همکاری کنند گفت: سیاست های تجاری و ارزی باید به 

صورت همزمان و هماهنگ پیش بروند.

آرامش در بازار سرمایه؛ نتیجه 
توقف تصمیمات خلق الساعه

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با تاکید بر لزوم حمایت از سیاست های 
اقتصادی دولت در رابطه با بازار سرمایه و بهبود وضعیت این بازار، گفت: 
در ماه های اخیر شاهد توقف تصمیمات خلق الساعه در بازارسرمایه بوده ایم 

که نتیجه آن برقراری آرامش در بازار سرمایه است.
سید فرید موسوی - عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
- در گفت وگو با ایسنا با اشاره به عملکرد اقتصادی دولت چهاردهم گفت: 
در شرایط فعلی اقتصاد کشور، راهی جز واقعی کردن قیمت ارز نداریم. 
افزایش و تقویت تولید و انگیزه بخشی به این حوزه می تواند ارزش پول 

ملی را تقویت کند.
وی افزود: ما در حال حاضر در نقطه ای قرار داریم که تورم همچنان 
روند افزایشی دارد و تولید معنای خود را از دست داده است. هر روز صادرات 
نیز نحیف تر می شود و این نشان دهنده ناکارآمدی سیاست های سرکوب 

قیمت ارز است؛ بنابراین باید از این سیاست های ناکارآمد فاصله بگیریم.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد: ممکن است اجرای 
یک جراحی اقتصادی برای برخی ناخوشایند باشد و عده ای به دنبال 
بهره برداری سیاسی از این وضعیت باشند ولی باید از سیاست های وزیر 
اقتصاد و بانک مرکزی حمایت کرد تا شاهد توفیقات در اقتصاد باشیم. 

اقداماتی که متعاقبا، نتیجه آن را می توان در مقابله با رانت مشاهده کرد.
موسوی با تاکید بر لزوم استفاده از ظرفیت  های بازار سرمایه گفت: در 
شرایط فعلی اقتصادی کشور، بازار سرمایه ظرفیت بالایی برای جمع آوری 
سرمایه های کوچک و متوسط برای اجرای پروژه های بزرگ و سودآور دارد 
که باید از آن استفاده شود. البته در چند ماه اخیر شاهد توقف تصمیمات 
خلق الساعه و تصمیم گیری درست و اجرای به موقع در بازار سرمایه بودیم 
که در همین راستا اقداماتی همچون پاسخ به درخواست های سهام داران و 
برگزاری  جلسات متعدد با فعالان بازار سرمایه انجام شد، اقداماتی که آرامش 

در بازار سرمایه را رقم زد و بی شک، باید استمرار پیدا کند.
وی در پایان، با تاکید بر لزوم حمایت از سیاست های اقتصادی دولت به 
خصوص سیاست های وزیر اقتصاد و رئیس سازمان بورس، ابراز امیدواری 

کرد که شاهد بهبود وضعیت اقتصادی کشور باشیم.

 شاخص کل بورس 
کانــال ۲ میلیون و 944 هزار واحدی 

را فتح کرد
شاخص کل بورس تهران در معاملات روز )چهارشنبه، ۱۹ دی( با ۲۲ 
هزار و ۵۰۵ واحد رشد در ارتفاع ۲ میلیون و ۹۴۴ هزار و ۶۳۷ واحدی قرار 

گرفت.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، شاخص هم وزن در جریان معاملات 
با ۱۲ هزار و ۳۱۷ واحد رشد به ۹۱۷ هزارو ۳۵۶ واحد و شاخص قیمت 

هم وزن با چهار هزار و ۲۹۵ واحد افزایش به ۵۶۲ هزار و ۲۳ واحد رسید.
معامله گران در بورس تهران بیش از ۲۰ میلیارد و ۴۸۱ میلیون سهم و 
اوراق مالی را با انجام بیش از ۵۹۵ هزار و ۸۵ معامله به ارزش ۱۴۶ هزار و 

۹۸۰ میلیارد ریال داد و ستد کردند.
نمادهای »فارس، فملی، فولاد، شستا، رمپنا ، حکشتی و کچاد« بیشترین 

اثر مثبت را بر شاخص بورس گذاشتند.
شاخص کل فرابورس ایران نیز امروز با ۲۷۹ واحد رشد به ۲۷ هزار و 

۱۵۵ واحد رسید.
معامله گران در فرابورس بیش از ۹ میلیارد و ۲۹۴ میلیون سهم و اوراق 

مالی با انجام ۴۷۱ هزار و ۸۹۳ معامله داد و ستد کردند.
نمادهای »کگهر، وسپهرف هرمز، انتخاب، خاور ، شرانل و تجلی« 

بیشترین اثر مثبت را بر شاخص فرابورس گذاشتند.

مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه زراعت در دیمزارهای 
کشور گفت: ۸۰ میلیارد تومان تسهیلات تاکنون از سوی 
صندوق حمایت از توسعه زراعت در دیمزارهای در قالب طرح 

جهش تولید در دیمزارها پرداخت شده است.
مدیرعامل  مردانی،  مهر، صادق  گزارش خبرگزاری  به 
صندوق حمایت از توسعه زراعت در دیمزارهای کشور گفت: 
این صندوق از سال ۱۴۰۲ با هدف تقویت و گسترش زراعت 
دیم تأسیس شده و از زمان تأسیس تاکنون ۸۰ میلیارد تومان 
تسهیلات به طور مستقیم به دیم کاران و یا در قالب طرح جهش 
تولید در دیمزارها پرداخت کرده ایم.وی درباره افزایش سرمایه 

این صندوق اظهار کرد: سرمایه صندوق حمایت از توسعه زراعت 
در دیمزارهای کشور بر اساس تفاهم نامه سه جانبه میان معاونت 
امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی، ستاد اجرایی فرمان امام 
)ره( و مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از 
توسعه سرمایه گذاری بخش کشاورزی که در سال ۱۴۰۰ منعقد 
شد باید تا افق ۴ ساله، به ۲ هزار میلیارد تومان افزایش پیدا 
کند، اما این افزایش سرمایه هنوز اتفاق نیفتاده است.مدیرعامل 
صندوق حمایت از توسعه زراعت در دیمزارهای کشور با بیان 
این که ارائه تسهیلات به دیم کاران در حوزه ماشین آلات 
کشاورزی در حال انجام است، تصریح کرد: ما ارائه خدمات در 

حوزه فوریت های کشاورزی و توسعه تسهیلات برای تأمین 
سایر نهاده ها، استفاده از ظرفیت های مالی در راستای توسعه 
حمایت از کشاورزان، جذب کشاورزان با روش های جدید مالی 
را در برنامه آینده این صندوق داریم.وی حمایت از گیاهان 
دارویی و حبوبات در حوزه دیم را از دیگر برنامه های این صندوق 
نام برد.مردانی درباره رویکرد ورود صندوق های حمایت از 
توسعه در حوزه بازار و تجارت اذعان داشت: تغییر رویکرد فعالیت 
صندوق های حمایتی در دستور کار وزارت جهاد کشاورزی قرار 
گرفته است و با توجه به موضوع تحریم، ضروری است این 
تغییر رویکرد بر اساس واقعیت ها و بازار کشاورزی صورت گیرد

وی به روز شدن و اصلاح آئین نامه ها و دستورالعمل های 
صندوق های حمایت از بخش کشاورزی برای ورود به عرصه 
بازرگانی و تجارت را ضروری خواند و افزود: با آئین نامه ها و 
دستورالعمل های کنونی صندوق ها نمی توان این هدف را 
محقق کرد.مردانی با بیان این که شرکت مادر تخصص صندوق 
حمایت از توسعه سرمایه گذاری در بخش کشاورزی با تغییر 
موضوع فعالیت های صندوق های حمایتی در اساسنامه، گام 
بزرگی را برداشته است، گفت: تداوم و کارآمدی این سیاست 
داخلی  دستورالعمل های  و  آئین نامه ها  در  تغییر  به  نیاز 

صندوق های حمایتی ذیل این شرکت مادر تخصصی دارد.

ناظر گمرکات استان هرمزگان از افزایش ۳۰ درصدی 
درآمد گمرک این استان در سال جاری خبر داد و اعلام 
کرد: رسوب خودرو در گمرک استان هرمزگان نداریم و 
موجودی کالاهای رسوبی و تملیکی نیز به صفر رسیده 

است.
به گزارش ایسنا، محمدرضا آگاهی - مدیرکل گمرک 
شهید رجایی - در نشستی خبری با اشاره به اینکه این 
استان ۱۶ گمرک دارد، اظهار کرد: گمرکات استان شامل 
پنج اداره از قبیل گمرک شهید رجایی، شهید باهنر، بندر 

لنگه، قشم و کیش می شود.
در  واردات کشور  و  افزود: ۵۰ درصد صادرات  وی 
گمرکات استان هرمزگان انجام می شود و ۶۶ هزار میلیارد 
تومان درآمد گمرک استان هرمزگان طی ۹ ماهه امسال 
بوده که ۳۰ درصد نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش 
یافته است که ۴۲ درصد درآمد کل گمرک کشور را شامل 
می شود. همچنین ۲۲ هزار میلیارد تومان هم ضمانت نامه  

داریم که آخر سال وصول و به درآمد اضافه می شود.
آگاهی با بیان اینکه گمرک شهید رجایی به صورت 
شبانه روزی فعال است، گفت: هرمزگان بیشترین حجم 
تجارت خارجی را در بین استان های دیگر داشته است. 
حجم واردات در ۹ ماهه امسال معادل شش میلیون و 
۱۵۲ هزار و ۱۱۵ تن به ارزش ۱۵ میلیارد و ۳۵۰ میلیون 
دلار بوده که ۹ درصد از لحاظ تناژ و پنج درصد از نظر 

ارزش کاهش داشته است.

وی افزود: صادرات غیر نفتی بیش از ۳۱ میلیون و ۵۲۵ 
هزار تن به ارزش هشت میلیارد و ۸۲۹ میلیون دلار بوده 
که در ۹ ماهه امسال یک درصد از نظر ارزش افزایش یافته 

است.
به گفته ناظر گمرکات استان هرمزگان، عمده صادرات 
گمرکات استان به کشورهای چین، امارات، عمان و هند 
و ترکیه است. همچنین عمده واردات از کشورهای چین، 

امارات، آلمان، هند و ترکیه انجام می شود.
وی ادامه داد: ترانزیت خارجی ۹ ماهه چهار میلیون و 
۹۸۳ هزار تن بوده که نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۵ 
درصد از نظر تناژ افزایش داشته است. ترانزیت داخلی نیز 
معادل ۷۱۳ هزار و ۵۳۲ تن بوده که ۳۶ درصد افزایش 

وزنی داشته است.
آگاهی همچنین از افزایش ورود و خروج مسافر دریایی 
به استان خبر داد و گفت: مسافران ورودی در سال جاری 
چهار میلیون و ۷۱۷ هزار نفر بوده اند که پنج درصد افزایش 
را نشان می دهد. مسافران خروجی نیز چهار میلیون و 

۵۴۶ هزار نفر بوده که یک درصد افزایش داشته است.
به گفته وی، ۷۸ فقره پرونده قاچاق به میزان حدود 
۶۰۰ میلیارد تومان تشکیل شده که نسبت به پارسال ۲۴ 
درصد تعداد پرونده ها کاهش یافته که دلیل آن برطرف 

شدن تعارض قوانین است.
مدیرکل گمرک شهید رجایی اعلام کرد: در هشت 
ماهه امسال ۷۸ درصد خودروهای کشور از استان هرمزگان 

ترخیص شده است که میزان آن ۲۲ هزار و ۹۱۵ دستگاه 
است.

وی گفت: به دلیل تسهیلات خوب در گمرکات شهید 
رجایی، در صورت تکمیل مدارک، بیشترین ترخیص 
خودرو از گمرک شهید رجایی در حداقل زمان ممکن 

انجام می شود. 
به گفته آگاهی، در سال جاری ۱۰ و نیم میلیارد تومان 
مطالبات معوقه توسط گمرک شهید رجایی وصول شده 

است.
وی با اشاره به راه اندازی دستگاه سوم ایکس ری در 
رویه ترانزیت، ادامه داد: تشریفات کالاهای اساسی، دارو 
و فاسد شدنی در اسرع وقت انجام می شود. همچنین فعال 
سازی گمرکات سیریک از اقدامات گمرک بود که رویه 
ملوانی داشت و اکنون به ترانزیت خودرو اختصاص یافته 
و روزانه تعداد زیادی خودرو از سیریک به سمت کشورهای 
شرقی ایران ترانزیت می شود که باعث رونق اقتصادی در 

منطقه شده است.
طبق گفته آگاهی، موجودی کالاهای تملیکی در استان 

به صفر رسیده است. 
وی یکی از چالش های گمرکات استان هرمزگان را 
عدم استقرار نمایندگان سازمان های همجوار را مطرح 
کرد و گفت: نماینده سازمان استاندارد، بهداشت، قرنطینه 
نباتی در برخی روزها حضور ندارند که این امر عامل معطلی 
در ترخیص می شود. در صورتیکه طبق قانون باید دائم 

حضور داشته باشند و گمرک در همه روزهای سال به غیر 
از روز عاشورا فعال است.

به گفته او، قبض انبار مانده و کالای رسوبی در استان 
نداریم.وی همچنین گفت: از ابتدای سال تاکنون جمع 
کالای اساسی اظهار شده در گمرکات استان هرمزگان 
یک میلیون و ۶۴۴ هزار تن بوده که ۱۹ درصد کاهش 
داشته است. به طور نمونه مثل برنج ۳۶ درصد، گندم ۵۹ 
درصد، روغن ها ۳۴ درصد و دارو ۵۱ درصد کاهش یافته 
است چون عمده واردات کالاهای اساسی به بندر امام 

خمینی)ره( سوق پیدا کرده است.
آگاهی یادآور شد: محموله لوازم خانگی بوش که ۴۲۰ 
کانتینر بوده سیر قانونی خود را طی کرد و در اختیار اموال 

تملیکی قرار گرفته است.
این مقام مسئول اعلام کرد: ۵۸ درصد خودرو در شهید 
رجایی ترخیص می شود و رسوب خودرو در گمرک نداریم

وی یادآور شد: در بحث واردات کالا ۲۷ ارگان ذی 
مدخل هستند و گمرک متولی تشریفات گمرکی است 
که اگر نیاز به مجوز نهادهای مربوطه داشته باشد باید 
گمرک مجوز ترخیص اخذ کند و به دلیل تاخیر در صدور 
مجوزها، کالا بعضا با تاخیر مواجه می شود که گمرک مقصر 
نیست.به گفته او، زمان ترخیص کالا در گمرک به محض 
اظهار به گمرک به شرط داشتن مجوزها در مسیر سبز ۳ 
ساعت، در مسیر زرد ۲۴ ساعت و در مسیر قرمز ۷۲ ساعت 

است.

۸0 میلیارد تومان تسهیلات به دیم کاران پرداخت شد

ناظر گمرکات هرمزگان:

رسوب خودرو در گمرک نداریم

سرانه امنیت غذایی هر ایرانی 1300 کیلوگرم است
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی با 
اشاره به ۱۲۵ میلیون تن تولید انواع محصولات کشاورزی 
در کشور، گفت:سرانه امنیت غذایی هر ایرانی ۱۳۰۰ کیلو 

گرم است.
به گزارش خبرگزاری مهر، شاهپور علایی مقدم، معاون 
توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی در نشست 
هماهنگی صندوق های حمایت از توسعه بخش کشاورزی 
گفت: به رغم حدود ۲۵ میلیارد دلار ارزش صادرات و واردات 
اما  نهاده،  تن  میلیون   ۱۶ واردات  و  کشاورزی  بخش  در 
صندوق های حمایت از توسعه بخش کشاورزی، اتحادیه ها 

و تشکل ها نقشی چندانی در آن ندارند.
و  محصولی  و  استانی  صندوق   ۴۳ کرد:  اظهار  وی 
تخصصی با ۳.۷ هزار میلیارد تومان سرمایه و ۸۷۰۰ تشکل 

کشاورزی فعال هستند که می توانند در واردات و صادرات 
نهاده ها و محصولات مورد نیاز کشور مانند گوشت قرمز 
وارد شوند و اگر ظرفیت اضافی ایجاد شد می توان سراغ 

سایر سرمایه گذاران رفت.
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی در 
همین حال بر ایجاد سازوکار ورود این صندوق ها، اتحادیه ها 
و تشکل های کشاورزی در چرخه صادرات و واردات توسط 
معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی تاکید کرد

بخش  تشکل های  و  اتحادیه ها  صندوق ها،  گفت:  وی 
کشاورزی مکلف هستند که واردات ۱۶ میلیون تن نهاده 
کشاورزی را که بار مالی آن ۱۴ میلیارد دلار است، برعهده 

بگیرند و خود را برای فرآیند آماده کنند.
علایی مقدم اضافه کرد: کشاورزی را باید از سر مزرعه 

تا سر سفره با کمک صندوق های حمایت از بخش کشاورزی، 
حلقه های  مهمترین  و  کرد  دنبال  تشکل ها  و  اتحادیه ها 
درآمدزا و خلق ثروت در بخش تولید، حلقه پس از تولید 

است.
وجود  علت  به  ایران  در  مراقبتی  کشاورزی  بر  وی 
اقلیمی، گرم  مخاطرات بالا تاکید و اذعان کرد: تغییرات 
شدن زمین، کاهش بارش، محدودیت منابع تجدیدپذیر و 
فتوسنتز  عملیات  بر  آن  تأثیر  و  کربن  دی اکسید  افزایش 
گیاهان، کشاورزی در ایران را با ریسک و سختی زیادی 
روبرو کرده است.معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد 
کشاورزی ادامه داد: از کشاورزی نباید راحت عبور کرد، زیرا 
سنگر تأمین غذایی مردم کشور است و هر کشوری که در 

بخش کشاورزی توفیق داشته باشد، قدرتمند است.

وی تصریح کرد: از ۱۶۵ میلیون هکتار مساحت کشور، 
تنها ۱۵ درصد آن سطح سبز است و با این وجود کشاورزان، 
محققان و مروجان در سنگر کشاورزی خوب فعالیت می کنند 
محصولات  انواع  تن  میلیون   ۱۲۵ توانسته ایم  امروز  و 

کشاورزی را تولید کنیم.
 ۱۳۰۰ را  ایرانی  هر  غذایی  امنیت  سرانه  علایی مقدم 
کیلوگرم عنوان کرد و افزود: این دستاورد مرهون زحمات 
کشاورزان، محققان و مدیریت اراضی و تولیدات کشاورزی 
است.وی درباره قوانین در حوزه کشاورزی تصریح کرد: ما 
قانون  ویژه  به  داریم  کشاورزی  بخش  در  زیادی  قوانین 
نیاز به  اما تحقق اهداف آن  برنامه های توسعه ای کشور، 
اعتبارات دارد و سازمان برنامه و بودجه کشور باید اعتبارات 

مورد نیاز را تأمین کند.
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یک کارشناس انرژی گفت: خاموشی های زمستانه که شاهد آن 
هستیم به علت عدم استفاده از ظرفیت نیروگاهی و وابستگی شدید 

به گاز است.
محمدحسین احمدی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه 
ناترازی برق در تابستان و زمستان ریشه در دو موضوع متفاوت دارد، 
گفت: خاموشی نیروگاه ها در زمستان و تابستان با یکدیگر متفاوت 
است. خاموشی تابستانه به این دلیل است که ظرفیت عملیاتی 

نیروگاهی متناسب با نیاز مصرف برق افزایش پیدا نکرده است.
وی ادامه داد: در ۱۰ سال اخیر که رشد مصرف برق بیش از ۵ 
درصد بوده است در حالی که رشد ظرفیت نیروگاهی ۳ درصد بوده 
و همین موضوع باعث شده در پیک تقاضا تولید و مصرف با یکدیگر 

فاصله پیدا کنند.
علت خاموشی های زمستانه

احمدی با اشاره به اینکه ناترازی گاز منجر به خاموشی های 
زمستانه شده است، خاطر نشان کرد: خاموشی های زمستانه که شاهد 
آن هستیم به علت عدم استفاده از ظرفیت نیروگاهی و وابستگی 

شدید به گاز است.
این کارشناس انرژی با اشاره به اینکه به دلیل ناترازی گاز مجبوریم 
از سایر فرآورده ها استفاده کنیم، تصریح کرد: عدم تأمین گاز و گازوئیل 
باعث شده نیروگاه ها نتوانند به درستی برق تولید کنند، زیرا سوخت 
در اختیار ندارند و چالش اصلی که وجود دارد ناترازی گاز و وابستگی 

نیروگاه ها به آن است.
به گفته احمدی، مهمترین راهکار برای جبران ناترازی در بخش 
برق تغییر و تنوع بخشی به سبد تولید برق و تنوع سبد سوختی است 
که باید دیدگاه جامعی به آن وجود داشت و نباید بخشی نگری 
جلوگیری کرد.وی اضافه کرد: وزارت نیرو در دهه های گذشته به 
دنبال این موضوع بوده که با کمترین هزینه ممکن برق را تأمین کند 
و زمانی که گاز را مبلغ بسیار ناچیز در اختیار وزارت نیرو قرار می دهیم، 
هزینه تمام شده نیروگاه ها و هزینه تمام شده برق نیروگاه های حرارتی 
که سوخت پایه گاز دارند نسبت به سایر نیروگاه ها خیلی پایین تر است 
و تنوع بخشی سبد برق اقتصادی نیست که منجر به شرایط فعلی 

شده است.

لزوم تنوع بخشی به سبد تولید برق

مخزن ذخیره سازی گاز سراجه قم نقش کلیدی در تأمین 
پایدار گاز کشور به ویژه در فصول سرد سال دارد و ظرفیت 
برداشت از آن پاییز سال آینده به ۱.۵ برابر وضعیت فعلی 

افزایش می یابد.
مخزن ذخیره سازی سراجه قم یکی از مهم ترین پروژه های 
ذخیره سازی گاز طبیعی در ایران است. این مخزن یکی از 
دو مخزن فعال ذخیره سازی گاز در کشور به شمار می رود و 
نقش حیاتی در تأمین انرژی کشور به ویژه در فصول سرد 
سال به عهده دارد که با برنامه های توسعه ای در دست اجرا 
و تأکید بر مدیریت مصرف انتظار می رود نقش این مخزن 

در آینده ای نزدیک پررنگ تر شود.
رضا امامی، سرپرست منطقه ۳ عملیات انتقال گاز ایران 

سه شنبه )۱۸ دی( در حاشیه بازدید خبرنگاران از مخزن 
ذخیره سازی سراجه قم اعلام کرد: این منطقه با داشتن پنج 
میلیون   ۴۵۰ روزانه  انتقال  ظرفیت  و  بهره برداری  مرکز 
مترمکعب گاز، حدود ۴۰ درصد از گاز کل کشور را منتقل 
می کند. این منطقه هشت استان ازجمله قزوین، سمنان، قم، 
مرکزی، زنجان، البرز، بخش شرقی تهران و بخش هایی از 

زنجان را پوشش می دهد.
وی تأکید کرد: وظیفه اصلی این منطقه، دریافت، انتقال 
و تزریق گاز به مراکز مصرف است. در طول مسیر انتقال، 
فشار گاز کاهش می یابد و این مراکز با تقویت فشار، مانع از 
قطع انتقال گاز می شوند. امسال رکورد انتقال گاز در کل 

کشور به ۸۷۲ میلیون مترمکعب در روز نیز رسید.

سرپرست منطقه ۳ عملیات انتقال گاز ایران ادامه داد: 
عسلویه پایتخت گاز کشور است، اما ایستگاه تقویت فشار 
نیز اهمیت بالایی دارد. طول شبکه گاز ایران با بیش از ۴۰ 

هزار کیلومتر کمی از خط استوا بیشتر است.
امامی گفت: روزانه ۱۰۰ تا ۱۱۰ میلیون مترمکعب گاز در 
ایستگاه تقویت فشار قم فشارافزایی و گاز به ۱۳ نیروگاه 
ازجمله دماوند، منتظر قائم، سمنان، ری، قم و سلطانیه از 

طریق ایستگاه تقویت فشار قم ارسال می شود.
زکریا رستم خانی، مدیر بهره برداری تأسیسات سراجه قم 
نیز در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در هفت ماهه امسال روزانه 
۸ میلیون مترمکعب گاز در مخزن سراجه قم ذخیره سازی 
شد و هم اکنون که شبکه در فصل سرد سال به گاز نیاز دارد، 

روزانه ۸ میلیون مترمکعب گاز از این مخزن به شبکه سراسری 
تزریق می شود.

وی افزود: با اجرای فاز دوم توسعه مخزن ذخیره سازی 
سراجه، ظرفیت برداشت گاز از این مخزن تا آبان سال آینده 

به ۱۵ میلیون مترمکعب در روز می رسد.
اینکه  بیان  با  قم  سراجه  تأسیسات  بهره برداری  مدیر 
ظرفیت فعلی ذخیره سازی مخزن سراجه قم یک میلیارد و 
۲۵۰ میلیون مترمکعب است، گفت: تا نیمه آبان ۱۴۰۴ که 
فصل برداشت گاز از این مخزن خواهد بود، این ظرفیت به 
یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون مترمکعب افزایش خواهد یافت 
و ظرفیت فعلی برداشت که ۱۰ میلیون مترمکعب در روز 

است به ۱.۵ برابر وضعیت فعلی افزایش می یابد.

تزریق روزانه ۸ میلیون مترمکعب گاز از مخزن ذخیره سراجه قم

بین الملل

نفت با محدودیت عرضه اوپک صعودی 
شد

قیمت نفت در معاملات روز چهارشنبه بازار آسیا با محدود شدن عرضه اعضای 
اوپک و روسیه و نشانه های توسعه فعالیت اقتصادی آمریکا، افزایش یافت.

به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با ۲۸ سنت معادل ۰.۳۶ درصد افزایش، 
به ۷۷ دلار و ۳۳ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با ۴۰ سنت معادل ۰.۵۴ درصد افزایش، در ۷۴ دلار و ۶۵ سنت در هر بشکه 
ایستاد.نظرسنجی رویترز نشان داد تولید نفت اوپک پس از دو ماه افزایش، در دسامبر 
کاهش یافت. تعمیرات میدان نفتی در امارات عربی متحده، افزایش تولید نیجریه و 
رشد تولید سایر اعضای این گروه را جبران کرد. طبق گزارش بلومبرگ به نقل از آمار 
وزارت انرژی روسیه، تولید نفت روسیه در دسامبر، ۸.۹۷۱ میلیون بشکه در روز بود که 
پایین تر از سطح تولید هدف گذاری شده است.در عرصه اقتصادی، فرصت های شغلی 
در آمریکا، در نوامبر افزایش یافت و تعداد اخراج ها اندک بود و در عین حال، کارکنان 
تمایلی به ترک کار نداشتند.ییپ جون رونگ، استراتژیست بازار شرکت آی جی اظهار 
کرد: داده های اقتصادی قوی آمریکا، دورنمای اقتصاد و تقاضا برای نفت در این کشور 
را تقویت می کند و انتظارات برای برداشت بالاتر از حد انتظار از ذخایر نفت را بالا 
می برد. پس از این که نفت از اکتبر سال ۲۰۲۴، در بازه محدودی معامله شد، فشار 
فروش ممکن است فعلا ضعیف شده باشد و زمینه را برای بهبود ملایم قیمت نفت 
مهیا کند.منابع بازار با استناد به آمار موسسه امریکن پترولیوم که روز سه شنبه منتشر 
شد، اعلام کردند ذخایر نفت خام آمریکا در هفته گذشته کاهش یافت، اما ذخایر سوخت 

افزایش داشت.
بر اساس گزارش رویترز، تحلیلگران انتظار دارند قیمت نفت به دلیل افزایش تولید 
کشورهای خارج از گروه اوپک، در سال ۲۰۲۵، از میانگین سال ۲۰۲۴، پایین تر باشد. 
موسسه بی ام آی که واحدی از گروه فیچ است، در یادداشتی برای مشتریان، اعلام 
کرد ما پیش بینی خود از قیمت ۷۶ دلار هر بشکه نفت برنت را در مقایسه با میانگین 
۸۰ دلار در سال ۲۰۲۴، حفظ می کنیم. این دیدگاه بر اساس عوامل بنیادین است که 
به مازاد عرضه در سال جاری اشاره دارند و رشد عرضه احتمالا، ۴۸۵ هزار بشکه در 

روز فراتر از رشد تقاضا خواهد بود.

کاهش قیمت برق در استان های 
ثروتمند چین

مناطق چینی بیشتری برای کمک به صنایع خود، قیمت برق را کاهش می دهند 
که احتمالا به ضرر شرکت های تامین کننده نیرو تمام می شود.

به گزارش ایسنا، گروه یو بی اس هفته جاری اعلام کرد ثروتمندترین استان های 
ساحلی چین، قیمت پایه برق حرارتی را حدود ۱۰ درصد نسبت به سال گذشته کاهش 
داده اند. این بانک پیش بینی کرد تقاضا برای زغال سنگ برای تولید برق که سوخت 
اصلی مورد استفاده در چین است، امسال، چهار درصد کاهش یابد.کارخانه های چین 
با اقتصاد ضعیف در داخل کشور، دست و پنجه نرم می کنند که ناشی از بحران چند 
ساله املاک و مستغلات این کشور و تهدید جنگ تجاری با دولت آینده آمریکا است. 
در عین حال، با تولید برق که با مصرف سوخت فسیلی و انرژی های تجدیدپذیر به 
سطوح کم سابقه صعود کرده، منابع تامین برق فراوانی وجود دارد. این امر فضایی را 
برای دولت های منطقه ایجاد می کند تا بار هزینه ای را که بر صنایع محلی خود وارد 

می کنند، کاهش دهند؛ البته به ضرر تامین کنندگان نیرو.

وزیر نیرو گفت: امکان قاچاق سوخت از داخل مخازن نیروگاه ها 
وجود ندارد ولی ممکن است در بخش های دیگری وجود داشته باشد 
که در این زمینه ستادهای مختلفی برای جلوگیری از آن تشکیل 

شده است.
عباس علی آبادی وزیر نیرو در پاسخ به سوالی مبنی بر احتمال 
قاچاق سوخت در نیروگاه ها گفت: در نیروگاه ها یک تست عملکرد 
سوخت داریم و نیروگاه به آن متعهد است؛ به طوری که سوخت 
تحویلی در آزمایشگاه نیروگاه ها مورد اندازه گیری قرار می گیرند و 

همچنین برق نیروگاه هم از روی کنتور قابل مشاهده است. بنابراین 
می توان مشاهده کرد که ما چه میزان انرژی تولید و چه میزان دریافت 
کرده ایم و چه مقدار راندمان در نیروگاه های کشور داشته ایم.وزیر 
نیرو افزود: بنابراین به طور کلی امکان قاچاق سوخت از داخل مخازن 
نیروگاه ها وجود ندارد ولی ممکن است در بخش های دیگری وجود 
داشته باشد که در این زمینه ستادهای مختلفی برای جلوگیری از 
آن تشکیل شده و وزارت نیرو هم دقت خود را در این زمینه افزایش 

داده است.

وزیر نیرو:

  امکان قاچاق سوخت 
از داخل مخازن نیروگاه ها وجود ندارد

گردهمایی مدیران روابط عمومی اتاق های سراسر کشور با حضور رئیس، اعضای هیات 
رئیسه و مسئولان اتاق ایران برگزار شد.

روابط عمومی اتاق ها با هم افزایی به پیشبرد اهداف کمک می کنند | سطح ارتباطی بین 
اتاق ها و جامعه را تقویت کنیم

رئیس اتاق ایران در گردهمایی مدیران روابط عمومی اتاق های سراسر کشور در اتاق ایران 
با اشاره به نقش روابط عمومی در بهبود ارتباطات اقتصادی و اجتماعی کشور، گفت: روابط عمومی 

اتاق ها با هم افزایی به پیشبرد اهداف کمک می کنند.
صمد حسن زاده، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در جمع مدیران روابط 
عمومی اتاق های سراسر کشور، بر اهمیت روابط عمومی به عنوان یکی از بازوهای اصلی ارتباطات 

و تأثیرگذاری بر جامعه تأکید کرد.
او این نشست را فرصتی برای بهره گیری از تجربیات مدیران روابط عمومی و تقویت هم افزایی 

در راستای پیشبرد اهداف اتاق ها دانست.

حسن زاده حضور در این جلسات را فرصتی دانست تا از تجربیات یکدیگر استفاده کرده و به 
دانش خود بیفزاییم. به اعتقاد رئیس اتاق ایران ما همواره نیازمند استفاده از رهنمودهای یکدیگر 

هستیم تا بتوانیم در راستای اهداف مشترک، برنامه های مؤثرتری را اجرایی کنیم.
نقش انسان های تأثیرگذار در جامعه

او با اشاره به اهمیت حضور افراد فرهیخته در جامعه و استفاده از ظرفیت این افراد، تأکید کرد: 
اگر افراد تأثیرگذار در حوزه های مختلف از جمله رسانه و روابط عمومی نباشند، مسیر توسعه و 
هدایت جامعه با چالش های جدی روبه رو خواهد شد. نقش روابط عمومی در انعکاس دستاوردها 

و تقویت امیدواری در جامعه به ویژه در شرایط سخت اقتصادی بسیار حیاتی است.
حسن زاده از روابط عمومی به عنوان پل ارتباطی اتاق ها و جامعه یاد کرد و افزود: روابط عمومی 
یکی از مهم ترین ابزارهای انتقال پیام اتاق ها و بخش خصوصی به جامعه و فعالان اقتصادی 
است؛ برنامه هایی که در اتاق ها به عنوان مرکز اقتصادی کشور انجام می شود، باید از طریق روابط 
عمومی به بهترین شکل به جامعه منتقل شود. این ارتباطات می تواند نه تنها امید را در دل مردم 

زنده نگه دارد، بلکه بستری برای تشویق جوانان و نخبگان کشور فراهم آورد.
رئیس اتاق ایران شایستگی و لیاقت ایرانیان در عرصه جهانی را مورد توجه قرار داد و گفت: 
ایرانیان با وجود تمام چالش ها و محدودیت ها، همواره در عرصه های علمی، اقتصادی و ورزشی 
در سطح بین المللی خوش درخشیده اند. دانش آموزان ایرانی در مناطق محروم، رتبه های برتر 
المپیادها را کسب می کنند و مدیران و متخصصان ایرانی در کشورهای دیگر جایگاه های برجسته ای 

را تصاحب کرده اند. این نشانه ای از شایستگی و لیاقت ایرانیان است.
پیام های امیدبخش به جامعه منتقل کنیم

او با اشاره به شرایط سخت اقتصادی و تأثیر آن بر روحیه مردم، گفت: یکی از وظایف روابط 
عمومی ها، انتقال پیام امید و ایجاد انگیزه در جامعه است. باید نشان دهیم که ظرفیت های بی نظیری 
در کشور وجود دارد و می توان با برنامه ریزی و مدیریت صحیح، این پتانسیل ها را به کار گرفت.

حسن زاده انتقادات و پیشنهادات سازنده را راهگشای بسیاری از چالش ها عنوان کرد و افزود: 
باید با استفاده از تجربیات یکدیگر، مسیری روشن برای آینده روابط عمومی و نقش آن در توسعه 

اقتصادی کشور ترسیم کنیم.
جوهره هر ارتباطی، صداقت و شفافیت است

نیما شایان، مدیر روابط عمومی اتاق ایران نیز در این نشست با نگاهی به آموزه های علم 
ارتطابات، جوهره ارتباط را صداقت دانست و گفت: برای جریان سازی و طراحی افق های جدید 

باید صداقت را دنبال کرد و بتوانیم این شبکه ارتباطی را گسترده تر و قدرتمندتر پرورش دهیم.
او ادامه داد: مخاطبان ما در روابط عمومی ها در قدم اول اعضای اتاق ها و جامعه بخش 
خصوصی هستند؛ اما نگاه عمیق تری داریم و همه ملت ایران را مخاطب خود می دانیم، باید بتوانیم 

جایگاه خود را به درستی در سطح کشور تبیین و در عین حال نیازهای جامعه را برآورده  کنیم.
مدیر روابط عمومی اتاق ایران، این دوره را دوره طلایی برای اتاق های سراسر کشور توصیف 
کرد و افزود: دولت و بخش خصوصی همدلی بالایی دارند که بی سابقه است. این تعامل لازم 
است اما کافی نیست و باید در بدنه و سطوح پایین تر نیز این تعامل و همدلی شکل بگیرد و تقویت 

شود تا به اهداف تعیین شده برسیم.

گردهمایی مدیران روابط عمومی اتاق های سراسر كشور در اتاق ایرانگردهمایی مدیران روابط عمومی اتاق های سراسر كشور در اتاق ایران
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استاندار خراسان جنوبی گفت: رسانه ها فرصت طلایی برای استان هستند لذا 
پیشبرد اهداف توسعه خراسان جنوبی نیاز به همکاری همه جانبه دارد.

به گزارش خبرنگار ایرنا سید محمدرضا هاشمی روز چهارشنبه در نشست مدیران 
رسانه های استان اظهار کرد: جایگاه خبرنگار در پیشرفت استان قابل انکار نیست 

و رسانه ها با گفتمان سازی و جریان سازی، مسیر توسعه را هموار می کنند.
وی یکی از رموز موفقیت مدیران را ارتباط نزدیک با رسانه ها دانست و افزود: 
نقش روابط عمومی ها به عنوان پل ارتباطی میان مدیران و رسانه ها نیز حایز اهمیت 

است لذا باید بهترین جایگاه برای روابط عمومی ها در نظر گرفته شود.
استاندار خراسان جنوبی بر تشکیل کارگروهی متشکل از معاونت اقتصادی، 

مدیرکل ارشاد، مدیرکل روابط عمومی استانداری و نمایندگانی از رسانه ها برای 
پیگیری مطالبات تاکید کرد و گفت: بدهی استانداری به رسانه ها نیز در کمتر از دو 
هفته دیگر پرداخت خواهد شود و ادارات نیز ظرف یک ماه بدهی های خود را تسویه 

کنند.
وی ادامه داد: حمایت از نشریات محلی، برگزاری دوره های آموزشی سواد 
رسانه ای برای مدیران و ورود به حوزه هوش مصنوعی از اولویت های استان است

هاشمی با تاکید بر اینکه سرعت را نباید فدای دقت و دقت را فدای سرعت کرد 
گفت: پروژه راه آهن از چابهار به خراسان جنوبی و سپس به آسیای میانه متصل 

خواهد شد که در ۴۰ روز گذشته پنج هزار میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافت.

وی توسعه فرودگاه، گسترش بازارچه های مرزی و توجه به صنعت گردشگری 
را از دیگر اولویت های استان برشمرد و افزود: گردشگری دومین صنعت زودبازده 

و درآمدزا بعد از نفت است.
استاندار خراسان جنوبی اظهار کرد: وقت مدیران وقف مردم است پس از حاشیه ها 
باید پرهیز کنیم و از هر فرصتی برای پیگیری درخواست های مردم بهره گیریم.

وی با تاکید بر اینکه از هرگونه نقد سازنده استقبال می کنیم ادامه داد: البته 
رسانه ها در کنار نقد، جنبه های مثبت عملکردها را نیز بازتاب دهند.

تعدادی از مدیران رسانه های استان نیز در این نشست به بیان مطالبات و 
درخواست های این حوزه پرداختند.

تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی  بهبود   معاون 
آذربایجان غربی گفت: حدود ۶۳ درصد از برنامه ابلاغی طرح 
جهش تولید در دیم زارهای استان در سال جاری محقق شده که 

امیدواریم این رقم تا پایان سال این روند بهبود یابد.
به گزارش ایرنا علی دیانتی روز چهارشنبه در گردهمایی 
مدیران جهاد کشاورزی شهرستان ها در ارومیه افزود: از سطح 
۴۱۰ هزار هکتار برنامه ابلاغی طرح جهش تولید در دیمزارهای 
استان تاکنون ۲۵۶ هزار هکتار ازدیمزارها زیر کشت پاییزه رفته 

و معادل ۶۳ درصد از برنامه ابلاغی تحقق یافته است.
وی اظهار کرد: تاکنون ۱۰۰ درصد برنامه ابلاغی کشت گندم 
به مساحت ۲۲۱ هزار هکتار، ۲۳ درصد کشت جو، ۳۳ درصد 
علوفه، ۳۱ درصد نخود و مابقی سایر محصولات اعم از کاملینا، 

گلرنگ و گیاهان دارویی اجرایی شده است.
وی اضافه کرد: بارش استان از ابتدای سال جاری ۶۴ میلی 
متر و سال گذشته ۶۳.۸ میلی متر بوده که بارش امسال نسبت 
به سال گذشته ۰.۲ میلی متر افزایش و نسبت به بلند مدت ۳۵ 

درصد کاهش بارندگی داشته است.
دیانتی با ارائه گزارشی از عملیات اجرایی طرح جهش تولید 
در دیمزارها افزود: ۹۳ درصد کشاورزی حفاظتی و ۱۲۲ درصد 
حفظ بقایای گیاهی و همچنین رعایت مصرف ۸۰ درصد کود 
اوره به صورت پایه نیز تاکنون در راستای اجرای این طرح در 
جهادکشاورزی  سازمان  است.رییس  شده  اجرایی  استان 

آذربایجان غربی هم در این نشست بر ضرورت تبیین الگوی تناوب 
زراعی و افزایش برنامه های ترویجی و آموزشی برای کشاورزان 

طرف قرارداد طرح جهش تولید در دیمزارها تاکید کرد .
خسرو شهبازی افزود: در این زمینه برگزاری برنامه های 
آموزشی و ترویجی برای بهره برداران در فصل کشت جدی گرفته 

شود.
وی با اشاره به ابلاغ برنامه اجرایی آموزش ۱۱۷ هزار بهره 

بردار طرف قرارداد طرح، بیان کرد : تاکنون برای۱۳ هزار و ۵۰۰ 
بهره بردار کلاس و کارگاه آموزشی برگزار شده است و ضروری 
است برگزاری دوره و کارگاه های آموزشی تا پایان سال جاری 

برای مابقی بهره برداران نیز تسریع یابد.
وی از مدیران جهاد کشاورزی شهرستان ها خواست با توجه 
به کاهش بارندگی و نزولات آسمانی در سال زراعی جاری، با 
افزایش آگاه سازی کشاورزان، نسبت به ترغیب آنان جهت بیمه 

نمودن محصولات زیر کشت خود به منظور کاهش بروز خسارت 
احتمالی ناشی از خشکسالی و تغییرات اقلیمی اقدام کنند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی بیان کرد: در 
راستای کشاورزی پایدار در خاک های مزارع دیم و کم بازده 
استان ، رعایت تناوب زراعی می تواند به افزایش حاصلخیزی، 
بهبود کیفیت خاک، کاهش مصرف سموم وکودهای شیمیایی، 
جلوگیری از فرسایش و افزایش بهره وری در سیستم کشاورزی 

دیم کمک کند.
وی افزایش ماده آلی خاک را از مهمترین اهداف طرح جهش 
تولید در دیمزارها عنوان کرد و ادامه داد: یکی از مهم ترین اصول 
حفظ خاک بحث تناوب کشت و آیش خاک است و برای اینکه 
خاک کیفی تری داشته باشیم باید بتوانیم با استفاده بهینه از 
کودهای شیمیایی پوشش سبز را حفظ کنیم تا فرسایش خاک 

کمتری را شاهد باشیم.
شهبازی در ادامه بر جدیت تمامی مدیریت جهاد کشاورزی 
شهرستان ها بر اتمام فرآیند رفع تداخلات اراضی کشاورزی تا 

یک ماه آینده تاکید کرد.
وی اضافه کرد: در راستای توسعه نهضت گلخانه ای در استان، 
شهرستانهای شمال استان و همچنین پیرانشهر و سردشت که 
دارای شرایط مستعد و منابع غنی آبی و بارش های خوبی در طول 
سال هستند ، نسبت به توسعه کشت های متراکم گلخانه ای 

اقدام کنند.

رسانه ها فرصت طلایی توسعه خراسان جنوبی هستند

۶3 درصد برنامه ابلاغی طرح جهش تولید در دیم زارهای آذربایجان غربی محقق شد

استاندار ایلام: مشکلات تولیدکنندگان را میدانی حل می کنیم
ایلام - ایرنا - استاندار ایلام با تاکید بر اینکه رویکرد دولت توجه 
به بخش خصوصی و رفع موانع ســر راه آنان اســت، گفت: به جای 
دعوت تولیدکنندگان به جلســات، دولت به محل واحدهای تولیدی 

خواهد رفت تا مشکلات را از نزدیک بررسی و حل کند.
به گزارش ایرنا، »احمد کرمی« روز چهارشنبه در شصت و هفتمین 
جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در این استان، با 
تاکید بر اهمیت بخش خصوصی در توسعه اقتصادی استان، اظهار 

کرد: دولت به جای دعوت تولیدکنندگان به جلسات، به محل واحدهای 
تولیدی خواهد رفت تا مشکلات را از نزدیک بررسی و رفع کند.

وی با تاکید بر اینکه بهبود مستمر فضای کسب وکار و ایجاد وفاق 
بین دولت و بخش خصوصی از اولویت ها و برنامه های استان است، 
تصریح کرد: بخش خصوصی از جمله تکیه گاه هایی است که دولت 
بر روی آن در راســتا توســعه اقتصادی تاکید دارد و تمام برنامه ها و 
فعالیت های دستگاه های اجرایی در واقع باید به گونه ای باشد که بستر 

کار برای بخش خصوصی فراهم شود.
استاندار ایلام با تاکید بر ایجاد رابطه تعاملی بین بخش های مختلف 
دولت و بخش خصوصی در استان، یادآور شد: هدف نهایی این است 
که با تعامل و وفاق که شعار اصلی دولت است، بستر خوبی برای بخش 
تولید و بخش خصوصی در اســتان در راســتای رونق تولید و فراهم 

کردن بسترهای لازم برای اشتغال فراهم شود.
کرمی با بیان اینکه بخش خصوصی با چالش های مختلفی مواجه 
هستند و در شرایط ناترازی انرژی ، این چالش ها و مشکلات مضاعف 
شــده اســت و همه مدیران دستگاه های اجرایی و مرتبط بایستی با 
جدیت تلاش کنند که مشکلات بخش تولید و خصوصی در استان 

کاهش یابد.
اســتاندار ایلام با بیان اینکه دولت به دنبال رفع موانع پیش روی 
بخش خصوصی اســت، گفت: شــفافیت در بیان مشکلات از سوی 
بخش خصوصی می تواند به دولت در برنامه ریزی دقیق تر کمک کند

وی با تاکید بر اینکه مرز مهران فرصت طلایی برای رونق تولید 
و اشتغال در استان و بخش خصوصی فراهم کرده است، خاطرنشان 
کرد: با پیگیری ها و حذف فرایندهای غیرضروری و دست وپاگیر، باید 
شرایط را برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان در مرز مهران به خوبی 

فراهم کرد.
استاندار ایلام با اشاره به اینکه انتقال مکان گمرک مهران نیازمند 
داشتن برنامه های کوتاه و بلند مدت با هدف افزایش صادرات و واردات 
و توسعه استان است، گفت: در این زمینه ضرورت دارد کمیته ای شامل 
مدیرکل اقتصادی، دفتر فنی، راهداری، گمرک، منطقه آزاد و فرماندار 
مهران تشــکیل شــود و متناسب با اسناد بالادستی و قوانین مربوطه 

اقدامات لازم را جهت اتخاذ تصمیم بهینه فراهم آورد.
کرمی تصریح کرد: تجربه نشــان داده هر جا بخش خصوصی 
متولی بوده و دولت نقش تسهیل گر داشته، موفقیت های بیشتری به 

دست آمده است.
وی بــا انتقــاد از مدیرانی که به جلســات اهمیت نمی دهند و به 
دغدغه های مردم بی توجه هستند، تاکید کرد: این مدیران نمی توانند 
منافــع مــردم را تأمین کنند و به طور قطع کارت زرد دریافت خواهند 

کرد.
اســتاندار همچنین از فعالان بخش خصوصی خواست در بحث 
ناترازی حامل های انرژی با دولت همکاری کنند تا از پیک ناترازی 

انرژی عبور کنیم.

استاندار ایلام:

 مشکلات تولیدكنندگان را میدانی حل می كنیم
خبر

زمین برای 9۸ درصد متقاضیان نهضت 
ملی مسکن گناباد اختصاص یافت

 رییس اداره راه و شهرسازی گناباد گفت: از مجموع هفت هزار و ۷۰۰ متقاضی 
تایید نهایی نهضت ملی مسکن در مناطق شهری این شهرستان زمین برای هفت 

هزار و ۵۰۰ نفر و معادل ۹۸ درصد این افراد تاکنون تامین شده است.
به گزارش خبرنگار ایرنا سعید خواجه روز چهارشنبه در آیین آغاز ساخت واحدهای 
مسکونی در سایت ۲۴۰ هکتاری گناباد در گفت و گو با خبرنگاران افزود: از مجموع 
۱۳ هزار و ۹۰۰ نفری که تاکنون برای نهضت ملی مسکن و جوانی جمعیت در 
مناطق شهری این شهرستان شامل »بیدخت، روشناوند،  کاخک و گناباد« ثبت نام 
کردند افزون بر هشت هزار نفر تایید نخست و هفت هزار و ۷۰۰ نفر تایید نهایی 

شده اند.
وی ادامه داد:  همچنین ۸۴۸ واحد مسکونی مسکن مهر سابق در مناطق شهری 

شهرستان گناباد به نهضت ملی مسکن تبدیل و به افراد متقاضی واگذار شد.
رییس اداره راه و شهرسازی گناباد اظهار کرد: از مجموع هزار قطعه زمین هم 
که برای طرح جوانی جمعیت در شورای مسکن این شهرستان مصوب شد ۷۰۰ 
قطعه به افراد متقاضی واگذار شده است و ۹۰ قطعه هفته آینده و بقیه در آینده 

نزدیک واگذار می شود.
فرماندار گناباد نیز در این آیین گفت: در سایت ۲۴۰ هکتاری به عنوان یکی از 
۱۴ سایت نهضت ملی مسکن گناباد زمین برای ساخت سه هزار واحد مسکونی به 
متقاضیان اختصاص یافته است که ۸۰۰ قطعه آن را طرح جوانی جمعیت تشکیل 

می دهد.
رضا نصیری افزود: در این سایت افزون بر چهار هزار واحد مسکونی احداث می 
شود و بعد تکمیل، شهر جدیدی در گناباد شکل می گیرد که همه امکانات شهری 
مانند دانشگاه،  فضاهایی سبز،  تجاری، انتظامی، اداری، بهداشتی و درمانی در آن 

در نظر گرفته شده است.
وی ادامه داد: ۲۰۰ واحد در سایت ۲۴۰ هکتاری نهضت ملی مسکن به کارکنان 
ادارات دولتی که زمین از طریق قرعه کشی به آنها واگذار شده است احداث می 
شود و ۴۰ واحد نیز مخصوص مسکن محرومان در نظر گرفته شده است که تا ۱۰۰ 

واحد افزایش خواهد یافت.
مرکز شهرستان گناباد در ۲۸۷ کیلومتری جنوب مشهد واقع است.

استاندار خوزستان: 
پیشگیری از اعتیاد به سوی اقدامات 

ساختاری و پایدار سوق داده شود
 استاندار خوزستان بر اهمیت فرآیندی و بلندمدت بودن مبارزه با مواد مخدر 
تاکید کرد و گفت: تلاش ها برای پیشگیری باید از مقطع گرایی به سوی اقدامات 

ساختاری و پایدار سوق داده شود.
به گزارش ایرنا محمد رضا موالی زاده چهارشنبه در نشست شورای هماهنگی 
مبارزه با مواد مخدر استان در محل استانداری خوزستان اظهارکرد: پیشگیری با 
کمترین تلاش، نتایج گسترده ای در پی دارد، در حالی که درمان نیازمند تلاش 

بسیار است.
وی با اشاره به مشکلات متعدد جامعه، از جمله مشکلات اقتصادی، معیشتی و 
نبود نشاط اجتماعی کافی بیان کرد: یکی از مشکلات اساسی ما این است که به 
جای فرآیندهای طولانی مدت و پیوسته، به پروژه های کوتاه مدت و مقطعی تکیه 
کرده ایم و باید توجه داشت که مبارزه با اعتیاد نیازمند یک رویکرد فرآیندی و 

طولانی مدت است.
به گفته استاندار خوزستان، این رویکرد مقابله با اعتباد، باید از آموزش و پرورش 

و خانواده ها آغاز شود و با مشارکت دستگاه های فرهنگی ادامه یابد.
وی افزود: گسترش اعتیاد در میان زنان، شاغلان و افراد متاهل، و همچنین 
کاهش سن اعتیاد و مصرف مشروبات الکلی، نگرانی های حدی را در جامعه ایجاد 

کرده که باید همواره برای پیشگیری از آسیب های آن برنامه ریزی کرد.
موالی زاده یادآورشد: سهولت دسترسی به مواد مخدر و نبود قوانین سختگیرانه 

در حوزه مقابله با مواد مخدر نیازمند آسیب شناسی است.
استاندار خوزستان همچنین بر نقش نهادهای مردمی و فرهنگی، به ویژه 
روحانیت، رسانه ها، شهرداری ها و سازمان های مرتبط با تربیت بدنی و ورزش جوانان، 
در ایجاد محیط های سالم و پرنشاط تاکید کرد و ادامه داد: اگر مبارزه با مواد مخدر 
تنها به عهده دولت باشد، نتیجه ای نخواهد داشت. باید ظرفیت های مردمی و 

دانشگاهی نیز به کار گرفته شوند.
موالی زاده خواستار استفاده از تجربیات استان های موفق در زمینه مبارزه با مواد 
مخدر شد و گفت: باید از تجربیات پژوهشگران و فعالان اجرایی در استان هایی که 
در این زمینه موفق تر بوده اند استفاده کنیم تا به نتایج مثبت و ارزشمندی دست یابیم

حدود 19 میلیون مرسوله پستی در 
خراسان رضوی جا به جا شد

 مدیرکل پست خراسان رضوی گفت: ۱۸ میلیون و ۹۰۰ هزار مرسوله پستی از 
ابتدای امسال تا پایان آذرماه در این استان جابه جا شده است.

به گزارش ایرنا، حسین شریفی روز چهارشنبه در دیدار با فرماندار تایباد افزود: 
از این میزان حجم ترافیک مرسولات پستی، ۹ میلیون جابه جایی در بخش مرسولات 
وارده به استان و ۹ میلیون و ۹۰۰ هزار فقره بسته های پستی ارسال شده به سایر 
نقاط کشور است.او اضافه کرد: میزان مرسولات پستی وارده به استان و صادر شده 
از استان خراسان رضوی در بازه زمانی ابتدای امسال تا پایان آذرماه نسبت به مدت 

زمان مشابه سال قبل ۲۵ درصد افزایش یافته است.
مدیرکل پست خراسان رضوی به ارسال مرسولات خارجه از استان اشاره کرد 
و گفت: از ابتدای امسال تا پایان آذر ماه بیش از ۹ هزار مرسوله پستی به سایر کشورها 

از استان خراسان رضوی ارسال شده است.
شریفی به طرح ملی »جی نف« اشاره کرد و افزود: این طرح ملی از بهمن ماه 
امسال در سراسر استان خراسان رضوی آغاز خواهد شد که با استفاده از قابلیت های 
آن و اتصال داده های هندسی و توصیفی به یکدیگر می توان به طور لحظه ای و 

برخط به اطلاعات مورد نیاز سرشماری دسترسی داشت.
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به معنی پایگاه نشانی ملی ژئوکد شده است که امکان بررسی و صحت سنجی یک 
نشانی فیزیکی به همراه موقعیت و مختصات جغرافیایی آن را در کشور مقدور 

می کند.
از جمله مزایای تمایز کد شناسایی اماکن تسهیل و تسریع انواع خدمات شهری، 
مبادلات کالا، خدمات پستی و بررسی و رسیدگی به امور مردم، کاهش حضوری 
مردم در اداره ها، کاهش کاغذبازی اداری و به طور کلی تسریع در امور مردم است

شریفی اضافه کرد: هم اینک به ۱۰۰ درصد اماکن شهری و ۸۰ درصد روستاهای 
استان خراسان رضوی کدپستی اختصاص یافته است.

حدود ۱۹ میلیون مرسوله پستی در خراسان رضوی جا به جا شد
فرماندار تایباد هم در این دیدار گفت: راه اندازی شعبه گمرک امانات پستی در 
شهر تایباد و مرز دوغارون آن هم در چارچوب قانون و مقررات یکی از مهمترین 

مطالبات فعالان اقتصادی ایرانی و افغانستانی است.
مهدی شیردل افزود: روزانه افزون بر چهار هزار نفر مسافر، راننده و سرمایه گذار 
ایرانی و خارجی در گذرگاه بین المللی دوغارون رفت و آمد می کنند که این حجم 
تردد ضرورت آغاز به کار شعبه پست خارجه در این شهرستان مرزی را دوچندان 

کرده است.

خرم آباد - شهر خرم آباد امروز با فقر شدید فضای سبز مواجه است به طوری که به 
گفته شهردار خرم آباد هزار و ۲۰۰ هکتار »باغ شهر« در این شهر از بین رفته است.

خبرگزاری مهر - گروه استان ها: خرم آباد شهر هزاران چشمه با رودخانه هایی که 
از گذشته های دور برای این شهر توریستی به جای مانده امروز اوضاع چندان خوبی 
ندارد، اینجا با آب فراوانی که از دل هر نقطه آن بیرون می زند می تواند به توریستی ترین 
شهر غرب کشور و حتی کل کشور تبدیل شود؛ ولی متأسفانه عدم مدیریت این 
توانمندی ها در حوزه شهری موجب شده است که از این ظرفیت در حد مطلوب استفاده 

نشود.
هم اکنون آب چشمه های خرم آباد بدون هیچ گونه استفاده ای از شهر خارج می شود 
تا در پشت سدهای استان های هم جوار جمع شود درحالی که از این ظرفیت می توان 

برای توسعه فضای سبز شهری و همچنین شاداب سازی فضای شهر استفاده کرد.
این در حالی است که خرم آباد هم اکنون از فقر شدید فضای سبز رنج می برد 
درحالی که آب وهوای این شهر شرایطی را به وجود آورده که قابلیت کاشت و رشد 

انواع درختان و همچنین بوته ها در این شهر وجود دارد.
با این اوصاف هم اکنون شهر خرم آباد که پیش ازاین در سال های دور به شهری 
پر درخت با فضای سبز قابل توجه مشهور بوده امروز به شدت با کمبود فضای سبز 

درگیر است و این موضوع را می توان با نگاهی از بلندای شهر متوجه شد.
امروز چهارشنبه جلسه انعقاد تفاهم نامه همکاری بین سه دستگاه شهرداری خرم آباد، 
آموزش وپرورش لرستان و منابع طبیعی لرستان باهدف ایجاد کمربند سبز و احداث 

پارک ملل در خرم آباد منعقد شد.
داریوش بارانی بیرانوند شهردار خرم آباد در این جلسه در سخنانی با بیان اینکه 
و  تقویت  را  شهر  به  تعلق  احساس  آموزش وپرورش،  حوزه  در  ویژه  است  لازم 
مسئولیت پذیری را افزایش دهیم، اظهار داشت: انسان ها به طور فطری از چیزی دفاع 
می کنند که مالک آن باشند، مانند فرزند، خانواده، شهر، کشور. هر چقدر احساس 
مالکیت نسبت به هر کدام از این موضوعات کاهش پیدا کند، امکان فروپاشی، تخریب، 

زوال آن مفهوم قطعی است.
وی گفت: لازم است که مسئولیت های مدیریتی خود را در این حوزه ها انجام دهیم، 
شهرداری خرم آباد در حوزه ایجاد فضای سبز اقدامات خوبی انجام داده، اما شهر در 
این حوزه یک عبرت تاریخی است، ما درگذشته یک »باغ شهر« واقعی بودیم، خرم آباد 
شهری بوده که قریب به سه برابر مساحت خود، باغ داشته است، نه باغ هایی در اطراف 
شهر، بلکه باغ هایی در دل شهر، باغ های یکپارچه و پیوسته ای که با سامانه آبی شهر 
خرم آباد پیوند ناگسستنی داشته است، یعنی یک سامانه زیست محیطی بسیار قدرتمند 

که نام آن شهر خرم آباد بوده است.

شهردار خرم آباد، بیان داشت: ما در یک فرایند تاریخی بخش عمده ای از ریه های 
اکولوژیک شهر خرم آباد را بلعیده ایم به نام توسعه مسکونی.

بارانی بیرانوند در ادامه با بیان اینکه همچنان تفکر مبتنی بر توسعه مسکونی، تفکر 
حاکم است و همچنان فکر می کنیم که باید توسعه مسکونی پیدا کنیم، گفت: این در 
حالی است که آمار و ارقام مسکن در کشور نشان می دهد، مسکن موجود در کشور از 
تعداد خانوار بیشتر است، مسکن موجود در کشور از تعداد افراد نیازمند به مسکن بیشتر 

است.
وی با تأکید بر لزوم مدیریت ساخت وسازها و مسکن، تصریح کرد: نباید فراموش 
کنیم که ظرفیت شهر خرم آباد مبتنی بر ظرفیت های سبز و آبی است، ما باید آن را 

تقویت و احیا کنیم.
شهردار خرم آباد با اشاره به اینکه قریب به هزار و ۲۰۰ هکتار از اراضی باغی شهر 
خرم آباد را ولو بیشتر، ازدست داده ایم، افزود: یک »باغ شهر« واقعی در ایران امروز در 
کف استانداردهای فضای سبز قرار دارد و در تلاش است که خودش را به کف 
استانداردهای داخلی برساند. هفت تا ۱۲ متر استاندارد داخلی است که قانون هوای 

پاک آن را به ۱۵ متر افزایش داده است.
بارانی بیرانوند، بیان داشت: قانون هوای پاک الزام کرده که ظرفیت های بین 
دستگاهی باید منتج به سرانه فضای سبز ۱۵ مترمربع برای هر نفر شود، الان این 
عدد در شهر خرم آباد ۹ مترمربع است، فضای سبز اکولوژیک خرم آباد بسیار پایین تر 

از این عدد است.
وی، ادامه داد: اینکه این ظرفیت را با استفاده از آموزش وپرورش و منابع طبیعی 
پیش ببریم، یک اتفاق ویژه است، دانش آموزی که برای توسعه فضای سبز و ارتقای 
کیفیت زیست در شهر خرم آباد کار می کند، خودش را مالک فضای سبز، درخت و 

شهر می داند.
عیسی سهرابی مدیرکل آموزش وپرورش لرستان نیز در این جلسه با تأکید بر اینکه 
باید نگاهمان را به مدیریت یک نگاه سیستمی بدانیم، اظهار داشت: در این صورت 
ما یک ابر سیستم داریم که درون آن خرده سیستم هایی وجود دارد که همه باید در 

راستای یک هدف حرکت کنند و همکاری متقابل داشته باشند.
وی با بیان اینکه آموزش وپرورش ظرفیت بسیار بزرگی در اختیار دارد، گفت: ما 
۲۷ هزار نیروی شاغل داریم، هفت تا هشت هزار نیرو در مدارس غیردولتی داریم، 
حدود ۱۴ هزار نیروی بازنشسته داریم، ۳۶۰ هزار دانش آموز داریم، اگر خانواده را 
متوسط سه نفر در نظر بگیریم، یک میلیون و ۱۰۰ هزار خانواده با ما در ارتباط هستند

مدیرکل آموزش وپرورش لرستان، افزود: این ظرفیت بزرگ در حال حاضر با همین 
نگاه توسعه از درون در اختیار همه سازمان ها و سیستم های جامعه است. این نگاه و 

باور ما در آموزش وپرورش است.
سهرابی با بیان اینکه یکی از مأموریت های اصلی ما فرهنگ سازی است، گفت: 
اینکه آموزش وپرورش با شهرداری و منابع طبیعی یک تجربه مشترک داشته باشد، 
یک فرهنگ است، اینکه دانش آموز ما با عوامل شهرداری یک کار مشترک را انجام 

دهد، تعریفی از فرهنگ است.
وی با اشاره به اینکه زمینه این کار در آموزش وپرورش فراهم است، بیان داشت: 
همیشه یکی از دغدغه های ما فضای سبز ورودی شهر خرم آباد بوده، اینکه الان این 
کار در حال انجام است قابل تقدیر است. نهایت تلاش خود را می کنیم که دانش آموزان، 

معلمان و مدیران در این زمینه همکاری داشته باشند.
مدیرکل آموزش وپرورش لرستان با بیان اینکه در زمینه ایجاد کمربند سبز شهر 
خرم آباد هم همکاران ما این آمادگی را دارند که نهایت همکاری را داشته باشند، گفت: 
۳۰ مدرسه با حداقل ۲۰۰ نفر دانش آموز و در مجموع شش هزار دانش آموز در حال 

حاضر پای کار هستند.
حسین میرزایی مدیرکل منابع طبیعی لرستان نیز در این جلسه با بیان اینکه 
چالش هایی که ما در حوزه محیط زیست و منابع طبیعی داریم به حوزه فرهنگ بر 
می گردد، اظهار داشت: خواسته یا ناخواسته دلیل این چالش ها انسان ها هستند، این 
تهدیدات عامل انسانی دارد و این را باید با فرهنگ سازی از طریق حوزه فرهنگ حل 

کرد.
وی با بیان اینکه ما به حوزه توسعه نگاه فرهنگی نداریم، گفت: به حوزه منابع 
طبیعی و محیط زیست باید یک نگاه اخلاقی داشته باشیم، دین مبین اسلام به این 
حوزه تأکید فراوان دارد، انسان باید امانت دار باشد چرا که طبیعت یک امانت در دست 

انسان است.
مدیرکل منابع طبیعی لرستان، افزود: در حوزه منابع طبیعی و محیط زیست باید 
سمت اجماع سازی کنشگران برویم و همه کنشگران در ارتباط با حفظ طبیعت باید 

تلاش کنند.
میرزایی، ادامه داد: در بین ۱۹۶ کشور، ۷۱ کشور کمتر از ۱۰ درصد مساحتشان 

جنگل دارد که کشور ما هم در بین این کشورها قرار دارد.
وی با بیان اینکه بالغ بر ۴۲ درصد از مساحت لرستان جنگل است و باید آن حفظ 
کنیم، گفت: باید در شهرها فضای سبز را توسعه بدهیم، استانداردها دراین رابطه ۲۵ 
مترمربع است، این در حالی است که این عدد در کشور ما بین هفت تا ۱۲ مترمربع 

است، با استانداردها فاصله بسیار زیادی داریم.
مدیرکل منابع طبیعی لرستان، افزود: میزان فضای سبز در شهرهای کویری مانند 
اصفهان ۲۹ مترمربع، یزد ۱۴ مترمربع و... است و خرم آباد کمتر از ۱۲ مترمربع است

فقر فضای سبز در خرم آباد؛ 1۲00 هکتار »باغ شهر« از بین رفت



صاحب امتیاز و مد    یر مسئول: 
خلیل محمودی

• سردبیر : شهریار خدیوفرد
• مدیرروابط عمومی : مهرناز خوشبخت

•گروه نفت انرژی : گلناز پرتوی مهر
•گروه اقتصاد :  لیلا صنوبری

•گروه صنعت و معدن : مهرناز خوشبخت
•گروه زیربنایی : رضا پور حسین
• مدیر امور فنی : وحید قهرمان

• مدیرامور شهرستان ها: آمنه قدیم پرست

• آدرس: خیابان انقلاب نرسیده به میدان فردوسی بعداز 
پل کالج نبش کوچه براتی پلاک ۱۶ طبقه ۳ واحد ۶

تلفن :  ۳۰۶9 ۶۶7۱ -۶۶7۲۶79۰ ۰۲۱   
تلفن سازمان آگهی ها :

۰۲۱  ۶۶7۲۶79۰-۰9۰۱۳9۱5۶۳4 

•کد پستی: 1131856634 
• روابط عمومی:۰9۱۲۰۲9۳۳58- ۶۶7۲۶79۰  ۰۲۱ 

• چاپخانه: چاپ شاخه سبز  
•  پخش سراسری:  احمد جراری 

• امور مشترکین دفتر مرکزی:ساختمان مرکزی روزنامه

 • تلفن 021-۶۶7۲۶79۰ 
• جهان اقتصاد عضو تشکل های صنفی »انجمن صنفی 

مدیران روزنامه های غیر دولتی«، »انجمن مدیران نشریات 
ایران« و »تعاونی مطبوعات کشور« است.
۱۳۷۱jahan@gmail.com:ایمیل • نخستین روزنامه اقتصادی ایران تأسیس: 1370

20 دی ماه 1403 سال سی ودوم  شماره 8608 پنجشنبه 

جلسه فوق العاده هیئت نمایندگان اتاق، بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان با حضور  کیانمهر 
سرپرست معاونت اقتصادی استانداری گلستان و حسن زاده مدیر کل صمت استان با محوریت بررسی 

مشکلات حوزه اقتصادی استان گلستان و تبادل نظر در خصوص راهکارهای توسعه استان
افزایش سرانه استان با حمایت از تولید و رفع موانع امکان پذیر است

رییس اتاق بازرگانی ،صنایع، معادن و کشاورزی گرگان گفت: چنانچه خواهان افزایش درآمد سرانه 
استان هستیم باید از بخش خصوصی و تولید کننده حمایت و در جهت رفع موانع تولید قدم برداریم.

امیر یوسفی در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی گرگان که با حضور کیان مهر سرپرست معاونت 
اقتصادی استانداری گلستان برگزار شد، اظهار کرد: در حال حاضر استان گلستان در بخش اقتصادی از 
کمبودهای زیادی رنج میبرد و سرانه استان نسبت به استان های همجوار حتی پایین تر از میانگین کشوری 

است.
وی در ادامه افزود: برای افزایش درآمد سرانه استان چاره ای جز حمایت از تولید و همراهی  بخش دولتی 

با خصوصی نداریم .
یوسفی گفت: اتاق به عنوان مشاور سه قوه همواره سعی کرده درجهت توسعه استان و حمایت از تولید 
و سرمایه گذاری گام بردارد و در این راه نیز با وجود ۱۰ کمیسیون تخصصی فعال در بخشهای مختلف 

اقتصادی ، فعالیت های خوبی در این زمینه داشته است.
وی خاطر نشان کرد:شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی نهادی مهم به شمار می رود که وظیفه 

اش احصا قوانین ، مقررات بخشنامه ها و رویه های مخل بهبود محیط کسب و کار است.
رییس اتاق بازرگانی گرگان با بیان اینکه بخش خصوصی ظرفیت بسیار خوبی برای توسعه استان است، 
اظهار کرد: یکی از مهم ترین مشکلاتی که امروز بخش خصوصی برای سرمایه گذاری با آن روبرو است ، 

توجه به اجرای زیر ساخت ها و راه آهن منطقه آزاد اینچه برون است.
وی ادامه داد: این منطقه به دلیل همجواری و همسایگی گلستان  با کشورهای cis بخصوص ترکمنستان 
و قزاقستان ، ظرفیت بسیار خوبی برای توسعه تجارت است و چنانچه خط آهن شمال به جنوب و چین اجرایی 
شود نه فقط گلستان که کل کشور بهره اقتصادی بسیار خوبی از این منطقه در تبادل تجاری کالا خواهند 

برد.
یوسفی با اشاره به اینکه اجرای زیرساخت های اینچه برون نیازمند عزم جدی است، بیان کرد: تقاضای 
بخش خصوصی از استاندار  و  معاون اقتصادی استانداری این است که در جهت اجرای زیر ساخت ها در این 

منطقه با جدیت و سریع تر ورود کنند.
وی تاکید کرد: تا کنون نیز بخش خصوصی برای توسعه این منطقه  فعالیت های تحقیقاتی زیادی انجام 

داده اما به دلیل فقدان زیرساخت ها موفق به اجرای آنها نشده است .
یوسفی گفت:  اجرای این خط آهن هزینه حمل کالا را کاهش داده و سرمایه گذار همواره به جایی میرود 

و سرمایه گذاری می کند که علاوه بر کاهش هزینه ها ، بازگشت سرمایه نیز داشته باشد.  
وی  افزود: خوشبختانه مدت ها است با رایزنی های که اتاق داشت، جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید در اتاق بازرگانی برگزار  می شود چرا که معتقدیم این اتاق خانه بخش خصوصی است و  در این مکان 
مشکلات و درخواست های خود را راحت تر بیان میکنند و از همین رو تقاضا داریم این جلسات با همین روند 

در اتاق برگزار شود.
یوسفی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ظرفیت های کشاورزی و پرورش طیور در استان 
هم اظهار کرد: گلستان به عنوان استان برتر کشور در تولید محصولات کشاورزی و  مرغ نقش بسزایی در 

تامین امنیت غذایی مردم کشور دارد و نیاز است که در زمینه حمایتی ویژه دیده شوند.
وی ادامه داد: گلستان به عنوان استان اول و دوم کشور در تولید گندم با گلوتن بالا باید در بحث حمایت 

های تسهیلاتی و  خرید تضمینی گندم ویژه دیده شود.
وی افزود: در بحث تولید طیور نیز این استان با وجود ۲۱زنجیره ، تولید کنندگان نیازمند رفع برخی قوانین 

و دستورالعملهای خلق الساعه و همچنین حمایت های تسهیلاتی کم درصد برای ادامه راه هستند.
یوسفی گفت: تولید محصولات کشاورزی از جمله سیب زمینی نیز یکی دیگر از مزیت های استان است 
که متاسفانه سال گذشته سیب زمینی کاران با مشکلات زیادی روبرو شده و زیان دیدند که با رایزنی اتاق 

بخصوصی رییس کمیسیون کشاورزی  مشکلات آنها مرتفع شد .
به گفته رییس اتاق بازرگانی چنانچه خواهان توسعه، اشتغال، افزایش درآمد استان و رفع محرومیت ها 
از استان گلستان هستیم باید از سرمایه گذار حمایت و موانع را از سراهشان برداریم چرا که گلستان در این 

سالها نه فقط جذب سرمایه گذار نداشته که سرمایه گریز بوده است .
 بخش خصوصی خط مقدم اقتصاد/ اقدامات جزیره ای سودی برای گلستان ندارد

سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استان  گلستان گفت: بخش خصوصی خط مقدم اشتغال و 
تولید در استان است و افزایش درآمد مردم استان در گروه حمایت از سرمایه گذاری بخش خصوصی است

عبدالعلی کیان مهر در نشست با هیات نمایندگان اتاق بازرگانی گرگان اظهار کرد: اگر بخش خصوصی 
برای برون رفت استان از مشکلات وارد میدان نشود، کاری از پیش نخواهد رفت .

وی افزود: باید از ظرفیت بخش خصوصی در جهت افزایش درآمدزایی استان استفاده بهینه ببریم.
کیان مهر ادامه داد: یکی از سیاست های کاری ما در ابتدای راه در استان ، این است که موانع سد راه 

سرمایه گذاران را برداریم .
وی افزود: متاسفانه استانهای شمالی همواره با سه مانع محیط زیست، منابع طبیعی و امور اراضی برای 

اجرای طرح های توسعه ای روبرو هستند که در این گلستان بیشترین صدمه را از این موانع خورده است.
کیان مهر بیان کرد: استانهای همجوار گلستان به راحتی طرح های گردشگری را یکی پس از دیگری 
اجرا می کنند و ساختمانی ۲۰طبقه می سازند اما وقتی به گلستان می رسد قوانین سد راه اجرای همان طرح ها 

در اینجا  می شود.
وی با بیان اینکه ما باید از سرمایه گذاران اهل استان نهایت حمایت را داشته باشیم ، اظهار کرد: چنانچه 
قرار است تسهیلات ویا دیگر برنامه های حمایتی در استان اجرا شود باید ابتدا سرمایه گذاران گلستانی از آن 

بهره مند شوند تا سرمایه گذاری که از خارج از استان به اینجا می آیند.
وی افزود: منظور این نیست که ما سرمایه گذار خارج از استان را قبول نداریم اما اولویت حمایت از سرمایه 

گذار داخل استان است.
کیان مهر گفت: یکی از برنامه ما در معاونت اقتصادی حضور مستمر در شهرکهای صنعتی است و 

پیشنهاد میکنم ستاد تسهیل را به داخل شهرکهای صنعتی ببریم .
وی در رابطه با ظرفیت مرز اینچه برون هم بیان کرد: خوشبختانه گلستان ظرفیت ملی و بزرگی به نام 
اینچه برون و کشورهای cis دارد  اما متاسفانه در کنسولگری ترکمنستان یک گلستانی هم حضور ندارد

 و به همین دلیل منافع استان در آنجا لحاظ نمی شود و این درحالی است که مشهدی های زیادی در 
سفارتخانه های ترکمنستان و قزاقستان هستند.

کیان مهر ادامه داد: متاسفانه در تمام این سالها گلستان هیچ مدیری در سطح کلان و وزارتخانه بجز 
خاندوزی در دولت سیزدهم   نداشته است و همین مسأله موجب از دست رفتن فرصت های زیادی از گلستان 

شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استان تر گلستان گفت: اینکه از کمبود اعتبارات بانکی به استان گلایه 

مند هستیم به دلیل فقدان نیروهای گلستانی در وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی کلان هستیم.
کیان مهر افزود: با جزیره ای کارکردن راهی نمی بریم و باید با همگرایی مشکلات اقتصادی استان 

مرتفع شود.
وی افزود: ما باید مدیران استانی خود را قوی کنیم  و تا زمانی که ستاد قوی تشکیل ندهیم کاری از پیش 

نمی رود.
کیان مهر بیان کرد:   مجمع نمایندگان و تیم اجرایی استان باید تیم واحدی برای رفع مشکلات اقتصادی 

شوند.
وی ادامه داد: پتانسیل پرورش میگو یکی دیگر از ظرفیت های اقتصادی دریا محور است که با حمایت 

های بیشتر فقر و محرومیت را با اشتغالزایی از این منطقه بزداییم.
وی افزود: باید تولیدات داخل استان را تقویت کنیم.

معاون امور اقتصادی استاندار گلستان افزود: وقتی به تولید و دانش تعصب داشته باشیم قطعا تولید کننده 
حمایت خواهد شد.

وی افزود: باید همه ما با استاندار دور هم بنشینیم وقوانین دست و پا گیر را حذف کنیم.
کیان مهر با بیان  اینکه چرا گلستان همواره در اجرای قوانین باید رتبه اول باشد هم گفت: هر گاه به 
اجرای قوانین میرسیم گلستان اول است و به توسعه که میرسیم دیگر استانها و قوانین دست و  پاگیر برای 

سرمایه گذاران به راحتی رفع می شود .
به گفته کیان مهر ، اتاق بازرگانی همانند اتاق فکری است که می تواند از ظرفیت های خود برای رفع 

برخی قوانین دست و پا گیر استفاده کند.
مصوبه ارسال تسهیلات ۱۰ میلیارد تومانی به شورای اداری لغو  شود

نایب رئیس اتاق بازرگانی ،صنایع، و معادن و کشاورزی گرگان گفت: لغو مصوبه دریافت تسهیلات 
۱۰میلیارد تومانی به شورای اداری برای سرمایه گذاران باید لغو شود.

علی محمد چوپانی در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی گرگان که با حضور کیان مهر سرپرست 
معاونت اقتصادی استانداری گلستان برگزار شد، اظهار کرد: ۱۰میلیارد تومان  پول در شرایط فعلی با این 

وضعیت تورم رقمی نیست که به شورای اداری برود.
وی افزود: بسته های تشویقی برای سرمایه گذاران از مهم ترین برنامه ها است که باید در دستور کار 

قرار گیرد و سرمایه گذار همواره در جایی سرمایه گذاری می کند که مورد حمایت قرار میگیرد.
چوپانی ادامه داد: در شرایطی که ما ارز نداریم و برای ثبت سفارش خرید ماشین آلات با مشکلات ارزی 

روبرو هستیم بهتر است بسته های تشویقی برای سرمایه گذاران در نظر گرفته شود.
نایب رئیس اتاق بازرگانی گرگان تصریح کرد: از سرمایه گذاری های تکراری و مازاد باید جلوگیری 
کنیم . به عنوان نمونه احداث ۸۰ کارخانه خوراک دام و طیور در استان گلستان  بدون توسعه دامپروری چه 

نتیجه ای دارد و این مسأله موجب اتلاف سرمایه می شود.
چوپانی بیان کرد: برای برون رفت استان از مشکلات اقتصادی و حمایت از سرمایه گذاران بسته های 

سرمایه گذاری تعریف کنید .
منابع سرمایه گذاران نباید به خارج از استان برود

نایب رئیس اتاق بازرگانی ،صنایع، و معادن و کشاورزی گرگان گفت: باید تدابیری اندیشیده شود تا منابع 
سرمایه گذارانی که خارج از استان در اینجا سرمایه گذاری می کنند در همین استان بماند که به خارج از استان 

نرود.
ارازجان شمالی در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی گرگان که با حضور کیان مهر سرپرست معاونت 
اقتصادی استانداری گلستان برگزار شد،  اظهار کرد: نمی شود که سرمایه گذار خارج از استان از منافع استان 

استفاده کند اما رسوب منابع دراستان نداشته باشد
وی افزود: با توجه به اینکه گلستان هم مرز کشورهای cis قرار گرفته است لذا این کشورها فرصت 
بسیار خوبی برای برای تبادل تجاری با گلستان هستند که باید با رایزنی و دیپلماسی نهایت استفاده تجاری 

را از این مزیت ببریم.
شمالی بیان کرد:اینچه برون نیز به دلیل خط اتصال شمال به جنوب یک فرصت طلایی برای تجارت 
استان و کشور محسوب می شود که با اجرای زیرساخت ها و خط اهن بزرگترین منطقه تجاری آزاد ایران 

شناخته خواهد شد
وی خاطر نشان کرد:از سوی دیگر می توان با ساخت سیلوهای متعدد در بندر خشک نیز این متطقه را 

به هاب واردات غلات از دیگر کشورها تبدیل کرد.
بخش اقتصادی استان از ضعف منابع رنج می برد

عضو  هیات رئیسه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان گفت:بخش اقتصادی از ضعف منابع 
رنج میبرد و چنانچه چاره ای اندیشیده نشود ، امنیت غذایی کشور به خطر می افتد

رضا مبصری در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی گرگان که با حضور کیان مهر سرپرست معاونت 
اقتصادی استانداری گلستان برگزار شد،  اظهار کرد: یکی از دلایلی استان نتوانسته تا کنون در قبال توسعه 

اقتصادی قدم بلندی بردارد به دلیل عدم حمایت و دفاع جدی مدیران بالادستی بوده است.
وی افزود:استان گلستان با وجود ثبت رشد اقتصادی ۷.۵ درصدی و افزایش ۴۷ درصدی ارزش صادرات، 
همچنان با چالش هایی چون درآمد سرانه کمتر از نصف میانگین کشور، نابرابری درآمدی و محدودیت منابع 

بانکی دست وپنجه نرم می کند
مبصری تاکید کرد:استان گلستان با جمعیتی بالغ بر دو میلیون نفر، چهاردهمین استان پرجمعیت کشور 
محسوب می شود. با وجود ظرفیت های متنوع، این استان همچنان با چالش های اقتصادی جدی دست وپنجه 

نرم می کند که حل آن ها نیازمند برنامه ریزی دقیق و حمایت های ملی است.
عضو  هیات رئیسه اتاق بازرگانی گرگان تصریح کرد: براساس آمارهای ارائه شده، نرخ بیکاری در گلستان 
حدود ۷ درصد است که این استان را در رتبه هفدهم کشور قرار می دهد. نرخ مشارکت اقتصادی نیز که 
نشان دهنده میزان جمعیت آماده به کار است، ۴۱ درصد برآورد شده و گلستان از این نظر در جایگاه نوزدهم 
میان استان های کشور قرار دارد.وی بیان کرد:درآمد سرانه استان نیز وضعیت نامطلوبی را نشان می دهد. هر 
شهروند گلستانی به طور متوسط سالانه ۱۱۳ میلیون تومان درآمد دارد که این میزان کمتر از نصف میانگین 
کشوری است. بررسی ها نشان می دهد درآمد سرانه استان تنها معادل ۴۹.۹ درصد میانگین درآمد کل کشور 
است، عاملی که تفاوت های اقتصادی میان گلستان و سایر مناطق کشور را پررنگ تر می کند. از سوی دیگر، 
تولید ناخالص داخلی استان گلستان در سال ۱۴۰۲ به قیمت جاری حدود ۲۲۷ هزار میلیارد تومان برآورد 
شده است. این در حالی است که رشد اقتصادی استان در سال جاری ۷.۵ درصد گزارش شده که نشان از 

توانایی بالقوه این منطقه در توسعه اقتصادی دارد.
مبصری گفت:یکی دیگر از موضوعات مهم، افزایش فشار مالیاتی در استان است که درآمد مالیاتی سال 
گذشته استان حدود ۵ هزار میلیارد تومان تعیین شد که تنها ۶۵ درصد آن محقق شد. اما برای سال آینده 
این میزان به ۷.۵ هزار میلیارد تومان افزایش یافته که نشان دهنده رشد ۵۰ درصدی است. این موضوع 
می تواند برای فعالان اقتصادی گلستان نگرانی هایی ایجاد کند، به ویژه در شرایطی که اقتصاد استان همچنان 

با چالش های متعددی روبروست.
وی خاطر نشان کرد:در بخش صادرات، استان گلستان موفق به ثبت عملکرد قابل توجهی شده است. 
طی ۹ ماه گذشته، ۶۷۶ هزار تن کالا به ارزش ۳۴۷ میلیون دلار از این استان صادر شده که در مقایسه با 
سال گذشته از رشدی ۴۷ درصدی در ارزش و ۵۴ درصدی در وزن برخوردار بوده است. ترکمنستان، قزاقستان، 
عراق و پاکستان از مهم ترین مقاصد صادراتی استان به شمار می روند و عمده کالاهای صادراتی شامل 
محصولات کشاورزی، سیمان، میلگرد، محصولات پلاستیکی و لبنیات بوده است. با این حال، واردات استان 
کاهش چشمگیری داشته و ارزش آن به ۶۳ میلیون دلار رسیده است که در مقایسه با سال گذشته کاهشی 

۴۵ درصدی را نشان می دهد.
مبصری گفت: نابرابری درآمدی نیز یکی از چالش های جدی گلستان است. ضریب جینی این استان 
نشان می دهد که تفاوت درآمد میان اقشار مختلف بسیار بالاست. گلستان از این منظر در مناطق شهری در 
رتبه ۲۹ و در مناطق روستایی در رتبه ۳۰ کشور قرار دارد. این آمارها به روشنی بیانگر نابرابری شدید در توزیع 

درآمد است.
بزرگترین مشکلات سازندگان مسکن در گلستان منابع بانکی است

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان گفت:کاهش  تخصیص منابع 
بانکی و عدم همکاری برخی دستگاه های اجرایی و سنگ اندازی ها موجب شده تا سازندگان ساختمان در 

گلستان با مشکلات زیادی روبرو شوند و در نتیجه سرمایه خود را به خارج از استان هدایت کنند.
سید محمد مرتضوی در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی گرگان که با حضور کیان مهر سرپرست 
معاونت اقتصادی استانداری گلستان برگزار شد، اظهار کرد: متاسفانه در این چند سال منابع بانکی به صورت 
خرد به سمت پروژه ای به نام نهضت ملی مسکن هدایت شد که نه فقط پروژه موفقی نبوده که منابع کشور 

و مردم را به هدر داده است.
وی افزود: این سرمایه خرد می توانست در قالب یک تخصیص بزرگ  مالی و کارساز باشد.

مرتضوی ادامه داد: ما امروز برای برون رفت از مشکل کمبود و تامین مسکن نیازمند سرمایه در گردش 
هستیم .

وی گفت: یک برداشت و تحلیل درست از همه حوزه های اقتصادی به ما کمک می کند که ببینیم 
کجای کار هستیم و باید چه برنامه ریزی پیش رو داشته باشیم.

مرتضوی بیان کرد: کشورهای حاشیه خلیج فارس آن چیزی را که به عنوان توسعه میپذیرند ، صنعت 
ساختمان و گردشگری است و این مسأله در استان ما هم می توان به شدت در جذب گردشگر و سرمایه ها 

تاثیر گذار باشد.
وی افزود: پیشنهاد من این است که سرمایه گذاران بخش ساختمان را ببینید و با آنها جلسه بگذارید که 

چرا دیگر علاقمند به سرمایه گذاری در استان و در شهر گرگان نیستند و راه علاجی برای آن پیدا کنیم.
استانی تصمیم گیری کنیم /کشوری تصمیم بگیریم عقب می رفتیم

عضو هیات نمایندگان اتاق گرگان گفت: چنانچه بخواهیم برای رفع مشکلات اقتصادی  و دیگر مسایل 
مدام به سراغ تصمیمات کشوری برویم از توسعه عقب می مانیم .

احمد قلندری در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی گرگان که با حضور کیان مهر سرپرست معاونت 
اقتصادی استانداری گلستان برگزار شد،  اظهار کرد: کمیسیون های تخصصی اتاق بازرگانی به عنوان یک 
اتاق فکر نقش موثری در رفع چالشهای استان داشته و خواهند داشت و بهتر است استاندار از این ظرفیت 

بالقوه نهایت استفاده را برای توسعه استان ببرند.
قلندری گفت: زمانی استان گلستان شاخص کشور در حوزه دامپروری بود که ۳میلیون راس گوسفند 

داشت و حالا به کمترین میزان خود رسیده است.
وی ادامه داد: این استان همچنان می تواند باز هم استان شاخص کشور در تولید گوشت قرمز و شیر باشد 
چرا که ظرفیت  بسیار خوبی در مناطق اینچه برون ، داشلی برون و بندر ترکمن و حتی مراوه تپه برای  

دامپروری وجود دارد که فقط نیازمند نگاه مدیران و  حمایت های استانی است .
قلندری با بیان اینکه در بخش تولید علوفه دام نیز نیازمند واردات نیستیم ،گفت: طرحی به وزارت جهاد 
کشاورزی ارائه کردیم که می توانیم با تولید یک میلیون تن علوفه تریتیکاله نیاز به واردات خود را قطع کرده 

و خودکفا باشیم .
انتظار شق القمر از استاندار نداریم/ ظرفیت اینچه برون را دریابید

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان گفت: ما از استاندار گلستان با 
وجود کمبودهایی که در استان هست انتظار شق القمر نداریم اما با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی میتوان 

استان را از حالت فعلی خارج کرد.
رحمان قره باش در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی گرگان که با حضور کیان مهر سرپرست 
معاونت اقتصادی استانداری گلستان برگزار شد،  اظهار کرد: سه ظرفیت مهم از جمله ستاد تسهیل، شورای 
گفت و گو و منطقه آزاد در استان وجود دارد که می توان بهترین بهره را برای برون رفت از مشکلات اقتصادی 

از آنها برد .
وی افزود: چنانچه به ظرفیت های موجود استان از جمله اینچه برون و راه اندازی خط ریلی،اجرای زیر 

ساخت ها و بازارچه مرزی توجه ویژه صورت گیرد  ، اقتصاد گلستان شاهد تحول شگفتی خواهد بود.

جلسه فوق العاده هیئت نمایندگان اتاق، بازرگانی، صنایع، معادن و جلسه فوق العاده هیئت نمایندگان اتاق، بازرگانی، صنایع، معادن و 
كشاورزی گرگانكشاورزی گرگان

مهر:  ویدئوهای دلهره آور بهرنگ علوی که مخاطبان فضای مجازی را نگران او کرده 
بود به اعتراض های کاربران و کارگردان سریال »ازازیل« منجر شد.

احتمالًا دیگر خیلی ها در جریان کمپین تبلیغی سریال »ازازیل« قرار گرفته اند؛ سریالی 
که حسن فتحی کارگردان آن است و قرار است به زودی در شبکه نمایش خانگی عرضه شود. 
حسن فتحی جزو کارگردانان باسابقه و شناخته شده است، با این حال سریال اخیر او از ابتدای 
پیش تولید بیشتر با حواشی مختلف خبرساز شد و کار به جایی رسید که دیگر خود کارگردان 

هم نسبت به مورد آخر این حواشی یعنی کمپین تبلیغی معترض شد.
ارائه مجوز پس از اصلاحات جزئی

بیشتر از یک سال است که اخبار غیررسمی درباره سریال »ازازیل« و بازیگران آن در 
فضای مجازی منتشر می شود. سریالی که فضای معمایی دارد و به تازگی از ساترا مجوز 
دریافت کرده است. حدود یک ماه پیش روابط عمومی ساترا در خبری اعلام کرد که حسن 
فتحی به همراه تهیه کننده سریال برای دریافت مجوز انتشار اثر به جلسه ساترا رفته اند. در 
این جلسه مقرر شده بود که مجوز انتشار سریال با اعمال برخی اصلاحات جزئی صادر شود

انتشار لیست دستمزدهای نجومی
با فاصله ای دو هفته ای از این جلسه، لیستی از دستمزدهای نجومی بازیگران سریال 
منتشر شد. دستمزدهایی که برای یک ماه کار رقم هایی بالاتر از یک میلیارد را نشان می داد 
و با نگاهی کلی برای سریال پر بازیگر »ازازیل« رقمی سوپر نجومی صرفاً برای بازیگران )و 
نه کل پروژه( را به همراه دارد. عجیب است که بعد از انتشار این فهرست نه تهیه کننده سریال 
و نه هیچیک از مدیران نماوا حاضر به شفاف سازی نشده اند. از طرفی ممکن است برخی 
بگویند این رقم ها متعلق به بخش خصوصی است اما ساده اندیشی است اگر تصور شود 
مخاطب و کاربر پلتفرم هیچ سهمی در این رقم ها حتی به صورت غیرمستقیم ندارد. مخاطبی 
که یا باید هزینه اینترنت بدهد و یا به صورت مستقیم تر هزینه اشتراک ماهانه بپردازد و سریال 

های پلتفرم ها را تماشا کند.
تبلیغاتی از جنس رعب و وحشت

از حواشی این فهرست جنجالی مالی که بگذریم کمپین تبلیغاتی سریال »ازازیل« در چند 
روز گذشته وارد فاز جدیدی از تبلیغات شد. سوژه و بازیگر اصلی این تبلیغات بهرنگ علوی 

بود که در سریال »ازازیل« نیز به ایفای نقش می پردازد.
او در روزهای گذشته با نمایش عروسکی مرموز در شبکه اجتماعی خود خیلی جدی از 
اتفاقاتی سخن گفت که شاید برای مخاطب امروز چیز عجیبی نباشد از این حیث که در اخبار 
حوادث رسانه ها حداقل غیرمستقیم با آنها مواجه شده است. پس به راحتی برایش باورپذیر 
است که اتفاقاتی مثل شکستن شیشه ماشین و...برای هر شهروندی رخ بدهد. اخباری که 

حتی خواندن و شنیدن آنها در اخبار و فضای مجازی می تواند باعث دلهره و ترس و نگرانی 
شود و حالا مخاطب در جریان ماجراهایی قرار گرفته که برای یکی از بازیگران رخ داده است. 
بهرنگ علوی به صورت متناوب شروع کرد به نمایش ویدئوهایی از آن عروسک مرموز، 
پخش تصاویری از شکسته شدن شیشه ماشینش و سپس رفتن به مکانی نامعلوم و در نهایت 

غیب شدن.
مشابه سازی با ماجرای زنده یاد وحیده محمدی فر

خیلی ها شاید با دیدن عروسک در ویدئوها و عکس ها به تبلیغی بودن ماجرا پی بردند. به 
ویژه که با فاصله ای، پوستر سریال و عکس عروسک مرموز در آن هم مشاهده شد. اما اصلًا 
عجیب نیست اگر عده ای ویدئوهای بهرنگ علوی را باور کرده باشند و همانطور که در صفحه 
او از احوالاتش پرسش کرده و اظهار نگرانی کرده اند، دچار دلهره هم شده باشند. فضای 
مجازی امروز شاید اولین دسترسی افراد برای اطلاع رسانی است همچنان که زنده یاد وحیده 
محمدی فر از طریق صفحه شخصی خود از اتفاقات هولناکی گفت که برایش رخ داده است 
و چندی بعد بود که وی و همسرش داریوش مهرجویی به طرز وحشتناکی کشته شدند. خیلی 

ها هم در نظراتی که برای صفحه بهرنگ علوی گذاشته اند به همین مورد مشابه اشاره کرده 
بودند و بعد از متوجه شدن تبلیغی بودن ماجرا با غیظ و عصبیت نسبت به ویدئوها واکنش 

نشان دادند.
اعتراض کارگردان

طی یکی دو روز گذشته فضای مجازی پر شد از واکنش ها به ویدئوهای بهرنگ علوی 
و تقریباً می توان گفت غالب این واکنش ها هم انتقادی بوده است چه آنها که همان ابتدا به 
تبلیغاتی بودن ماجرا پی برده اند و چه آنها که دیرتر ماجرا را فهمیدند. هر دو طیف از این مدل 

انتقاد کرده و در حداقلی ترین واکنش ها این مدل را فاقد خلاقیت دانسته اند.
هجمه ها به این مدل تبلیغ به قدری بود که حسن فتحی کارگردان سریال نیز لب به 
اعتراض گشود و در صفحه خود در اینستاگرام متنی را به اشتراک گذاشت. فتحی در این 
یادداشت این چنین آورده است: »بارها در گفت وگو با همکاران و رسانه ها بر این نکته تأکید 
کرده ام که جنس تبلیغات رسانه ای پلتفرم ها باید با شرایط روحی و ذهنی جامعه منطبق و 
همسنگ باشد، از ماجرای تبلیغ پیشامد کرده تا دیشب کاملًا بی خبر بودم و اساساً نیازی به 

این دست از تبلیغات نمی بینم؛ عطر آنست که خود ببوید نه آنکه عطار بگوید!«
تذکری در کار نیست؟

از آخرین نمونه های تبلیغاتی برای سریال های شبکه خانگی که باعث حیرت و حتی در 
جایی انتقاد کاربران شده بود تبلیغ چاقوی بزرگ خونین در یکی از فضاهای محیطی شهر 
تهران بود که به سریال »زخم کاری« تعلق داشت و بعداً مشخص شد با هوش مصنوعی 
طراحی شده است. ویدئوهای بهرنگ علوی اما شدت تنش و دلهره و اضطراب بیشتری را 
به مخاطب منتقل کرد چون می توانست هر لحظه تصور کند که چنین اتفاقی برای او هم 

رخ بدهد.
ویدئوی تبلیغی »زخم کاری« در آن زمان تذکر گرفت اما هنوز مدیران ساترا هیچ تذکر 
یا توبیخی برای مدیران پلتفرم نماوا قائل نشده اند و باید منتظر بود تا ببینیم خود مدیران نماوا 

چه زمانی قرار است نسبت به اعتراضات واکنش رسمی نشان دهند.
از نمونه دیگر این تبلیغات عجیب و دلهره آور می توان به گریم افرادی شبیه به داعش و 
ورودشان با اسب به یک پردیس سینمایی برای تبلیغ فیلم »به وقت شام« ابراهیم حاتمی کیا 
اشاره کرد. این تبلیغات شاید در وهله اول کاری شاذ و خلاقانه به نظر برسد اما در چند نمونه ای 
که برای رویدادهای هنری انجام گرفته است عملا ضدتبلیغ عمل کرده و بیشتر به رعب و 
وحشت و دلهره مخاطب دامن زده است. آن هم مخاطبی که در جامعه امروز هر از گاهی در 
شوک اتفاقات و حوادث عجیب جامعه اش قرار می گیرد و حتی تا مدت ها همین اتفاقات واقعی 

را هم نمی تواند هضم کند و مساله ذهنی اش می شود.

از پول پاشی پلتفرم تا پمپاژ وحشت با تبلیغات؛

 حواشی »ازازیل« ادامه دارد!
خبر

 نسخه ویژه نابینایان »زخم کاری 4« 
در حال آماده سازی است

نسخه ویژه نابینایان فصل چهارم سریال »زخم کاری« به کارگردانی محمدحسین 
مهدویان به زودی منتشر می شود.

به گزارش روابط عمومی پلتفرم، فیلیمو با همکاری سوینا )سینمای نابینایان( نسخه 
توضیح دار سریال »زخم کاری ۴« را برای نابینایان آماده کرده است.اولین قسمت این 
نسخه با صدای گلاره عباسی جمعه ۲۱ دی ساعت ۸ صبح در اختیار مخاطبان قرار 
می گیرد.جواد عزتی، رعنا آزادی ور، الناز ملک، مهراوه شریفی نیا، محمدمهدی سلطانی 
سروستانی، سیدجواد هاشمی، اشکان دلاوری، پژواک ایمانی، کیومرث مرادی، مهران 
غفوریان، کامبیز دیرباز، کاظم هژیرآزاد، عباس جمشیدی فر، سعید چنگیزیان، مهدی 
زمین پرداز، امیرحسین هاشمی، الهه حصاری، مرتضی امینی تبار و منوچهر علیپور از 
بازیگرانی اند که در این سریال حضور دارند.»زخم کاری؛ مجازات« که فیلمنامه آن با 
نگاهی به »اتللو« اثر شکسپیر نوشته شده، مهر پایانی است بر این قصه پرماجرا که با 

شعار »پایان خون و جنون« از اواسط آذر پخش آن آغاز شد. 

فیلم مستند »آسانسور« برای ۱۸۰۰ کارتن خواب بهبودیافته 
در برج میلاد اکران شد و کارگردان فیلم از آرزوی محقق شده اش 

برای این اکران گفت.
به گزارش خبرنگار مهر، فیلم مستند »آسانسور« به کارگردانی 
جواد رزاقی زاده و تهیه کنندگی محمد کارت، سه شنبه ۱۸ دی 
برای ۱۸۰۰ نفر کارتن خواب بهبود یافته در مرکز همایش های 

برج میلاد اکران شد.در این اکران، محمد کارت تهیه کننده، جواد 
رزاقی زاده کارگردان و محمد صابری شخصیت اصلی داستان 

این فیلم مستند نیز حضور داشتند.
محمد کارت از محمد کرمی و اکبر رجبی برای مهیا کردن 
شرایط اکران در این جمع تشکر کرد. محمد صابری نیز با تشکر 
از جمع حاضر، از اینکه جمع ۱۸۰۰ نفری با »آسانسور« همراه 

بودند اظهار رضایت کرد.جواد رزاقی زاده کارگردان این فیلم 
مستند نیز گفت: من از اولین روزی که »آسانسور« را کلید زدم با 
تمام سختی و چالش هایی که در مسیر تولید فیلم داشتم، به امید 
دیدن این اکران بودم و این قشنگ ترین قاب زندگی من است. 
امیدوارم که این فیلم تاثیرگذار باشد و توانسته باشم انجام وظیفه 
کنم.مهدی اولیائی که پدر پاکی از اعتیاد نامیده می شود نیز بیان 

کرد: »آسانسور« یکی از بهترین فیلم های زندگی من بود و من 
هر لحظه با این اثر و کاراکترش همذات پنداری کردم و اشک 
ریختم.مستند »آسانسور« که در هجدهمین جشنواره بین المللی 
»سینماحقیقت« حضور داشت، داستان کارتن خوابی است که با 
الگو گرفتن از رابرت داونی جونیور بازیگر مهم سینمای هالیوود 
که سرگذشتی مشابه او داشته و بازیگر شده، ساخته شده است. 

اکران »آسانسور« برای کارتن خواب های بهبودیافته و آرزویی که محقق شد

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان 
سهام شرکت پارس سرام )سهامی عام(

 به شماره ثبت 1088 شناسه ملی 10100482000
 )برای سال مالی منتهی به 1403/06/31(

بدینوسیله به اطلاع سهامداران محترم شرکت پارس سرام ) سهامی عام ( میرساند جلسه مجمع 
عمومی عادی ســالیانه صاحبان ســهام شــرکت برای ســال مالی منتهی به ۳۱ شهریور ۱۴۰۳ ساعت 
۱۱ روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۳۰ در محل سالن جلسات باغ کتاب به نشانی: تهران˓ میدان ونک، 
بزرگراه حقانی، مسیر غرب به شرق، بعد از تقاطع بزرگراه شهید مدرس، خروجی کتابخانه ملی، باغ 
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۱۴۰۳/۱۰/۳۰ در محل برگزاری مجمع با ارائه مدارک معتبر شناســایی )ســهامداران حقیقی با ارائه 
کارت ملی و نمایندگان قانونی ایشــان با ارائه وکالتنامه و نمایندگان ســهامداران حقوقی با ارائه اصل 
معرفی نامه معتبر به همراه کارت ملی( تقدیم خواهد شد. همچنین به استحضار می رساند مشاهده 
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پذیرمی باشد.
ب( دستور جلسه:

۱( اســتماع گزارش فعالیت هیئت مدیره در خصوص عملکرد منتهی به ۱۴۰۳/۰۶/۳۱ 
۲( اســتماع گزارش حســابرس مستقل و بازرس قانونی برای سال مالی منتهی به ۱۴۰۳/۰۶/۳۱
۳( بررسی و اتخاذ تصمیم در خصوص تصویب صورت های مالی شــرکت برای ســال منتهی به 

 ۱۴۰۳/۰۶/۳۱
۴( تعیین روزنامه کثیرالانتشــار برای درج آگهی های شرکت

۵( انتخاب حسابرس مستقل و بازرس قانونی اصلی و علی البدل شرکت برای سال مالی منتهی 
به ۱۴۰۴/۰۶/۳۱ 

۶( تعییــن مبلغ حق حضور اعضای کمیته های تخصصی
۷( تعییــن حق حضور اعضای غیر موظف هیئت مدیره

۸( اتخاذ تصمیم در خصوص معاملات مشــمول ماده ۱۲۹ اصلاحیه قانون تجارت
۹( اتخاذ تصمیم در مورد تقسیم ســود

۱۰( ســایر موارد که در صلاحیت مجمع عمومی عادی باشــد
هیئت مدیره شــرکت پارس سرام ) سهامی عام(


